
معاون دفتر معاون اول رئیس جمهور:

سرمایه گذاری ناکافی و تحریم، عامل اصلی ناترازی بخش انرژی است
خریدار  معاون هماهنگی و نظارت اقتصــادی و زیربنایی 
معاون اول رئیــس جمهور گفت: کاهش ســرمایه گذاری به 
دلیل نبود منابع کافی توســط دولت ها و شــرایط تحریمی 
ســبب بروز ناترازی در بخش انرژی شــده و بــرای رفع آن 

نیازمند سرمایه گذاری در زیرساخت های کشور هستیم.
 حمید پاداش در نشســت آغاز فرایند ترســیم سپهر ایران 
آینده اظهار داشت: تامین امنیت اقتصادی کسب و کارها یک 
مساله مهم در سرمایه گذاری توسط بخش خصوصی است و 

باید اعتماد به بخش خصوصی بازگردد.
وی افزود: باید قوانین و سیاســت ها را در کشــور متناسب با 
شرایط و بازارهای جدید بازنگری کنیم و در این راستا بهترین 
کار دولت برای بخش خصوصــی، همراهی از طریق بازآرایی 

سیاست ها و قوانین است.
معاون هماهنگی و نظارت اقتصــادی و زیربنایی معاون اول 
رئیس جمهور با اشاره به اینکه بازنگری سیاست ها در برنامه 
هفتم دیده شده است، گفت: دولت اهتمام جدی برای تحقق 
آرمان های نظام در چشــم انداز برنامه هفتم توسعه دارد که 

ناترازی انرژی یکی از بخش های مهم آن است.
پاداش با استقبال از تصمیم اتاق بازرگانی ایران برای ترسیم 
سند چشــم انداز اقتصادی ایران افزود: این سند باید توسط 
بخش خصوصی تهیه شــود و دولت نقش نظارت و تســهیل 

گری داشــته باشــد.معاون هماهنگی و نظارت اقتصادی و 
زیربنایی معاون اول رئیس جمهور با بیــان اینکه چارچوب 
نظام مالی باید کارآمد و نوین باشــد گفت: باید از همه روش 

های نوین به ویژه رمزارزها استفاده کنیم.
وی خاطر نشــان کرد: تشــکیل فضاهای دیجیتــال و نظام 
صرافی دیجیتال مساله مهمی است که آینده ثروت آفرین در 
دســت فعالان اقتصادی  و کارآفرین هاست که باید در ایجاد 

تبادلات مالی تسهیل گری صورت گیرد.

اعتماد مردم را با وفاق ملی بازگردانیم
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران نیز 
در این نشست گفت: در چند ســال گذشته به خاطر مقررات 
و نوســان های اقتصادی، سیاســت خوبی برای برنامه های 
اقتصادی کشور تدوین نشده و امنیت ســرمایه گذاری را در 

عرصه های مختلف تحت تاثیر قرار داده است.
صمد حســن زاده با بیان اینکه ســرمایه گذار نیاز به تامین و 
احصای مســایل مختلف اقتصــادی و اجتماعــی دارد تا از 
مهاجرت ســرمایه جلوگیری شود، افزود: شــرایط نباید به 
گونه ای باشد که سرمایه گذار اعتماد نکند و سرمایه خود را از 

کشور خارج کند.
وی با یادآوری اینکــه پایین بودن ســرمایه گذاری، چرخه 

اشــتغال و تولید را دچار مشــکل می کند، از نبــود برخی 
هماهنگی ها با سازمان های نظارتی چون سازمان غذا و دارو 

و استاندارد گلایه کرد.
رئیس اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه دنیا با ســرعت زیادی 
تحولات بزرگی در مســیر اقتصادی و اجتماعــی را رقم می 
زند گفت: با وجود ظرفیت های بــزرگ در اقتصاد ایران هنوز 
نتوانســته ایم در جایگاه واقعی خود قرار بگیریم و این امر نیاز 

به همفکری و دستورالعمل مناسب برای کشور دارد.
وی به تدوین ســند چشم انداز 20 ساله کشــور اشاره کرد و 
گفت: با وجود تلاش های صورت گرفته توجهی به آن چشم 

انداز نشد.
حسن زاده با تاکید بر ضرورت انجام ســرمایه گذاری جدید 
در بخش های مختلف کشــور، بر حفظ اســتقلال صنعتی 
و اقتصادی تاکید کرد و گفت: در گذشــته فولاد و سیمان را 
از طریــق واردات تامین می کردیم اما امــروز در عرصه های 
مختلف از جمله فولاد و شیشــه به خودکفایی رســیده ایم و 

اکنون در مرحله صادرات هستیم.
رئیس اتاق بازرگانی ایران بر تهیه چشــم انداز اقتصاد کشور 
تاکید کــرد و گفت: با توجــه به ظرفیت های بــالا در بخش 
خصوصی می توانیم چشــم انداز را در بیشــتر مسایل تهیه 
کنیم تا شــاهد موفقیت ها باشــیم ضمن اینکه برای محقق 

شدن چشم انداز 20 سال کشور باید مسایل مختلفی مدنظر 
قرار گیرد.وی با بیان اعتماد ملی از مهمترین موارد است که 
باید در چشم انداز کشــور مورد توجه قرار گیرد گفت: امروز 
این اعتماد سلب شــده اســت باید برنامه ریزی در سیاست 
های اقتصادی و اجتماعی فراهم کنیم تا مردم به برنامه های 
دولت اعتماد کنند همگرایی و وفاق ملــی در این زمینه نیاز 
است.حسن زاده عنوان کرد: فعالان اقتصادی با بازگشت ارز 
حاصل از صــادرات و تأمین ارز واردات مشــکلاتی دارند ارز 
حاصل از صادرات را با اختلاف 20 هزار تومان به بانک مرکزی 
پس می دهند که این وضعیــت ارز بازار دلالی و ناهنجاری ها 

را در کشور رقم می زند.
در ادامه این نشست »علی آقامحمدی« رییس گروه اقتصاد 
دفتر رهبر معظم انقلاب اســلامی با اشــاره به اینکه کار اتاق 
بازرگانی تهیه چشم انداز اقتصادی کشور است، گفت: در این 
چشم انداز مسیر و جهت مســایل مختلف مشخص می شود 

و فعالان اقتصادی می توانند در این زمینه اظهار نظر کنند.
وی تاکید کرد: همه فعالان اقتصادی باید بسیج شوند و همه 
ما در این مسیر همراهی خواهیم کرد تا چشم انداز به مرحله 

تدوین و اجرا برسد.
رییس گــروه اقتصاد دفتــر رهبر معظم انقلاب اســلامی با 
بیان اینکــه اتاق بازرگانــی متولی بخش خصوصی اســت، 

گفت: رهبر معظم انقلاب اســلامی بر رشــد هشت درصدی 
بخش خصوصی در اقتصاد  تاکیــد کردند ضمن اینکه بخش 
خصوصی نیز در این راستا کارهای مطالعاتی و علمی را انجام 

داده است.
وی بیان داشت: بخش خصوصی در قالب تیم ۴00 نفره برای 
تمام ناترازی های کشور از مالی تا انرژی مسایل را احصا کرده 

و برای آن راه حل ارائه کرد و خواهان همراهی دولت است.
آقا محمدی در پیشــنهادی به اتاق بازرگانــی گفت: تاریخ 
شــفاهی بخش خصوصی در حوزه های مختلف صنایع را از 

قبل تا بعد از انقلاب را احصا کنید و امکانات را بسنجید.
وی بر اســتفاده از ظرفیت نســل جوان تاکید کــرد و گفت: 
جوانان با سنین کم دست به کارهای بزرگی زده اند که باید از 

ظرفیت آنان در عرصه های مختلف استفاده کرد.
رییس گروه اقتصاد دفتر رهبر معظم انقلاب اســلامی بیان 
داشت: نسل جوان ثروت و سرمایه کشــور است و باید نظام 
آموزشــی اصلاح شــود و از تمام ظرفیت ها برای تعلیم آنان 

استفاده کرد.
وی خاطر نشــان کرد: اتاق تا پایان ســال افق و ایده اولیه در 
چشــم انداز را باید ارایه کند تا به جریان بیافتد و بعد بر روی 
آن بحث و بررسی شود در این چشم انداز باید پیشرفت های 

جهانی را به صورت دقیق بیان کنیم.

 رشد بازار سرمایه ادامه دار خواهد بود؟
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 پلیس امنیت اقتصادی ورود کرد

واردات ۶۰هزار تن برنج تقلبی

در دیدار با معاونین و مدیران وزارت اطلاعات
 پزشکیان: قدم اول برای مقابله با دشمن

 ایجاد انسجام و وحدت در داخل کشور است

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری عنوان کرد
صنعت هوانوردی موتور پیشران توسعه کشور

 دلار از برآوردهای سال ۱۴۰۰ فراتر رفت
پیش بینی جنجالی سازمان برنامه 

محقق شد!
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 تمام دلیل تورم چین، »پولی« نیست
حسام حسن پور، کارشــناس اقتصادی  تورم یکی از متغیرهای کلیدی در 
عرصه اقتصادی اســت که هم توجه بســیاری از اقتصاددانان را به خود معطوف 
کرده، و هم سیاستمداران آن را به عنوان معیاری برای ارزیابی عملکرد اقتصادی 

خود تلقی می کنند. 
در اقتصاد ایران، نرخ بالای تورم بیش از نیم قرن اســت که به معضلی پیچیده و 
ظاهراً لاینحل تبدیل شده است. دیدگاه غالب در میان گروه های سیاست گذار، 
این نرخ بــالا را عمدتاً به عوامل پولی و به بیان دیگر، به رشــد نقدینگی نســبت 
می دهد. این در حالی است که در ادبیات اقتصادی، نظریات متعددی درباره علل 

ایجاد تورم مطرح شده است.

یادداشت

تولید گاز کشـور رکـورد زد
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فراخوان مزایده فراخوان مزایده 

اداره كل ميراث فرهنگي ، صنایع دستی و گردشگری 
آیين   24 ماده  استناد  به  رضوي  خراسان  استان 
دولتی  های  اتومبيل  از  استفاده  نحوه  اجرایی  نامه 
لایحه   2 ماده  موضوع   زائد  های  اتومبيل  فروش  و 
سه  تعداد  دارد  نظر  در   ،  1358/06/27 مصوب  قانونی 
از   ، اسناد   به شرح  را  پراید خود  از خودروهایسواری  دستگاه 
الکترونیکی دولت به نشانی  طریق مزایده در سامانه تدارکات 

 www.setadiran.ir واگذار نماید . مزایده گران می بایست قبلًا 
نسبت به ثبت نام در سامانه مذکور و دریافت شناسه  کاربری ، رمز 
عبور و توکن )امضاء الکترونیکی( اقدام نموده باشند . متقاضیان 
می توانند ضمن دریافت اسناد ، پس از بازدید از خودروها ، قیمت 

پیشنهادی خود را در سامانه مذکور بارگذاری نمایند .
-  لیست  ومشخصات خودروها و سایر توضیحات در اوراق مزایده .

نوبت اول : سه شنبه  1403/10/04
نوبت دوم :   چهار شنبه 1403/10/05

اداره کل میراث فرهنگی ،صنایع دستی 
و گردشگری خراسان رضوی

شناسه آگهی:1850097
نوبت دوم

 

 علیرضا کیان-  شهـردار هشتگـرد

  آگهی مناقصه عمومي   آگهی مناقصه عمومي 
به شماره به شماره 20030057690000452003005769000045  مرحله اول   مرحله اول 

 نوبت اول

 شهرداري هشتگرد در نظر دارد به استناد بودجه مصوب سال 1403 نسبت به برگزاري و انجام تشریفات قانونی مناقصه عمومی پروژه 
ممیزی املاک و اصناف سطح شهر و تهیه نقشه های GIS ، از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت به شرح ذیل اقدام نماید.

1- نام و نشانی مناقصه گزار: شهرداری هشتگرد واقع در شهر هشتگرد – بلوار آیت اله خامنه اي  - سایت اداری – ساختمان اداری 
شهرداری 

2- نشانی محل اجرای پروژه : سطح شهر هشتگرد
 GIS 3- موضوع مناقصه : پروژه ممیزی املاک و اصناف سطح شهر و تهیه نقشه های

4- مبلغ مناقصه: 90/000/000/000 ریال )به حروف نود میلیارد ریال(
5- سپرده شرکت در مناقصه مبلغ 4/500/000/000 ریال )به حروف چهار میلیارد و پانصد میلیون ریال( می باشد که می بایست به یکی از 
روشهای ذیل ارائه گردد: ضمانتنامه بانکی معادل مبلغ 5% که از تاریخ درج آخرین آگهی مناقصه دارای حداقل 90 روز اعتبار و قابل تمدید 

باشد و یا واریز فیش نقدی به حساب 1001002091815 بانک شهر شعبه هشتگرد کد شعبه 539
 6- مناقصه گران جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست از تاریخ 1403/10/12 لغایت 1403/10/19 از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت اقدام نمایند.
7- مدت اعتبار پیشنهادها)موضوع بند »ی« ماده »2« و بند »الف« ماده »21« قانون( می بایست از تاریخ ارائه پیشنهاد قیمت ها به مدت 

45 روز اعتبار داشته باشد.
8- مناقصه گران جهت ارائه پیشنهادات می بایست از تاریخ 1403/10/19 لغایت 1403/11/03  از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت اقدام نمایند.
9- هزینه چاپ آگهی بعهده برنده مناقصه است.1403/10/3

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/10/05 تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/10/12

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور خبر داد
وده به حساب  افزایش ۴۵ درصدی واریز عوارض ارزش افز

وزارت کشور، شهرداری ها و دهیاری ها
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور از رشــد ۴۵ درصدی واریز عوارض ارزش  
افزوده به  حساب وزارت کشور، شهرداری ها، دهیاری ها، فرمانداری ها و ادارات 
کل امور عشایر و پارک های علم و فناوری در هشت ماهه نخست سال جاری خبر 
داد.»سید محمدهادی سبحانیان« در نامه ای به »عبدالناصر همتی« وزیر امور 
اقتصادی و دارایی نحوه توزیع عوارض مالیات بر ارزش افزوده و مبالغ اســترداد 
شــده به صادرکنندگان در هشت ماهه اول ســال ۱۴0۳ و مقایسه آن نسبت به 
مدّت مشابه پارسال را تشــریح کرد.رئیس کل ســازمان امور مالیاتی گفت: در 
بازه زمانی مذکور بالغ بر ۱2۶ هزار و ۱۷۱ میلیــارد تومان عوارض ارزش افزوده 
به حساب وزارت کشور، شهرداری ها، دهیاری ها، فرمانداری ها )روستاهای فاقد 
دهیاری( و ادارات کل امور عشایر و پارک های علم و فناوری واریز شده است که 
در مقایسه با مدّت مشابه ســال قبل )مبلغ ۸۷ هزار میلیارد تومان( معادل ۴۵ 
درصد رشد داشته است.وی افزود: همچنین در هشت ماهه ابتدایی سال جاری 
مبلغ ۱۷ هزار و ۱22 میلیارد تومان اســترداد مالیات و عوارض به مؤدیان انجام 
شد که نسبت به مدّت مشابه سال قبل ۸۱ درصد رشــد داشته است.همچنین 
مبلغ ۵۶۳ میلیارد تومان به پارک های علم و فناوری اختصاص یافته که نســبت 

به مدت مشابه در سال گذشته 2۱۷ درصد رشد داشته است.

 
 

صفحه 5

وزیر جهادکشاورزی در نخستین نشست خبری مطرح کرد

ثبات در بازار  کالاهای اساسی



المانیتور بررسی کرد

وسـی به ایران مهم است؟ چرا سفر هیات ر

فاطمه مهاجرانی:

افزایش قیمت ها متناسب با قدرت خرید مردم خواهد بود

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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در دیدار با معاونین و مدیران وزارت اطلاعات
پزشکیان: قدم اول برای مقابله با دشمن، ایجاد 

انسجام و وحدت در داخل کشور است
 رئیس جمهور با تاکیــد بر این که باید کاری کنیم که مردم نســبت به 
آینده کشور امیدوار شــوند، گفت: قدم اول برای مقابله با دشمن ایجاد 

انسجام و وحدت در داخل کشور است.
 »مسعود پزشــکیان« در دیدار با معاونین و مدیران وزارت اطلاعات به 
مناسبت چهلمین سال تأســیس این وزارتخانه، قدم اول برای مقابله با 
دشمن را ایجاد انسجام و وحدت در داخل کشور دانست و تصریح کرد: 
اگر مردم را همراه خودمان کنیم، هیچ قدرتی نمی تواند ما را زمین گیر 
کند و مشــکل هم پیدا نمی کنیم. باید مردم را داشته باشیم و مشکلات 
مردم را مشــکل خودمان بدانیم و برایش راه حل داشته باشیم. باید در 

عمل هر چه را که گفتیم، همانطور عمل کنیم.
رئیس جمهور با تأکید بر ضــرورت ایجاد امید در جامعــه، افزود: باید 
کاری کنیم که مردم نسبت به حکومت و نسبت به آینده کشور امیدوار 
شوند. من از شما برای ایجاد امید، آرزو و پایبندی مردم به کشور کمک 
می خواهم؛ باید بررســی شــود آیا به افرادی که مســئولیت داده ایم، 
درست کار کرده اند یا نه؟ باید جواب بدهیم که چرا قدرت داشتیم، ولی 
مشکل را حل نکردیم، باید مملکت را به دست افرادی که توان مدیریت 

و تخصص خوبی دارند، بسپاریم.
در پایان این جلســه، رئیس جمهور ضمن تشــکر از زحمات سربازان 
گمنام امام زمان)عــج( در وزارت اطلاعات تأکید کــرد: از همه ی این 

بحران ها با باور و اعتقادی که هست بیرون خواهیم آمد، ان شاءالله.

اصرار اتحادیه اروپا بر صادرات تسلیحات به اسرائیل
همدستی اروپا با رژیم صهیونیستی

 تارنمای »اینترســپت« طی افشــاگری عنوان کرد کــه وزیران امور 
خارجه اتحادیه اروپا علی رغم وجود شــواهد فزاینده از جنایات جنگی 
- و احتمالاً نسل کشــی - در غزه، از پایان دادن به فروش تسلیحات به 

رژیم صهیونیستی امتناع کرده اند.
 در گزارش این تارنمای خبری آمریکایی آمده اســت که کارشناســان 
سیاســی و حقوقی معتقدند که محتوای این گزارش ۳۵ صفحه ای که 
پیشتر خبری در مورد آن منتشر نشــده بود، می  تواند بر محاکمه های 
آتی سیاســتمداران اتحادیه اروپا به اتهام ارتــکاب جنایات جنگی از 

طریق همدستی در حمله اسرائیل به غزه تأثیر گذارد.
 ،)Olof Skoog( اینترسپت نوشــت که این گزارش را اولوف اسکوگ
نماینده ویژه اتحادیه اروپا در امور حقوق بشــر، تهیــه کرده و به عنوان 
بخشی از پیشنهاد رئیس سیاســت خارجی اتحادیه اروپا برای تعلیق 
گفتگوهای سیاســی با اســرائیل، پیش از نشســت ۱۸ نوامبر شورای 
وزیران به وزیران امور خارجه اتحادیه اروپا ارســال شــد و در نهایت در 

شورای مذکور رد شد.

در این گزارش آمده اســت: جنگ قوانینی دارد. با توجه به شــمار زیاد 
تلفات غیرنظامی و مصائب انســانی، نیروهای نظامی اســرائیلی متهم 
هســتند که بین غیرنظامیان و نظامیان تمایزی قائل نشده، اقدام های 
احتیاطی ممکن برای محافظــت از جان و مــال غیرنظامیان را اتخاذ 
نکرده و اصول بنیادین حقوق بشردوستانه بین المللی را نقض کرده اند.

این گزارش همچنین با رد توجیهات اســرائیل در حمله به بیمارستان 
های غزه، نوشــت که فارغ از فعالیت نیروهای حماس در بیمارســتان 
ها، “هدف قرار دادن بیمارستان ها ممکن است جنایت جنگی شمرده 
شود.“این گزارش در پی درخواست زمستان گذشــته اسپانیا و ایرلند 
برای بررسی احتمال نقض مفاد حقوق بشــری توافقنامه اتحادیه اروپا 
و اسرائیل در جریان جنگ غزه تهیه شــد. در نتیجه توافقنامه مذکور، 
در ســال 2022 ارزش تجارت تل آویو و بروکسل به ۴۶.۸ میلیارد یورو 
رسید.به نوشته اینترسپت، اگر کمیسیون اروپا تشخیص دهد که توافق 
مذکور نقض شده اســت، تعلیق آن را در دستور کار قرار می دهد. با این 
حال، اورسولا فون در لاین، رئیس کمیســیون، از این اقدام خودداری 

کرد.
در نتیجه، اسکوگ از سوی ســرویس خارجی اتحادیه اروپا مأموریت 
یافت تا تحقیقاتی را انجام دهد. ارزیابی اولیه او در ماه ژوئیه منتشر شد و 

نسخه به روز شده ماه نوامبر آن به دست اینترسپت رسید.
 

عارف: 
وسیه به نفع کل   ارتباط خوب ایران و ر

منطقه است
معاون اول رئیس جمهوری در دیدار معاونان نخست وزیر روسیه گفت: 
خوشــبختانه عزم جدی در مسئولان ارشد هر دو کشــور برای توسعه 

روابط در عالی ترین سطح وجود دارد.
معاون اول رئیس جمهوری در دیدار معاونان نخست وزیر روسیه گفت: 
خوشــبختانه عزم جدی در مسئولان ارشد هر دو کشــور برای توسعه 

روابط در عالی ترین سطح وجود دارد.
در این دیدار که در دفتر معاون اول رئیس جمهوری برگزار شــد دکتر 
محمدرضا عارف گفت: استفاده هر چه بیشتر از ظرفیت های موجود در 
روابط دو کشــور، حائز اهمیت و مورد تاکید است و ما مطمئن هستیم 

که گسترش روابط علاوه بر منافع دو کشور، به نفع منطقه است.
معاون اول رئیس جمهوری در ادامه سخنان خود با بیان اینکه همکاری 
با روسیه جزو اولویت های ماست یادآور شــد: علاوه بر روابط دو جانبه، 
ایران و روســیه در ســازمان هایی مانند اتحادیه اوراســیا، بریکس و 

شانگهای همکاری دارند و امکان گسترش این همکاری ها وجود دارد.
عارف همچنین اهمیت اجرایی شــدن توافقات میان دوکشور را مورد 
تاکید قرار داد.ویتالی ســاولیف و الکســی اوورچوک؛ معاونان نخست 
وزیر روســیه در این دیدار نیز با اشاره به عزم این کشــور برای تعمیق 
مناسبات، گزارشــی از روند پیگیری پروژه های مشــترک از جمله در 

بخش حمل و نقل و ترانزیت ارائه کرد.
طرف روسی با اشاره به موقعیت ممتاز جغرافیایی و ظرفیت های ایران، 
عزم مســکو مبنی بر تقویت همکاری در زمینه هــای مختلف را مورد 

تاکید قرار داد.

مقام یونیسف: 
هیچ جای امنی در نوار غزه وجود ندارد

یک مقام سازمان ملل متحد نسبت به اوضاع بحرانی در نوار غزه هشدار 
داد. به نقل از شــبکه الجزیره قطر، سخنگوی یونیســف در غزه به این 
شبکه گفت: هیچ جای امنی در نوار غزه وجود ندارد.وی افزود: کودکان 
غزه به دلیل شــرایط موجود در این منطقه، از مشکلات روانی شدیدی 
رنج می برند.سخنگوی یونیسف در غزه گفت: ارزیابی ما پیش از شروع 
جنگ اخیر نشــان داد که نیمی از کودکان غزه بــه حمایت های روان 

شناختی نیاز دارند.

تریبون

سخنگوی هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی درباره 
جلسه غیر علنی مجلس و دولت درباره بازار ارز توضیح 

داد.
 عباس گودرزی در جمع خبرنگاران در توضیح جلسه 
غیرعلنی مجلس که پیش از جلسه علنی با حضور تیم 
اقتصادی دولت برگزار شــد، عنوان کرد: روز یکشنبه 
با توجه به نوسانات بازار ارز جلســه غیرعلنی مجلس 
با حضور رئیس و نمایندگان مجلس شــورای اسلامی 
برگزار و مقرر شد کمیسیون اقتصادی مجلس گزارشی 
را تهیه کند و با حضور رئیس ســازمان برنامه و بودجه، 
رئیس بانک مرکزی و وزیر اقتصاد جلســه ای را برگزار 
کند. این جلســه صبح امروز به شــکل غیــر علنی در 
مجلس شورای اسلامی برگزار شــد. دوستان نظرات 
خود را بیان کردند و گزارش کمیســیون اقتصادی نیز 

قرائت شــد.وی ادامه داد: آنچــه که امروز 
مورد تاکیــد دولت بود این اســت که آنان 
به دنبال تامیــن منابع کســری بودجه از 
طریق افزایــش قیمت ارز نیســتند. البته 
این حرف درســت اســت با توجه به اینکه 
ســهم دولت از فروش نفت کاملا مشخص 
است و بخشی از آن برای واردات کالاهای 

اساســی اختصاص پیدا خواهد کرد و بخشــی دیگر 
برای تامین مواد اولیه و واردات دارو در سال ۱۴0۳ 

و ۱۴0۴ در نظر گرفته خواهد شد.
گودرزی عنوان کرد: دولــت تاکید دارد که می خواهد 
بازار  ارز نیما را که حدود ۶0 درصد از بازار ارز را به خود 
اختصاص داده اســت، حذف کنــد. دولت می خواهد 
بازار شــناور ارز را ایجاد کنــد و آن را مدیریت کند تا 

نرخ توافقی و نیما را یکی کند اما مجلس نیز 
تاکید دارد که حتما باید با کانال های مجازی 
و بازارهــای غیر رســمی ارز برخورد قهری 

شود.
سخنگوی هیات رئیسه مجلس گفت: در این 
جلسه تاکید شد تا کمیســیون امنیت ملی 
در این قضیه ورود کند و با کســانی که با نرخ 
گذاری های ناصحیح در بازار ارز التهاب ایجاد می کنند، 
برخورد کند. نمایندگان محترم نیز بر حمایت از تولید 
داخلی، واردات ارز و ایجاد حســاب ارزی برای افراد تا 
سرمایه های آنان در تولید و اقتصاد کشور دخیل شود، 

تاکید کردند.
ســخنگوی هیات رئیســه مجلس گفت: کمیسیون  
اقتصادی نیز مامور شد مسائل گفته شده را روزانه رصد 

کند و دولت نیز پای کار باشد. بانک مرکزی موظف شد 
نسبت به بازار آشفته ارز پاسخگو باشد. همچنین تاکید 
رئیس مجلس بر ادامه این جلسات بود تا در بازه زمانی 
معقول مردم اثر این نشست های مشترک میان دولت 
و مجلــس را حس کنند. از ســوی دیگر مجلس تلاش 
می کند تا در تعامل بــا دولت ثبات را به بــازار ارزی و 

معیشتی کشور برگرداند.
گودرزی در پایان درباره چرایی برگزاری این جلســه 
به شــکل غیرعلنی گفت: طبیعی است که در جلسات 
غیرعلنی مباحث باید ریزتر مورد بررســی قرار گیرد 
و اظهارات نیز کارشناســانه تر باشــد. هم چنین این 
جلسات از هیاهوهای جلسه علنی به دور است. در کل 
مردم عزیــز بدانند مجلس و دولــت موضوعی پنهانی 

میان خود ندارند.

مجلس

خریدار   ســرگئی لاوروف، وزیــر امور 
خارجه روسیه در اکتبر گفته بود که مسکو 
بخش مربــوط به خــود در توافقنامه جامع 
راهبردی را تکمیل کــرده و منتظر تهران 

است.
 سفر یک هیئت سیاســی-اقتصادی روس 
به تهران در روز دوشــنبه سوم دی ماه مورد 
توجه رســانه های بین المللــی قرار گرفته 
است. این سفر درست در روزهایی که سطح 
تماس میان تهران و مسکو به دلیل تحولات 
ناشــی از پایان حکومت بشار اسد در سوریه 
افزایش یافتــه و البته موضــع گیری های 
رســمی دو طرف هم دچار فراز و فرودهایی 
شــده اهمیت قابل توجهی دارد. گفته شده 
که مهم ترین سوژه های مورد بحث در سفر 
ویتالی ساولیف و الکسی اورچوک معاونان 
نخست وزیر روســیه، دیمیتری مدودف به 

تهران اقتصادی هستند.
سایت خبری- تحلیلی المانیتور در این باره 
می نویســد: رســانه های ایرانی می گویند 
موضوع این ســفر، بحث هــای نهایی برای 
امضای توافقنامه مشــارکت اســتراتژیک 
ایران و روســیه، رشــد تجارت و پیشــبرد 
پروژه های زیرســاختی حیاتــی برای دو 
کشور خواهد بود. یکی از موضوعات کلیدی 
در دستور کار وضعیت کریدور حمل و نقل 

بین المللی شمال-جنوب بود، که مسیری 
به طول ۷200 کیلومتر )۴۴۷۳ مایل( است 
و هدف آن افزایش ارتباطات بین روســیه، 
هند، ایران، جمهوری آذربایجان، آســیای 

مرکزی و اروپا است.
مسعود پزشــکیان، رئیس جمهور ایران در 
دیدار با ویتالی ساولیف گفت: ایران مصمم 
اســت که به تکمیل کریدور کمک کند. او 
به ضرورت تکمیل بخش ایرانی این مســیر 
شــامل یک خط آهن بین شهرهای شمالی 
رشت و آســتارا هم تاکید و آمادگی تهران 
را برای پیشــبرد تملک زمین و سایر موارد 
مورد نیــاز این مســیر اعلام کــرد. رئیس 
جمهور ایران در این گفت و گو طرف روسی 
را تشــویق کرد تا بررســی های مقدماتی و 

فنی را برای پیشبرد این پروژه تسریع کند.
در طول ایــن دیدار، ســاولیوف تأیید کرد 
که روســیه قبلًا تأمین مالی را انجام داده و 
تلاش هایی را با جمهــوری آذربایجان برای 
اتصال خط آهن رشت-آســتارا هماهنگ 
کرده اســت. او ابراز اطمینان کــرد که این 
خط آهن امکان حمــل ۱۵ میلیون تن بار 
در سال بین ایران و روسیه را فراهم خواهد 
کرد. المانیتــور در ادامه ایــن گزارش می 
نویسد: این سفر همچنین بر روی توافقنامه 
مشارکت استراتژیک 20 ساله مورد انتظار 

بین مسکو و تهران متمرکز است. نویسنده 
این مطلــب در ادامــه ادعا می کنــد که با 
وجود پیشــرفت های اعلام شده، گزارش ها 
نشــان دهنده تردیدهــا و احتیاط هــای 
باقی مانده ایران در مورد برخی از شــرایط 

این توافق هستند.
اســماعیل بقائی، ســخنگوی وزارت امور 
خارجه ایران روز دوشنبه در نشست خبری 
با خبرنگاران رســانه های داخلی و خارجی 
در پاســخ به پرسشــی دربــاره زمانبندی 
امضای ایــن توافقنامــه گفت کــه انتظار 
می رود توافق با روســیه تا 20 ژانویه 202۵ 
نهایی شــود. او هرگونه به تعویــق افتادن 
عمدی این تاریخ را رد کرده و تاکید کرد که 
دو طرف در تلاش بوده اند تا زمان مناسب را 

تعیین کنند.
المانیتــور در ادامه این گــزارش ادعا کرده 
که جزئیات توافــق میان ایران و روســیه 
برای همگان مشــخص نیســت و این ابهام 
نگرانی هایــی را در میان ناظــران ایرانی به 
وجود آورده که تهران ممکن اســت تحت 
این توافق امتیازهای بیشــتری به مســکو 

داده باشد.
سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه در 
اکتبر گفته بود که مســکو بخش مربوط به 
خود در این توافــق را تکمیل کرده و منتظر 
تهران است. المانیتور به نقل از منابع ایرانی 
و روسی اعلام کرده که انتظار می رود رئیس 
جمهور ایران در ژانویــه برای امضای نهایی 
توافق به مســکو ســفر کند، هرچند تاریخ 

دقیق هنوز اعلام نشده است.
این رسانه در ادامه با اشــاره به اینکه ایران 
طی دو دهه گذشته تحت تحریم غرب بوده 
ادعا کرد کــه این وضعیت باعــث نزدیکی 
بیــش از پیش ایــران و روســیه بخصوص 
در حــوزه اقتصادی شــده اســت. آخرین 
داده های منتشر شده توسط مقامات ایرانی 
نشــان دهنده افزایش حجم تجارت است. 
این رقم نسبت به ســال گذشته بیش از ۱۴ 
درصد افزایش یافته و بــه ۳.۳ میلیارد دلار 
رسیده که نشــان  دهنده تمایل رو به رشد 

هر دو طرف برای مقابله با سیاســت غرب به 
منظور منزوی کردن ایران و روسیه است.

المانیتــور در ادامه می نویســد: روســیه 
همچنین نســبت بــه توافق تجــارت آزاد 
بین ایران و اتحادیه اقتصادی اوراســیا ابراز 
خوش بینی کــرده که روز یکشــنبه تأیید 
نهایی از سوی پارلمان ایران را دریافت کرد. 
مسکو امیدوار اســت که این توافق، پس از 
اجرایی شدن، سالانه ۳00 میلیون دلار در 

هزینه های تعرفه ای صرفه جویی کند.
فراتر از تجــارت، روابط تهران و مســکو از 
طریق محاسبات اســتراتژیک با همکاری 
نظامی در هســته آن به ویژه شامل ارسال 
پهپادها و موشــکهای بالســتیک ایران به 

روسیه عمیق تر شده است.
المانیتور در ادامه گریــزی هم به اختلاف 
های میان ایران و روسیه در پرونده سوریه 
زده و ادعــا کرده اســت کــه وضعیت در 
ســوریه رابطه پیچیده بین ایران و روسیه 
را به وضوح نشــان داده به ویــژه با توجه به 
رویدادهای اخیر که به ســقوط دولت بشار 
اســد منجر شــده اســت. در حالی که هر 
دو کشــور به طور تاریخی از اســد حمایت 
کرده اند، منافع متضاد آن ها نگرانی هایی را 
در میان مقامات ایرانی و عموم مردم ایجاد 

کرده است.

سخنگوی هیات رئیسه مجلس:با اخلال گران بازار ارز برخورد می شود

خریدار   ســخنگوی دولت، با بیان اینکه 
جلســات تنظیم بازار به طور مرتب برگزار 
می شــود، گفت: تلاش دولت بر این اســت 
که کمک کند افزایش قیمت ها متناسب با 

قدرت خرید مردم باشد.
 فاطمه مهاجرانی روز ســه شنبه در نشست 
خبری هفتگی با خبرنــگاران که همزمان 
با بیست و پنجمین نمایشــگاه بین المللی 
مخابــرات، فنــاوری اطلاعــات و اقتصاد 
دیجیتــال در محل نمایشــگاه بین المللی 
تهران برگزار شــد، افزود: تلاش دولت این 
است که مراقبت کند توان خرید مردم کمتر 
نشود و در صورت نیاز با توجه به شرایطی که 
وجود دارد بســته های حمایتی متناسب با 

شرایط، داده خواهد شد.
مهاجرانی بــا بیان این کــه بهبود وضعیت 
معیشــت جزو مطالبات به حق مردم است، 
گفت: در پیــش نویس بودجه  که توســط 
دولت به مجلس ارائه شــده است، افزایش 
20 درصدی حقوق که بــا میانگین جوانی 
جمعیت و ضرایــب اعمال شــده روی آن 
میانگیــن 2۸ درصــد خواهد بــود، پیش 
بینی شده اســت و در همین رابطه درمورد 
بخشــودگی مالیاتی هم تا دو برابر ســال 
گذشــته روی این موضوع کار شد به جهت 
اینکه بتواند مقــداری به معیشــت مردم 

کمک کند.
سخنگوی دولت با قدردانی از مردم بخاطر 
پیوستن و حمایت از پویش دو درجه کمتر 
با هدف کمک به حل مشکل ناترازی انرژی، 
گفت: درمورد پویشی که رئیس جمهور با 
عذرخواهی از مردم بخاطر مشکلات ناشی 
از ناترازی انرژی آغاز کردند، بخاطر سختی 
هایی که برای مردم ایجاد شد و همینطور 
از صنعتگران عزیزمان به جهت مشکلاتی 
که برای آنهــا ایجاد شــد عذرخواهی می 
کنیم و امیدوار هســتیم که بــا کمک هم 
بتوانیــم از این فضایی که در آن هســتیم 

عبور کنیم.
به گفته وی، با پیوســتن مــردم به پویش 
دو درجه کمتر، ۵ درصــد در مصرف گاز و 
۳ درصد در مصرف برق صرفه جویی شــده 

است.
مهاجرانی درمورد عذرخواهی پزشــکیان 
از مردم، گفت: البته قبــل از این دولت هم 
برخی روســای جمهــور راجع بــه موارد 

دیگری از مردم عذرخواهی داشته اند.
ســخنگوی دولت در ابتدای سخنان خود با 
اشاره به برگزاری هفته پژوهش و نمایشگاه 

فناوری در روزهای پایانــی آذرماه، افزود: 
این دولت دو شــعار داشــت که یکی از آنها 
وفاق و دیگــری کار کارشناســی بود، کار 
کارشناســی قاعدتاً از خروجــی پژوهش 
حاصل خواهد شد و در واقع مقدار زیادی از 
خروجی هایی که در بازارها دیدیم می تواند 
به آن چیزی که در عرصه زندگی مردم از آن 

استفاده کنیم تبدیل شود. 

بهره برداری 150 کیلیومتر بزرگراه
 در نوروز 1404

مهاجرانی به بهره بــرداری از ۱۵0 کیلومتر 
پــروژه بزرگراهی تــا نوروز ۱۴0۴ اشــاره 
و تصریح کرد: بــا اجرای این طــرح که در 
قسمتی از آن رفع گلوگاه های مسیر است، 
بیش از ۵00 کیلومتــر بزرگراهی در اختیار 

مردم قرار خواهد گرفت. 
ســخنگوی دولت به حضور رئیس جمهور 
در اجلاس دی ۸ در کشــور مصر اشــاره و 
تاکید کرد: این اجــلاس فرصتی پدید آورد 
برای اینکه رئیس جمهور بتواند با روســای 
سایر کشــورهای اســلامی در حال توسعه 
گفتگو داشته باشــد و در مسیر دیپلماسی 
که طبیعتاً همیشه یکی از موضوعات جدی 

ما هست گام موثری را بردارند.
مهاجرانی با تاکید بر اینکــه ایران و مصر از 
تمدن های بزرگ باســتانی دنیا هســتند، 
گفت: تعامل و همکاری دوکشور می توانند 
در صلح و ثبات منطقه تاثیرگذار باشــند و 

تمام تلاش ما بر این اســت کــه بتوانیم با 
رویکــرد دیپلماتیک موضــوع را به پیش 

ببریم.
سخنگوی دولت با اشــاره به موضوع توسعه 
همکاری هــای اقتصادی بین کشــورهای 
عضو دی ۸، افــزود: نابرابری های اقتصادی 
منشــأ نابرابری های اجتماعــی و به دنبال 
آن موضوعاتــی از جنس جــرم و جنایت 
خواهند شد لذا هر چقدر که سطح نابرابری 
اقتصادی به پایین ترین حد ممکن برســد 

شاهد جوامع آرام تری خواهیم بود. 
وی ادامــه داد: یکــی دیگــر از موضوعات 
مهم و مد نظر گــروه دی ۸، تاکید بر حوزه 
تقویت همکاری ها در زمینه انرژی به ویژه  
انرژی های تجدید پذیر است. حجم زیادی 
از منابع انرژی جهان در اختیار کشــورهای 
مسلمان است لذا میزان بهره برداری باید به 
سمت انرژی های تجدید پذیر حرکت کند، 
تاکید گروه دی هشــت برای اینکه ارتقای 
اقتصاد جهانی را داشــته باشــیم و افزایش 
سهم کشورهای مســلمان را داشته باشیم 
جز موضوعاتی بــوده کــه در اجلاس دی 

هشت مورد گفتگو قرار گرفته است.
مهاجرانی در پاسخ به ســوالی درخصوص 
تحولات اخیر در سوریه،گفت: همانطور که 
قبلًا هم از طرف سایر مقامات رسمی کشور 
اعلام شده بود آن چیزی که برای ایران مهم 
اســت حکومتی اســت که مبتنی بر آرای 

مردمی مردم سوریه باشد.

وی افزود: حفظ تمامیت سرزمینی سوریه 
یکــی از موضوعات بســیار مهمی اســت 
که ایــران دنبال می کند و بــه طور طبیعی 
جلوگیری از رشــد و گســترش تروریسم 
یکی از موضوعات بســیار مهمی اســت که 
برای منطقه مهم اســت که ســوریه دوباره 
در این قضیه نه خودش آســیب ببیند و نه 
کشورهای پیرامونی متحمل آسیب شوند. 

ســخنگوی دولت بیان کرد: امــا درمورد 
بازگشایی ســفارت ها ما هم مانند همه ایام 
رویکردمان رویکرد دیپلماتیک است و این 
آمادگــی را داریم، آنها هم ایــن آمادگی  را 
دارند و در حال گفــت وگوهای دیپلماتیک 

برای بازگشایی سفارت ها هستیم.

 دولت در تلاش است جلوی 
خاموشی ها را بگیرد

ســخنگوی دولت درمورد اعمال خاموشی 
های برق، با تاکید بر اینکه دولت به شــدت 
در تلاش اســت که جلوی خاموشــی ها را 
بگیرد، گفت: به طــور طبیعی برای ایران ما 
که دارای این میزان ذخایر نفت و گاز اســت 
شایســته و بایسته نیســت که ما خاموشی 
داشــته باشــیم ولی بــه هر حــال گفتن 
واقعیت ها کمک می کند که ما با هم بتوانیم 

از شرایطی که در آن هستیم عبور کنیم.
وی ادامــه داد: در حــال حاضر رســاندن 
ســوخت مایع گازوئیل به نیــروگاه ها دو 
برابــر شــده و 200 درصد افزایــش پیدا 

کرده، امیدوار هســتیم که انشالله با افزایش 
گازرســانی و واردات گاز از برخی کشورها، 
همانطوری که این چند روز شــاهد کاهش 
خاموشی ها و جلوگیری از آسیب به صنعت 

بودیم، در ادامه هم همین روند دنبال شود.

تاکید دولت، تقویت تولید است
ســخنگوی دولت با تاکید دوبــاره بر اینکه 
حتمــاً بایــد صنعــت را تقویــت بکنیم، 
گفت: همانطــور که مقام معظــم رهبری 
سال هاســت بر تولید تاکیــد می کنند اگر 
انتظار داریم تولید تقویت شود، باید انرژی 

تولید در دسترس قرار بگیرد.
مهاجرانی خاطرنشــان کرد: طبیعتاً وقتی 
که در تابستان برق بخش صنعت و در فصل 
زمستان گاز صنعت قطع می شــود و یا گاز 
و برق صنعت با هم قطع می شــود آســیب 
جدی به این بخش مهم تولید وارد می شود 
درباره عدد و رقمش هــم باید اجازه بدهید 
که ما از متخصصین سوال کنیم و اصطلاحا 
عدم النفع هــا را در فرصت دیگــری اعلام 

خواهم کرد.
وی افزود: با پویشی که در زمینه کاهش دو 
درجه ای دمای محیط انجام شــد، حدود ۵ 
درصد در مصــرف گاز و ۳ درصد در مصرف 
برق شــاهد صرفه جویی بودیم، اگر بتوانیم 
این عــدد را به ۱0 درصد برســانیم یعنی با 
پیوستن و همراهی بیشــتر مردم و رسیدن 
به دمای 20 درجه، از این فاز عبور خواهیم 

کرد. 
سخنگوی دولت با بیان اینکه تاریخ و تجربه 
نشــان داده که ما هــرگاه که به خواســت 
مردم اتــکا می کنیــم و مردم با مــا همراه 
می شوند از همه مســائل و مشکلات عبور 
می کنیم،گفت: بــا توجه بــه اقداماتی که 
وزارتخانه های نیرو و نفــت دنبال می کنند 
امیدوار هســتیم با همراهی مردم بتوانیم از 

این مرحله عبور بکنیم.
ســخنگوی دولت درخصوص وضعیت بازار 
ارز و مداخله دولت در ایــن بازار، گفت: پایه 
پولی، نقدینگی و شــفاف کردن بازار ارز به 
عنوان ۳ موضوع اساســی در تیم اقتصادی 
دولــت در دســتور کار قرار گرفته اســت. 
شفاف کردن ارز یکی از موضوعاتی است که 
بانک مرکزی آغازگر آن بــود و بازار مبادله 
ارزی را اقدام کرد تا بتوانــد تقاضای القایی 
را که شــکل می گیرد، مدیریــت کند. در 
ســایر موضوعات هم رئیــس جمهور برای 

کارگروه های اقتصادی دستور داده است. 
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 تمام دلیل تورم چین، »پولی« نیست
حسام حســن پور، کارشــناس اقتصادی  تورم یکی از متغیرهای 
کلیدی در عرصه اقتصادی است که هم توجه بسیاری از اقتصاددانان را 
به خود معطوف کرده، و هم سیاستمداران آن را به عنوان معیاری برای 
ارزیابی عملکــرد اقتصادی خود تلقی می کننــد. در اقتصاد ایران، نرخ 
بالای تورم بیش از نیم قرن است که به معضلی پیچیده و ظاهراً لاینحل 
تبدیل شده اســت. دیدگاه غالب در میان گروه های سیاست گذار، این 
نرخ بالا را عمدتاً به عوامل پولی و به بیان دیگر، به رشد نقدینگی نسبت 
می دهد. این در حالی اســت که در ادبیات اقتصادی، نظریات متعددی 

درباره علل ایجاد تورم مطرح شده است.
برای دهه ها، اقتصاددانان در مورد ریشه های تورم به بحث پرداخته اند. 
مکتب پول گرایی به رهبری میلتــون فریدمن اظهار می کند که »تورم 
همیشه و همه جا یک پدیده پولی اســت«. این دیدگاه بر این باور است 
که تورم عمدتاً از رشد بیش از حد عرضه پول نسبت به تولید داخلی یک 
کشور ناشی می شود؛ به عبارت دیگر، از دیدگاه پول گرایان، تنها عامل 

مؤثر بر تورم افزایش نقدینگی است.
این نظریه سال ها به عنوان دیدگاه غالب شناخته می شد، تا آنکه پس از 
وقوع بحران های نفتی دهه ۱9۷0 میلادی، توجه اقتصاددانان به سمت 
عوامل دیگری مانند شوک های طرف عرضه و تورم ناشی از فشار هزینه 
)Cost Push Inflation( جلب شــد. در ایران ما نیز با وجود شــواهد 
آماری و استدلال هایی که نشان می دهند ماهیت تورم در کشور بیشتر 
از فشــار هزینه )Cost Push( و از جهش های ارزی ناشی می شود تا از 
ســمت تقاضا )Demand Pull(، همچنان گروهی به دیدگاه مشهور 

پولیون پایبندند که: »تورم همیشه و همه جا پدیده پولی است«.
در ادامه این یادداشت قصد داریم این گزاره را بررســی کنیم: آیا واقعاً 
»تورم همیشــه و همه جا پدیده پولی اســت«؟ موضوعی که با تحلیل 
روند متغیرهای کلان یکی از کشــورهای پیشــرفته، یعنی چین، طی 

بازه ای ۱۸ ساله، به وضوح نقض می شود.
مطالعه متغیرهای اقتصادی چین به عنوان کشــوری که در سال های 
اخیر توانسته با رشــدهای اقتصادی چشــمگیر و ایجاد روابط تجاری 
گســترده، جایگاهــی ویــژه در اقتصاد جهانی کســب کنــد، نکات 
ارزشمندی را به همراه دارد. یکی از یافته های مهم در این بررسی، عدم 
تأیید همیشگی دیدگاه پول گرایان درباره رابطه مستقیم و پایدار تورم 
با رشد بالای نقدینگی اســت. در ادامه، با تحلیل رشــد تولید ناخالص 
داخلی چین، روند رشد عرضه گســترده پول، و نرخ تورم از سال ۱99۶ 
تا 20۱۴، دیدگاه تک بعدی نســبت به تورم و محدود کردن علت آن به 

نقدینگی، با اتکا به شواهد آماری به چالش کشیده می شود.

چارچوب پولی و محدودیت های آن
پولیون به رهبــری فریدمن اســتدلال می کنند که تــورم زمانی رخ 
می دهد که رشــد عرضه پول )در اینجا M2( از توانایی اقتصاد در تولید 
کالاها و خدمات فراتر رود. بر اســاس این دیدگاه، کنترل تورم از طریق 
سیاســت های بانک مرکزی و با اســتفاده از ابزارهایی نظیر نرخ بهره 
امکان پذیر است.با این حال، تجربه چین در بازه زمانی ۱99۶ تا 20۱۴ 
این رابطه علت و معلولی را با چالشــی جدی مواجه می ســازد. شواهد 
آماری نشــان می دهند که میان رشــد عرضه نقدینگی و تورم انحراف 
قابل توجهی وجود داشته است. به عبارت دیگر، بر اساس دیدگاه پولیون 
و مطابق نظریه مقداری پول، در میان مدت، مازاد رشد نقدینگی نسبت 
به رشــد تولید باید به افزایش ســطح عمومی قیمت ها منجر شود. اما 
بررسی های انجام شده نشــان می دهد که این سازوکار در مورد اقتصاد 
چین صدق نمی کند. در دوره مذکور، باوجود افزایش رشــد نقدینگی 

فراتر از تولید ناخالص داخلی، تورم بالا تحقق نیافته است.
۱. رشــد نقدینگی: در این دوره، عرضه نقدینگی در چین بطور متوسط 
رشدی معادل ۱۷ درصد داشته اســت که در برخی سال ها این رشد به 

حدود ۳0 درصد نیز رسیده است.
2. رشد تولید ناخالص داخلی: رشــد اقتصادی چین در این بازه زمانی، 
بطور متوسط 9 درصد بوده که نشان دهنده رشــدی بالاتر از میانگین 

اقتصاد جهانی است.
۳. تورم: از ســوی دیگر، نرخ تورم در این دوره نسبتاً پایین باقی مانده و 
بطور میانگین ۳ درصد بوده اســت. نکته جالب توجه، شکاف گسترده 
میان نرخ رشــد تولید ناخالص داخلی چین و رشد نقدینگی این کشور 
است. این شکاف در برخی ســال ها به بیش از ۱0 درصد رسیده است؛ 

بااین حال، نرخ تورم همچنان زیر ۵ درصد باقی مانده است.

ارتباط بین عرضه پول و تورم 
تحلیل دقیق تر داده ها نشــان دهندۀ نمونه هایی است که در آن ارتباط 

میان تورم و رشد عرضه پول دچار نوسانات قابل توجهی شده است:
۱99۷-2002: در این بازه، رشــد عرضه گسترده پول حدود ۱۴ تا ۱۸ 
درصد بوده، اما تورم در سطحی بســیار پایین و اغلب زیر 2 درصد باقی 
مانده است.2009: در واکنش به بحران مالی جهانی، رشد نقدینگی با 
اجرای اقدامات محرک آمیز دولت به بیــش از 2۵ درصد افزایش یافت. 
بااین حال، تورم همچنان زیــر ۵ درصد باقی ماند کــه این امر انحراف 
آشــکاری از پیش بینی های نظریه پردازان پولی در مــورد وقوع تورم 

افسارگسیخته است.
20۱۱-20۱۴: در ایــن دوره، میانگین رشــد نقدینگــی ۱۴ درصد و 
میانگین رشــد تولید ناخالص داخلی ۸ درصد بوده اســت. بااین حال، 
میانگین نرخ تورم در این بازه تنها ۳ درصد ثبت شــده است. این روند، 
پیچیدگی دینامیک تــورم در اقتصاد چین را نمایان کــرده و گویای 

فاصله از تحلیل های تک بعدی است.

جمع بندی 
بر اســاس شــواهد آماری مرتبط با اقتصاد چین، مشخص می شود که 
برخلاف ادعای رایج مبنی بر اینکه رشــد نقدینگــی همواره به افزایش 
ســطح عمومی قیمت ها منجر می شــود، نســبت دادن تــورم تنها به 
نقدینگی، خطایی تحلیلی است. طبق مفاهیم و نظریات اقتصادی، تورم 
پدیده ای چندوجهی است که از شرایط ساختاری و بنیادی یک اقتصاد 
نشأت می گیرد و نمی توان آن را صرفاً به یک عامل تقلیل داد.شایان ذکر 
است که هدف این بررســی، انکار کامل تأثیر نقدینگی بر تورم نیست، 
بلکه تأکید بر این نکته حیاتی اســت که در هر شرایط و بستری، عوامل 
گوناگونی می توانند تــورم را توضیح دهند. تمرکز صــرف بر نقدینگی 

به عنوان تنها عامل تورم، رویکردی ناکارآمد و ساده انگارانه خواهد بود.

وزیر راه و شهرسازی عنوان کرد
 عبور از موانع حوزه حمل و نقل با استفاده

 از ظرفیت بخش خصوصی
 وزیر راه و شهرســازی، بهره مندی از ظرفیت های بخش خصوصی را از 

معدود راهکاری عبور از موانع حوزه حمل و نقل عنوان کرد.
»فرزانه صادق« در نخستین نشست تخصصی با بانوان فعال در صنعت 
حمل ونقل، از ضرورت رفع مشــکلات بانوان در این حوزه سخن گفت 
و بر ضــرورت نقش آفرینی بانوان در پســت های مدیریتی حمل و نقل 
تاکید کرد.وی خواستار تشــکیل کارگروهی به ریاست معاونت حمل و 
نقل وزارت راه و شهرسازی برای رفع مشکلات قراردادی بانوان فعال در 
همه بخش های حمل و نقلی در چارچوب قوانین و مقررات شد و افزود: 
رفع برخی مسائل و اصلاح قراردادها نیازمند اخذ مجوزهایی از سازمات 
اداری و اســتخدامی یا اصلاحیه های از مجلس اســت که پیگیر آن نیز 

خواهیم بود.

یادداشت

بازار

نایب رئیس اتحادیه املاک گفــت: با توجه به وضعیت 
بازار مسکن به نوعی گردش سرمایه در این بازار مختل 
شده، بر همین اساس اگر قانون پیش فروش ساختمان 

اصلاح نشود، رکود در بازار ملک عمیق تر می شود.
داوود بیگی نــژاد نایب رئیس اتحادیه امــلاک با بیان 
اینکــه اجــرای قانون پیش فــروش خریــد و فروش 
ملک موجب رونق و افزایش گردش ســرمایه در بازار 
مسکن می شــود، اظهار کرد: در ســال ۱۳۸9 قانون 
»پیش فروش ســاختمان« بــا هــدف ممانعت ثبت 
غیررسمی قراردادهای پیش فروش ساختمان مصوب 
شــد، اما به دلیل وجود ابهامات و تناقضات موجود در 
برخــی از محورهای این قانون، تصویب آن نتوانســت 

گره ای از مشکلات پیش فروش باز کند.

وی افزود: اگر چه این قانون توانســت تعداد 
پرونده های شــکایت در دادگاه ها را کاهش 
دهد اما با توجه به وضعیت بازار مســکن به 
نوعی گردش ســرمایه در این بــازار مختل 
شــده اســت، بر همین اســاس اگر قانون 
»پیش فروش ســاختمان« اصلاح نشــود، 
بی شــک نبود گردش ســرمایه و نقدینگی 

فاصله تقاضا و عرضه مســکن را بیشتر از بیش افزایش 
خواهد داد.

نایب رئیس اتحادیه امــلاک بیان کــرد: زمانیکه که 
پیش فروش مسکن توسط مشــاوران املاک صورت 
می گرفت ســرمایه ولو اندک به ســمت تولیدکننده 
هدایت می شد. اما امروز می بینیم که بازار مسکن قفل 

شده است و ســازنده، واحد مسکونی خود را 
نمی تواند به فروش برساند و به همان نسبت 

نمی تواند تولید کند.
وی تاکید کرد: بــه نظر می رســد این عدم 
تولید در نهایت قیمت مسکن را افزایش و به 
ضرر قشر مستأجر تمام خواهد شد، اما به هر 
حال این عدم ورود املاکی ها به پیش فروش 
ساختمان که قانون مجلس هست، باعث شده تا تولید 

مسکن با یک عقب افتادگی چشمگیری مواجه شود.
وی افزود: در گذشته سازندگان می توانستند در حین 
ســاخت، واحدهای خود را پیش فــروش کنند، اما در 
حال حاضر باید ســازنده ابتدا پایان کار خود را دریافت 
کند، ســپس اقدام به فروش کند. بر همین اساس روند 

گردش سرمایه در بازار مسکن قفل است.
نایب رئیس اتحادیه امــلاک تاکید کرد: در منطقه 22 
تهران نوع جدیدی از خرید و فروش مســکن با عنوان 
فروش متری توســط برخی از شــرکت و ســازمان ها 
در حال معامله اســت که اکثراً هم افــراد تحت عنوان 
ســرمایه گذاری اقدام به خرید متری مسکن می کنند 
و سند این واحدها بین دو یا چند نفر به صورت دونگی 

تقسیم می شود.
بیگی نژاد در پایــان گفت: البته ســامانه های دیگری 
که موازی با مشــاوران املاک در بازار مسکن فعالیت 
می کند نیــز موجب رکود و کاهــش معاملات خرید و 
فروش در این بازار شده اســت؛ همچنین عملکرد بازار 

مسکن تأثیر پذیر از بازارهای موازی دیگر است.

رئیس ســازمان برنامه و بودجه با اشــاره بــه اینکه، 
کشور ایران سومین کشــور تربیت کننده مهندس در 
دنیا اســت، گفت: ظرفیت تربیت ســالیانه 2۳0 هزار 
مهندس،  باید با ســایرظرفیتها از جمله منابع طبیعی، 
معادن و مرزهای گســترده دریایی در جهت توســعه 

تلفیق شود.
 حمید پورمحمدی معــاون رئیس جمهــور و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه   با اشــاره به مهندسی فرهنگ 
در ایران گفت: ما در این ســالیان پل هــا، فرودگاها و 
تاسیســات مختلفی ســاختیم. در دوره قبــل از این 

ســده هم کارهــای خوبــی اتفــاق افتاد و 
همینطــور پیش تــر از آن تا صدراســلام؛ 
همیشه مهندسان ما شــاهکار خلق کردند 
و این موضــوع در شهرســازی و احداث بنا، 
کشتی سازی و... نیز صادق است. حتی شهر 
هگمتانه در ایران باســتان را می توان در این 

رده مورد سنجش قرار داد.
وی یادآور شــد:  تمامی موارد فوق را بیــان کردم که 
بگویم این مســیر حلقه به حلقه در نهایــت به جامعه 
مهندســان مشــاور فعلی ختــم می شــود و اهمیت 

فعالیت های مهندســان ما هم راســتا بودن 
فعالیت ها با اقلیم ماســت که در طول تاریخ 

به شکل گسترده ای می توان شاهد آن بود.
پورمحمدی خاطرنشــان کرد: مهندسی به 
ادبیات شاعرانه ما نیز ارتباط تنگاتنگی دارد و 
در اشعار شاعران ما این را می توان به فراوانی 
مشــاهده کرد و درک بهتــری از پیچیدگی 

مهندسی را در شعر فهمید.
وی در مراســم پنجاهمین سالگرد تاســیس جامعه 
مهندسان مشــاور گفت: کشــور ایران سومین کشور 

تربیت کننده مهندس در دنیا است با رقمی حدود 2۳0 
هزار مهندس در سال است.  یکی از ظرفیت های بزرگ 
ما تربیت مهندس اســت و رکن بعدی پتانســیل های 
کشور ماست. کشور ما در چهار فصل سال در هر سوی 
اقلیم مان در هر وقتی از سال از لحاظ جوی دارا هستیم 
و مرز گســترده دریایی، هفتمین کشور بزرگ جهان 
از لحاظ معادن، دومین کشــور جهان از لحاظ ذخایر 
اثبات شــده گاز، ۱۱ بندر بســیار مهم و اساســی و...، 
رکنی که باید وجود داشــته باشد،ترکیب قابلیت های 

سرزمین با پتانسیل های مهندسین کشورمان است.

مسکن

مهندس

خریدار   وزیــر جهادکشــاورزی با بیان 
اینکــه حــوزه محصــولات کشــاورزی و 
کالاهای اساســی در ماههــای اخیر از یک 
ثبات نســبی برخوردار بوده اســت، گفت: 
طبق برنامه ریزی علاوه بر حمایت از تولید 
داخلی، تلاش داریم مشــکلی برای سفره و 

معیشت مردم رخ ندهد.
 غلامرضا نوری قزلجه روز ســه شــنبه در 
نخستین نشســت  خبری خود که در سالن 
توسعه وزارت جهادکشــاورزی برگزار شد 
در پاســخ به ایرنا درباره تخصیــص ارز به 
کالاهای اساسی در ســال آینده افزود: ارز 
ترجیحی تامین شــده در بودجه ســالانه 
بــرای کالاهــای اساســی چــون در دارو 
تجهیزات پزشکی و کالاهای اساسی تعلق 

خواهد گرفت.
وزیــر جهاد کشــاورزی اظهار داشــت: در 
بودجه ســال آینده نســبت به سال ۱۴0۳ 
حدود ۳ میلیــارد دلار کاهــش داریم که 
به طــور طبیعی روی محصولات اساســی 
تاثیرگذار خواهدبود اما مــا این را فرصتی 

برای حمایت از تولید داخلی می دانیم.
وی تصریح کرد: بودجه سال آینده با وجود 
اینکه محدودیتی برای ما ایجاد می کند در 
عین حال گشایشــی برای حمایت از تولید 

داخل نیز خواهد بود.
نوری قزلجه گفت: هرگونه تغییر سیاســت 
در این حوزه برای حمایت از تولید داخلی یا 
صرفه جویی های ارزی که قرار است، اتفاق 
بیفتد سفره مردم و دهک های پایین جامعه 
برنامه ریزی لحاظ می شود تا مشکلی برای 

سفره و معیشت مردم پیش نیاید.
نوری قزلجه در پاسخ به ایرنا درباره احتمال 
تورم مواد خوراکی در ســال آینــده افزود: 
تغییراتی که در نرخ ارز توافقی اتقاق افتاده 
یا کاهــش ارز ترجیحی یک آثــار تورمی 

خواهد داشــت اما تلاش داریم که این آثار 
واقعی باشد و آثار روانی روی آن سوار نشود 
تا عدد بزرگی کــه مورد انتظار اســت رخ 

ندهد.
وی با یادآوری اینکه کاهش اثرات تورمی به 
عوامی چون حمایت از تولید داخلی، بهبود 
شرایط اقتصادی کشور و کنترل تورم باز می 
گردد، اظهار داشــت: در جایی که مربوط به 
کالاهای اساسی و ســفره مردم باشد، منابع 
به طور قطع از طریق دیگری جبران خواهد 

شد.

برنامه دولت برای به صفر رساندن 
واردات شکر

وزیر جهاد کشاورزی یکی از رویکردهای 
ایــن وزارتخانــه را اجرای دقیــق برنامه 

هفتــم پیشــرفت در حوزه کشــاورزی 
برشــمرد و گفت: بنــا داریــم در دولت 
چهاردهــم واردات شــکر را در انتهــای 

دولت به صفر برسانیم.
وی یکی دیگر از برنامــه های این وزارتخانه 
را تولید میوه های گرمســیری و بویژه موز 
دانست که حجم زیادی از واردات را به خود 
اختصاص داده اســت و در این باره توضیح 
داد: برنامه ریزی های لازم انجام شده است 
تا واردات ایــن بخش نیز بــا افزایش تولید 

داخلی به صفر نزدیک شود.
وزیر جهادکشــاورزی یکــی از محورهای 
اصلــی برنامه هفتــم را حــوزه آب و خاک 
دانســت و تاکید کرد که توجه به این بخش 
نیازمند تامین منابع مالــی مورد نیاز طبق 

برنامه هفتم است.

شناسه دار کردن محصولات 
کشاورزی در دستور کار است

نوری قزلجه با تاکید بــر اینکه محصولات 
کشــاورزی تولیدی ایران از بسیاری نقاط 
جهان سالم تر اســت، افزود: از نظر مصرف 
ســموم و کودهــای کشــاورزی تولیدات 
کشــاورزی باید استانداردســازی صورت 
گیرد و ملزم به شناســه دار کــردن مزارع 
و محصــولات کشــاورزی هســتیم که با 

همکاری بهره برداران انجام خواهد شد.
وی با یــادآوری وجود ناتــرازی در بخش 
انرژی اظهار داشــت: از آنجا که قطع انرژی 
در بخش کشاورزی قابل جبران نیست، این 
بخش در آخرین اولویت اعمال برنامه های 
قطعی قرار گرفته است؛ از این رو در ماههای 
آتی که مصــرف برق در حوزه کشــاورزی 

بیشــتر می شــود، هماهنگی های لازم با 
وزارت نفت و نیرو انجام شــده تا قطعی برق 

و گاز در بخش کشاورزی به حداقل برسد.
وی همچنین با ارایه گزارشــی از عملکرد 
۱20 روزه دولــت چهاردهــم در بخش 
کشــاورزی و امنیت غذایی اظهار داشت: 
در ابتــدای دولــت با هماهنگــی صورت 
گرفته بــا بخش هــای دیگــر، مطالبات 
و  گندمــکاران  جملــه  از  کشــاورزان 

کلزاکاران تسویه شد.

گوشت با نرخ توافقی وارد می شود
وزیر جهادکشاورزی درباره واردات گوشت 
قرمز گفت: به دلیل تحولات ارزی که ســه 
سال قبل رخ داد، دامداری های کشور بویژه 
دام سبک که نقش مهمی در تامین گوشت 
مورد نیاز کشور داشــتند و آسیب دیدند و 
برای تنظیم بازار واردات گوشت در دستور 

کار قرار گرفت.
نوری قزلجه اظهارداشت: اکنون 20 درصد 
کســری گوشــت قرمز مورد نیاز کشــور 
از محــل واردات تامین می شــود که از این 
میــزان تنها ۷ درصــد آن بــا ارز ترجیحی 
تامین شــده و ۱۳ درصد آن بــا ارز توافقی 
اســت و به همین دلیل بخاطر بخشــی با 

یکدیگر تفاوت نرخ دارد.
وی یادآور شــد: افزایش تولید گوشت قرمز 
یک پروســه زمان بر اســت و حدود ۳ تا ۴ 
سال فرصت لازم اســت تا به هدف گذاری 
خودکفایی در تولید گوشــت قرمز برسیم و 
بنابراین در این فاصله زمانی باید گوشــت 

مورد نیاز بازار داخلی را تامین کنیم.
وی در عین حال بر حمایت از تولید داخلی 
تاکید کرد و اظهار داشت: تلاش می شود تا 
واردات گوشــت قرمز را با تامین داخلی آن، 

به صفر برسانیم.

وش مسکن رهایی بازار ملک از رکود تورمی با اصلاح قانون پیش فر
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 پلیس امنیت اقتصادی ورود کرد

واردات ۶۰هزار تن برنج تقلبی
خریدار  شــرکت جاهد وابسته به وزارت 
جهاد کشــاورزی ۶0هزار تن برنج ۱۱2۱ 
هندی وارد کرده اســت، ولــی طبق اعلام 
وزارت جهاد کشــاورزی ایــن برنج دارای 
ناخالصی اســت و قیمــت واقعــی برنج با 
پولی که پرداخت شــده، چند میلیون یورو 
اختلاف دارد. شرکت جاهد به عنوان یکی از 
شرکت  های مؤسسه جهاد استقلال وابسته 
به وزارت جهاد کشــاورزی اقدام به واردات 
یــک محمولــه ۶0هزارتنی برنــج هندی 
۱۱2۱ با ارز ترجیحی 2۸ هزار و ۵00 تومان 
کرده است، اما بر اســاس اعلام وزارت جهاد 
کشــاورزی، فروشــنده خارجی این برنج را 
با برنجی دیگر مخلوط کرده اســت.وزارت 
جهاد کشــاورزی درباره اینکه برنج ۱۱2۱ 
هندی با چه برنجی مخلوط شــده اســت، 
اظهارنظری نداشــته اســت، اما اعلام شده 
است که گونه های دیگری از برنج که قیمت 
ارزان تری داشته اســت با این برنج مخلوط 

شده است.

افزایش قیمت برنج و حبوبات 
در ماه گذشته

با توجه به اینکه حجــم برنج وارداتی ۶0 

هزار تن مطرح شــده اســت و رقم بالایی 
به حســاب می آید، اختــلاط برنج در این 
محموله باعث ایجاد اختلاف چند میلیون 
یورویی می شــود اما بــا توجه بــه اینکه 
درصد اختلاط مشــخص نیســت، درباره 
رقم اختــلاف به طــور دقیــق نمی توان 

صحبت کرد.
کریم اخوان رئیس انجمــن واردکنندگان 
برنج ایران در گفتگو بــا خبرنگار اقتصادی 
خبرگزاری تسنیم درباره این تخلف گفت: 
شــرکت جاهد به عنوان یکی از شرکت  های 
مؤسسه جهاد استقلال وابســته به وزارت 
جهاد کشاورزی در یکی دو سال اخیر اقدام 
به واردات برنج برای تأمین ذخایر شــرکت 

بازرگانی دولتی کرده است.
وی افزود: این شرکت، محموله برنجی را که 
با یک شرکت هندی توافق کرده بود بیاورد، 
به درستی نتوانســت وارد کند و فروشنده 
به جای برنج ۱۱2۱، نوع هــای ارزان تری را 
با این برنج مخلوط کــرده و به ایران تحویل 
داده است، البته این اقدام به معنی آلودگی 

این محموله برنج نیست.
رئیس انجمن واردکنندگان برنج ایران ادامه 
داد: یک شــرکت آلمانی که نوع این برنج را 

بررسی کرده، تشــخیص داده است که در 
برنج وارداتی شرکت جاهد ناخالصی وجود 

دارد.
وی دربــاره اینکــه چه میــزان از این برنج 
ناخالصی دارد، تصریح کرد: نمونه ای از این 
برنج را مشــاهده کردم و به نظر می رسد که 
عمده آن غیر ۱۱2۱ است، اما اینکه به طور 
دقیق چقدر ناخالصی دارد، نمی توانم اعلام 

کنم.
اخوان اکبــری اظهار داشــت: قیمت برنج  
وارداتی جهاد کشــاورزی به طــور معمول 
یک هزار و ۱0 تا یک هــزار و 20 یورو در هر 
تن است اما باری که تحویل داده شده است 
این ارزش را ندارد کــه با در نظر گرفتن وزن 
۶0هزارتنــی آن رقم بالای چنــد میلیون 

یورویی به حساب می آید.
وی ابراز کرد: پلیس امنیت اقتصادی به این 
موضــوع ورود کرده و در حال بررســی این 

موضوع است.

وزارت جهاد کشاورزی: برنج وارداتی 
مخلوط شده بود

احمــد خانی نــوذری معــاون بازرگانی 
وزارت جهــاد کشــاورزی نیــز در ایــن 

ارتباط گفت: طبق قــرارداد برنج ۱۱2۱ 
هندی خریداری شــده است اما فروشنده 
این محصول را با یک برنــج دیگر مخلوط 
کرده اســت؛ این یک بحث تجاری است و 

باید حل وفصل شود.
خانی نوذری با یادآوری اینکه این محموله 
توســط شــرکت جاهد به عنــوان یکی از 
شرکت  های مؤسسه جهاد استقلال وابسته 
به وزارت جهاد کشاورزی تأمین شده است 
و آنان باید پاسخگو باشــند، گفت: شرکت 
بازرگانــی دولتــی ایــران متولــی ذخایر 
استراتژیک کشور اســت که برنج مربوط به 
ذخایر توسط همین شــرکت تأمین و وارد 

می شود.

معــاون بازرگانی وزارت جهاد کشــاورزی 
افزود: خریدهای مؤسســه جهاد استقلال 
فارغ از ذخایر شرکت بازرگانی دولتی است و 
در حوزه کالاهای کشاورزی به شرکت های 
بازرگانی دولتی ایران و پشــتیبانی امور دام 

کمک می کند.
به گزارش تســنیم، ســازمان غذا و دارو و 
اســتاندارد ســلامت این محصول را تأیید 
کرده اند اما دربــاره اختلاط دربــاره برنج 
وارداتــی قبــل از ورود به کشــور توجهی 
نداشته اند که لازم اســت در زمان واردات 
برنج به این موضوع نیز توجه شــود تا منجر 
به هدررفت منابع بیت المال و پرداخت پول 

اضافه برای واردات نشود.



بدهی  ارزی بخش خصوصی تعیین تکلیف می شود
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وزیر ارتباطات در جمع خبرنگاران:
زیرساخت های رفع فیلترینگ در حال 

آماده سازی است
 وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با بیان اینکه زیرســاخت های رفع 
فیلترینگ در حال آماده سازی اســت، درباره برخی گمانه زنی ها مبنی 
بر احتمال رفع فیلترینگ برخی ســکوهای اینترنتی در جلسه شورای 
عالی فضای مجازی گفت: امیدواریم که در جلســه عصر امروز )ســه 

شنبه(  تصمیمات خوبی اتخاذ شود.
سید ستار هاشــمی در حاشــیه بازدید از نمایشــگاه تلکام با بیان این 
مطلب در پاســخ به اینکه آیا در جلســه عصر امروز شورای عالی فضای 
مجازی تصمیمی درباره رفع برخی ســکوهای اینترنتی اتخاذ خواهد 
شــد یا خیر، تصریح کرد: اجازه دهید تمرکز کافی برای جلســه عصر 

داشته باشیم اما امیدواریم که به تصمیمات خوبی برسیم.
وی ادامه داد: زیرساخت های مناسب برای رفع فیلتر برخی از سکوهای 
در کشور وجود دارد و در حال آماده سازی بیشتر در سایر زیر ساخت ها 
هستیم.وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با تاکید بر اینکه موضع دولت 
و این وزارتخانه در باره فیلترینگ مشخص است، یادآور شد: اینکه می 
بینید که افــراد مختلف آمار و ارقامی در این خصــوص ارایه می کنند، 
نشان می دهد که وزارت ارتباطات در این زمینه فعال عمل کرده است 

و همه اذعان دارند که وضعیت کنونی مطلوب نیست.
هاشمی با بیان اینکه در موضوع فیلترینگ بحث های جدی کارشناسی 
صورت گرفته است، بر پرهیز از نگاه سیاســی به فیلترینگ تاکید کرد 
و افزود: ســعی کردیم موضوع فیلترینگ را در فضای سیاســی دنبال 
نکنیم زیرا می خواستیم کارها به صورت کارشناسی و به دور از هیاهو و 

جنجال پیش برود.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: این وزارتخانه در ماههای گذشــته با جدیت 
و مبتنی بر کار کارشناســی موضوع فیلترینگ را پیگیری کرده است و 
در نتیجه امروز هر کس بــا هر نگاهی بر این اعتقاد اســت که وضعیت 

موجود، مطلوب نیست.
 

رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی خبر داد
 گام دوم سندباکس طلا؛ بررسی مدل های 

جدید تجاری
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی با اشاره به مرحله بعدی بررسی 
طرح های طلا در ســندباکس تخصصی تجــارت الکترونیکی، گفت: 
در گام دوم، مدل هــای جدید تجــاری حول بازار طلا در ســندباکس 

تخصصی تجارت الکترونیکی مورد بررسی قرار می گیرند.
به گزارش مرکز توســعه تجارت الکترونیکی؛ امین کلاهدوزان روز سه 
شنبه در این باره اظهار داشت: این محیط آزمایشی، تحولی اساسی در 

تنظیم گری مبتنی بر تجربه و هماهنگی بین بخشی است.
رئیس مرکز توســعه تجــارت الکترونیکی در ارتباط با بررســی طرح 
فروش آنلاین طلا در ســندباکس در گام اول، تصریح کرد: هماهنگی 
میان مرکز توســعه تجارت الکترونیکی، بانک مرکزی، فراجا و ســایر 
نهادهای نظارتی از یک ســو و بخش خصوصی از ســوی دیگر در این 
حوزه مثال زدنی بود و سیاســت های نهادها در حوزه فروش آنلاین طلا 
به یک اتفاق نظر رســیده و این هماهنگی، نقطه عطفی در تنظیم گری 
بین بخشی محســوب می شــود.وی در پایان، گفت: بررسی طرح های 

سندباکس بر اساس اولویت ثبت درخواست انجام خواهد گرفت.
ســندباکس یک محیط آزمایشــی امن و مجزا برای اجــرا و آزمایش 
کدهای کامپیوتری ایجاد می کنــد تا کاربران بتواننــد بدون به خطر 
انداختن سیســتم اصلی خود، نرم افزارها و فایل های مشــکوک را در 
یک محیط امن و جداگانه بررســی کنند؛ توســعه دهندگان نرم افزار 
از ســندباکس ها برای آزمایش کدهای برنامه نویســی جدید استفاده 
می کنند. متخصصان امنیت ســایبری از ســندباکس بــرای آزمایش 

نرم افزارهای مخرب بالقوه استفاده می کنند.
ســندباکس ها همچنین برای اجرای ایمن کدهــای مخرب به منظور 
جلوگیری از آســیب رســاندن به دســتگاه میزبان، شــبکه یا سایر 
دستگاه های متصل اســتفاده می شوند. استفاده از ســندباکس برای 
شناسایی بدافزارها، یک لایه حفاظتی اضافی در برابر تهدیدات امنیتی 
مانند حملات مخفیانه و برخی سوء استفاده ها از آسیب پذیری سیستم 

های رایانه های رایج است.
 

استفاده از کارت بازرگانی دیگران ممنوع است
بخشنامه گمرک ایران در خصوص دقت در اســناد ابرازی به گمرک و 

توجه به موضوع واگذاری کارت های بازرگانی صادر شد.
معاون حقوقی گمرک ایــران اعلام کرد: نظر به اینکــه به موجب ماده 
2۵ آن قانون اصل و الحاق دو ماده به عنوان مواد )۳۳( مکرر )۱( و )۳۳ 
مکرر )2( ارائه یا بهره برداری از اســنادی که دلالت بر صادرات صوری 
نماید و همچنین هرگونه معامله راجع به کارت بازرگانی که عرفاً اجاره، 
خرید فروش یا واگذاری آن محسوب شود و نیز هرگونه بهره برداری از 
منافع کارت بازرگانی دیگری تحت هــر عنوان ممنوع و برای مرتکب یا 

مرتکبین مجازات تعیین شده است.
لذا خواهشمند است گمرکات اجرایی ضمن دقت و توجه لازم به اسناد 
ابرازی در صورت مواجهه با مصادیق مجرمانــه مذکور مطابق مقررات 

مربوطه اقدام لازم معمول نمایند.
بدیهی است مسؤولیت حسن اجرای بخشنامه حاضر به عهده بالاترین 

مقام اجرایی آن گمرک خواهد بود.

 زمان اجرای موافقتنامه تجارت آزاد ایران 
و اوراسیا اعلام شد

مســئول مذاکرات ایران و اوراســیا گفت: به احتمال زیاد از اوایل سال 
آینده موافقتنامه تجارت آزاد میان ایران و اوراسیا اجرایی خواهد شد.

 میرهادی سیدی درباره منافع تجارت آزاد ایران با اوراسیا گفت: بیش 
از نیمی از صادرات جهانی بر مبنای تجارت آزاد صورت می گیرد و بنابر 
موافقتنامه تجــارت آزاد، تعرفه گمرکی از کالاها اخذ نمی شــود و این 

یکی از تسهیل کنندگان مهم تجارت جهانی است.
وی افزود: این روند طی ســه دهه گذشــته صورت گرفته و قبل از آن 
شــاهد این رویه نبودیم. اما درصد کمی از کالاهای ما به کشوری صادر 
می شــود که قبلًا با آن ها موافقتنامه داشــتیم و این شکاف ۵ درصدی 
نشــان می دهد از طریق ابزار موافقتنامه تجارت آزاد باید زمینه را برای 

تسهیل صادرات فراهم می کردیم.
سیدی گفت: بر این اســاس موافقتنامه ای که در مجلس تصویب شد، 

باید بخشی از این تسهیل گری را برای صادرات اجرایی کند.
مشاور امور بین الملل و توافق های تجاری سازمان توسعه تجارت افزود: 
اجرای موافقتنامه پیش روی ماست؛ ولی چون تصویب مجلس را دارد، 

باید تأیید شورای نگهبان را نیز داشته باشیم.
پس از آن طی 2 ماه موافقتنامه باید اجرایی شــود و بــه احتمال زیاد از 

اوایل سال آینده این موافقتنامه اجرایی خواهد شد.
وی افزود: اینکه ظرفیت این موافقتنامه چه موقعی به کمال می رســد، 
به زمان نیــاز دارد. هرچند تعرفه گمرکی نقش مهمی داشــته و وقتی 
از مبادلات کنار گذاشــته می شــود، تســهیل گری می کند؛ اما سایر 
تســهیلات و زمینه ها برای تجارت از جمله حمل و نقل، لجســتیک، 

تبادلات مالی و … باید متناسب با این وضعیت گسترش پیدا کند.
ســیدی گفت: تعیین زمان برای اینکه کمال استفاده از این موافقتنامه 
را ببریم، دشــوار اســت چون تجارت بــه تدریج افزایــش می یابد و 

ظرفیت های جدید به مرور شکل می گیرد.

توسعه

یک کارشناس اقتصادی گفت: صنایع با ایجاد مخازن 
ذخیره ســازی گاز در دوره پیک مصــرف امکان تداوم 
تولید را خواهند داشت و عدم النفع 20 میلیارد دلاری 

ناترازی گاز نیز به صفر می رسد.
حســین حیدریان کارشــناس اقتصادی، در رابطه با 
محدودیت های انرژی صنایع گفت: ایران با وجود اینکه 
یکی از دارندگان منابع متعدد گازی اســت اما به دلیل 
وابســتگی شــدید گرمایش بخش خانگی، در فصول 
سرد ســال درگیر ناترازی مقطعی گاز می شود که این 
موضوع تعطیلی صنایع و بخشــی از ظرفیت تولید برق 

کشور را به دنبال دارد.
وی افزود: بــا توجه به مقطعــی بودن ناتــرازی گاز و 
همچنین صــادرات حــدود ۱۸ میلیــارد مترمکعب 
گاز در هر ســال، در فصول غیرسرد ســال ایران دارای 
مازاد عرضه گاز اســت؛ بنابراین در این شرایط راهکار 
کلیدی و اصلی در زمینه حل ناترازی مقطعی کشــور، 
ایجاد مخازن ذخیره ســازی گاز در اوج ذخیره سازی 
گاز یکی از مهم ترین رویکردهــا در زمینه جلوگیری 
از توقف تولید صنایع و همچنیــن توقف تولید برق در 

نیروگاه هــای گازی اســت.حیدریان ادامه 
داد: ایجاد مخازن ذخیره ســازی گاز با توجه 
به وقوع ناترازی گاز در ایــران یک بازی برد 
برد برای دولت و صنایــع خواهد بود. صنایع 
به خصوص صنایعی که محصولات مختلفی 
صــادر می کننــد از محــل ایجــاد مخازن 
ذخیره ســازی گاز نفع بالایــی خواهند برد. 

همچنین اولین و مهم ترین مزیت ذخیره ســازی گاز 
توســط صنایع، امکان تداوم تولید خــود در ناترازی 
فصول سرد ســال اســت.وی تصریح کرد: با توجه به 
وضعیت فعلی در وقــوع ناتــرازی گاز و توأمان قطعی 
برق صنایع، از محل توقف تولید روزانه هزاران میلیارد 
تومان عدم النفع اقتصادی بــرای صنایع ایجاد خواهد 
شد که با تکیه بر ذخیره ســازی گاز این مشکل بزرگ 
تأمین ســوخت یا خوراک گاز صنایع حل خواهد شد و 

شاهد تداوم تولید خواهیم بود.
ایــن کارشــناس اقتصادی با اشــاره بــه مزیت های 
راهبردی ذخیره ســازی گاز برای صنایع اظهار کرد: از 
طرف دیگر قیمت گاز صنعت بــه دلیل افزایش قیمت 

گاز در هاب های مختلف گازی دنیا، با رشدی 
چشــم گیر مواجه می شــود ولی در صورت 
ایجاد مخازن ذخیره سازی گاز، گاز مورد نیاز 
ذخیره سازی توســط صنایع در فصول گرم 
خریداری خواهد شد که قیمت گاز به مراتب 
پایین تر اســت و همین امر سبب خواهد شد 
که صنایع از دو محل سود کنند؛ اول از محل 
تفاوت قیمت خرید گاز در فصل گرم و ذخیره سازی آن 
و دوم از محل افزایش قیمت کالاهای صنعتی در فصول 
ســرد ســال که به دلیل افزایش قیمت گاز، با افزایش 
قیمت مواجه خواهند شــد و به این ترتیــب صنایع از 
محل فــروش با قیمت بیشــتر کالاهــای صنعتی در 
زمستان به واسطه ذخیره ســازی گاز و تداوم تولیدات 

نفع خواهند برد. 
بنابراین در این بخش نیز یک بازی برد برد برای دولت 
و صنعت فراهم خواهد شــد که نتیجه آن رشد درآمد 
ارزی کشور و همچنین رشــد اقتصادی و رشد فروش 
و درآمد صنایع نیز اســت.حیدریان با اشــاره به لزوم 
جلوگیری از عدم النفع 20 میلیارد دلاری ناترازی گاز 

با سرمایه گذاری صنایع در ایجاد مخازن ذخیره سازی 
گاز گفت: باید به این نکته اشــاره کــرد که عدم تعادل 
مقطعــی گاز ایــران، که ناشــی از اتکای شــدید این 
کشــور به گرمایش خانگی در فصول سرد سال است، 
مدت هاســت که بخش های صنعتی و تولیــد برق را با 

چالش مواجه کرده است.
وی افزود: با این حــال، چالش ناتــرازی مقطعی گاز 
یک فرصت اســتراتژیک برای دولــت و صنایع جهت 
همکاری در توســعه ظرفیت های ذخیره ســازی گاز 
اســت، راه حلی برد-برد که می تواند ناترازی مقطعی 
گاز را برطــرف کند.این کارشــناس اقتصادی گفت: 
صنایع با ایجاد مخازن ذخیره ســازی گاز در دوره پیک 
مصرف امکان تــداوم تولید را خواهند داشــت که این 
ذخیره ســازی گاز، هم به نفع تداوم تولیدات صنعتی 
و هم به نفع خود صنایع اســت که با توجــه به ناترازی 
گاز مجبور به کاهش و توقف ظرفیت تولید خود اســت 
و یک سناریوی ســودمند برای صنایع ایجاد می کند 
و عدم النفع 20 میلیارد دلاری ناتــرازی گاز را به صفر 

خواهد رساند.

صمت

خریــدار  رئیــس ســازمان هواپیمایی 
کشــوری، صنعــت هوانــوردی را موتور 
پیشران توســعه کشــور توصیف کرد که 

اقتصاد آن نیازمند حمایت و مراقبت است.
»حســین پورفرزانه« در نشســت خبری 
افــزود: بــه دلیــل تحریم ها و فشــارهای 
بین المللی، از مدل هــای اقتصادی که برای 
این صنعت در جهان فراهم اســت، محروم 

هستیم.
معاون وزیــر راه و شهرســازی تاکید کرد: 
اگر از اقتصــاد این صنعت و شــرکت های 
هواپیمایــی و فناور حمایت نشــود، دچار 

سقوط و چالش خواهد شد.
وی گفت: در جهان سرمایه گذاران صنعت 
هوانــوردی از منابع مالــی لازم برای خرید 
هواپیما برخوردارند، فضای کسب و کارشان 
فراهم بوده و از خدمات بیمه ای بهره مندند، 

اما ما از این خدمات محروم هستیم.
پورفرزانه در عین حال گفت: برخلاف آنچه 
تصور می شــود، این صنعت به هیچ عنوان 

لوکس نیست.
رئیــس ســازمان هواپیمایــی کشــوری 
اظهارداشت: امروز شاهد برخورد خصمانه 
جهان بــا صنعــت هوانوردی کشــورمان 
هســتیم، تحریم هایی کــه در اصل مردم 

کشورمان را هدف قرار داده است.
وی با تاکید بر اینکــه مطابق قوانین ایکائو و 
پیمان شــیکاگو این صنعت به هیچ عنوان 
سیاســی نیســت و موضوعات مرتبط با آن 
حقوق بشری اســت، گفت: تحریم ایران ایر 
منجر به دشــواری های زیادی برای تامین 

دارو و مواد اولیه شده است.
وی ادامه داد: تحریم ها ســبب شــده از ۱0 
ســال پیش هر موتور هواپیمایــی که برای 
تعمیر به خارج فرســتاده شده، توقیف شود 

و باید در داخل به انجام تعمیرات بپردازیم.
معاون وزیر راه و شهرســازی خاطرنشــان 
کرد: امروز به دلیل تحریم هــا برای تعمیر 
هواپیماها از کمک دانش بنیان ها اســتفاده 
می کنیــم که بیش از ۴۴0 شــرکت دانش 
بنیــان در حــوزه تخصصــی هوایــی در 
زمینه هــای تعمیرات و نگهــداری، چرخ و 
ارابه فرود هواپیما، طراحی و ساخت و غیره 

کار می کنند.

وی تصریح کــرد: تحریم ها ما را به ســمت 
هواپیماسازی و ســاخت قطعات مهم برای 
رفع مشکلات هواپیماهای زمین گیر سوق 
می دهد در ایــن زمینه باید بــه حمایت از 
توان داخلی بپردازیم و به این منظور برنامه 
داریم، به طوری که از نظر پرســنل مجرب، 
تجهیــزات کافی نرم افــزاری و مغز افزاری 

وضعیت خوبی داریم.

ممنوعیت پرواز به سوریه تا ۲۲ ژانویه
رئیــس ســازمان هواپیمایــی کشــوری 
همچنیــن از ممنوعیت پرواز به ســوریه و 
به طور مشخص شــهرهای دمشق و لاذقیه 
تا 22 ژانویه 202۵ خبــر داد و گفت: برای 
برقراری مجدد پروازها به این کشور منتظر 

اعلام ورود از سوی سوریه هستیم.
وی ادامه داد: پروازها به لبنان انجام می شود 

و مشکلی در این زمینه نداریم.
پورفرزانــه همچنیــن درخصــوص انجام 
پرواز به کشور مصر خاطرنشــان کرد: باید 
مسئولان ارشد دو کشــور در این زمینه به 
تصمیم گیری بپردازند و عــلاوه بر آن باید 
زمینــه لازم بــرای اخذ ویزای توریســتی 

فراهم شود.

وی در عین حال اظهارداشــت: هم اکنون 
پروازها بــه صــورت ماموریت های خاص 
انجام می شــود و تجار نیز می توانند از دیگر 

طرق با اخذ ویزا به این کشور سفر کنند.
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری با اشاره 
به حضور ایرلاین های متعدد در کشورمان 
خاطرنشــان کــرد: امروز صنعــت هوایی 
کشــورمان از حالت بــزرگ مالکی خارج 
شــده و به خرده مالکی نزدیک شده است 
و در حالی که گــردش مالی بالای ۷0 تا ۸0 
هزار میلیارد تومان در سال دارد، اما اقتصاد 
صنعت هوانــوردی ما نادیده گرفته شــده 

است.
وی گفــت: اگــر از اقتصاد دولتــی فاصله 

نگیریم محکوم به شکست هستیم.
پور فرزانه یادآور شد در جهان شرکت های 
هوایی در راســتای جلوگیری از ورشکسته 
شــدن با هم ادغام می شــوند، مــا نیز باید 
بتوانیم مســاله اقتصادنوردی را حل و فصل 
کنیم.وی ادامــه داد: در این راســتا یکی از 
برنامه های اصلی ما ایجــاد »صندوق های 
توســعه حمل و نقــل هوایی بــه صورت 
خصوصی« اســت، همچنین در تلاشیم از 
کمک و حمایت صندوق توسعه ملی، وزارت 

گردشــگری و حتی ســازمان حج و زیارت 
استفاده کنیم.این مقام مسئول بیان داشت: 
چنانچه مالک از بهره بردار جدا باشد، تعداد 
شــرکت های هواپیمایی کاهــش خواهد 

یافت.
وی اظهار داشت: در ســال های گذشته به 
ترانزیت هوایی بی توجه شده و کارگو را رها 
کردیم امروز به دنبال توجه ویژه به ترانزیت 
مســافر و بار هســتیم که آورده اقتصادی 

بالایی برای کشور به دنبال دارد.

دو شرکت به پروازهای خارجی اضافه 
می شوند

وی در ادامه با اشــاره به تحریــم پروازهای 
ایران ایر به مقاصــد اروپایی گفت اکنون دو 
ایرلایــن دیگر در مــدار پروازهای خارجی 
آورده شده اند که موانع بر سر راه یکی از آنها 
حل و فصل شــده و منتظر اعــلام نظر اروپا 

برای برقراری پروازها هستیم.
رئیس ســازمان هواپیمایی کشــوری ابراز 
امیــدواری کرد با برقــراری ایــن پروازها 
مســافران بتوانند با همان نرخ های کنترل 
شــده ایران ایر به پــرواز بپردازند و فشــار 

هزینه ای برای مردم نداشته باشد.

وی در عین حال با اشــاره بــه افزایش نرخ 
ارز گفت: بســیاری از هزینه های ایرلاین ها 
وابسته به نرخ ارز است و به طور قطع در نرخ 
بلیت پروازهای خارجــی و حتی پروازهای 

حج تاثیرگذار خواهد شد.

تحریم ها عامل اصلی بالا بودن سن 
ناوگان هوایی

این مقام مسئول در ادامه تحریم ها را عامل 
اصلی بالا بودن سن ناوگان هوایی اعلام کرد 
و گفت: بــه دلیل تحریم ها بــه ناچار تامین 
کنندگان هواپیما به ســمت ناوگان ۳ تا ۵ 
میلیون دلاری می روند که طی مدت 2 تا 2 
سال و نیم قابلیت بازگشت سرمایه دارد و در 
حقیقت این زمان بازگشت سرمایه است که 
ما را به سمت ناوگان بالای 20 سال هدایت 

می کنند.
پــور فرزانه اظهار داشــت: به دلیل فشــار 
تحریم ها امکان استفاده از خدمات لیزینگ 
کننده هایی که می توانند وام های چهار تا ۶ 
درصدی به خریداران هواپیما بدهند وجود 

ندارد.

شفاف سازی برای نرخ بلیت هواپیما
معاون وزیر راه و شهرسازی در ادامه تصریح 
کرد: برای نرخ بلیت پروازها در حال شفاف 
ســازی هســتیم و حتی نرم افزاری به این 

منظور تدارک دیده شده است.
وی گفت: بیش از ۷0 پارامتر از جمله هزینه 
های ســوخت، ســن هواپیما، کترینگ و 
غیره برای تعیین نرخ پروازها در هر مســیر 

تاثیرگذار خواهد بود.

مافیا در صنعت هوانوردی وجود ندارد
پورفرزانه همچنین با بیان اینکه وجود مافیا 
در صنعت هوانوردی را قبــول ندارم، ادامه 
داد: ایرلاین ها همه ســرمایه و وجودشان را 
برای این کار گذاشــته اند و اطلاق مافیا به 

آنها درست نیست.
وی افــزود: در صنعــت هوانــوردی ضمن 
اصلاح اقتصاد آن، نیازمند »نظام مهندسی 
هوایــی« هســتیم بــا بتوانیم بــه عنوان 
رگولاتور، موارد را بــه آن منتقل کنیم و کار 

بخواهیم.

خریدار  اعضای کمیتــه ارزی اتاق ایران، 
مقرر کردنــد با همکاری ســازمان برنامه  و 
بودجه، صندوق توســعه ملــی و اتاق ایران 
بدهی های ارزی بــه این دو صندوق، تعیین 

تکلیف شود.
نشســت کمیته ارزی اتاق ایــران برگزار و 
فرصتی فراهم شــد تا با حضور کارشناسان 
مرکز مبادله ارزی، رونــد فعالیت این مرکز 
طی دو هفته گذشــته بررســی و ایرادات 
موجود با نظر کارشناسان این حوزه بررسی 

شود.
همچنین با توجه به حضور نماینده سازمان 
برنامه و بودجه و صندوق توسعه ملی در این 
نشســت، مقرر شــد با هدف تعیین تکلیف 
وضعیــت بدهی های بخــش خصوصی به 
صندوق ذخیــره ارزی و صندوق توســعه 
ملــی، همــکاری لازم فی مابین ســازمان 
برنامه، صندوق توســعه ملی، کمیســیون 
ســرمایه گذاری و انرژی اتاق ایران صورت 

گیرد.
در این نشســت، کیوان کاشــفی- رئیس 
کمیتــه ارزی اتاق ایران - ضمن اشــاره به 
گذشت دو هفته از فعالیت مرکز مبادله ارز 
و طلا گفت: با توجه به ثبت درخواست های 
بخش خصوصی در مرکز مبادله، مشکلاتی 
مطرح اســت که باید در نشســتی با معاون 
ارزی بانــک مرکــزی و مدیرعامــل مرکز 

مبادله مطرح و پیگیری شــود. چالش ها و 
پیشــنهاد راهکارها بایستی با بانک مرکزی 
در میان گذاشته شود تا مانع از عمیق شدن 

چالش های موجود باشیم.
در ادامــه این نشســت با توجه بــه حضور 
کارشناسان مرکز مبادله، رئیس کمیسیون 
مدیریت واردات، رئیس کمیسیون توسعه 
صادرات و رئیس کمیســیون گمرک اتاق 
ایران که از اعضای کمیته ارزی نیز هستند، 
ابهامات و چالش های این بخش را تشــریح 

کنند.
محمد لاهوتی- رئیس کمیســیون توسعه 
صادرات اتاق ایران- برداشتن سقف قیمت 
و توافقی شدن نرخ ارز نیما در مرکز مبادله 
ارزی را اقــدام خوبی ارزیابی کــرد، گفت: 
این تغییر رو به جلو بایــد مورد توجه بخش 

خصوصی باشد.
وی امــا رتبه بنــدی کارت هــای بازرگانی 
برای تعیین ســقف تجــارت را رویکردی 
نادرست دانسته و افزود: برای اصلاح فرآیند 

رتبه بندی لازم است نامه نگاری انجام شود.
این فعال اقتصادی همچنین سهمیه بندی 
کــه در واردات اتفاق افتــاده را نیز اقدامی 
نادرســت خواند و تاکید کرد: برای تاجری 
که در قبال صادرات، واردات انجام می داد، 
این سهمیه بندی، چالش زا شده و ضرورت 
دارد برای حل این ســهمیه بندی ها راه حل 

بدهیم. می توان در ایــن زمینه با معاون اول 
رئیس جمهوری و متولیــان امر نامه نگاری 
کرد یا موضوع را برای بررســی به شــورای 

گفت وگو ارجاع داد.
بدین ترتیــب اعضــای کمیتــه ارزی اتاق 
ایران تصمیــم گرفتند، با رئیس ســازمان 
توســعه تجــارت پیرامون ســهمیه بندی 
واردات، نامه نگاری صورت بگیرد؛ ســپس 
چنانچه چالش ها برطرف نشــد، موضوع در 

دستورکار شورای گفت وگو قرار گیرد.
در ادامه، مرتضی میری- رئیس کمیسیون 
فرش، هنر و صنایع دســتی اتــاق ایران - از 
اجرایی نشــدن مصوبه کارگروه بازگشــت 
ارز مبنی بــر رفع تعهــد ارزی صــادرات 
صنایع دســتی بر اســاس ارزش مواد اولیه 

خبر داد.
در واکنــش بــه این موضــوع بــا توجه به 
اینکــه مصوبــه کارگــروه بازگشــت ارز 
لازم الاجراست، قرار شد علت اجرایی نشدن 
این مصوبه پیگیری شــود و پاسخ طی یکی 
دو روز آینده در اختیار اعضای کمیته ارزی 

اتاق ایران قرار گیرد.
در خصوص بررســی وضعیــت بدهی های 
ارزی به صنــدوق ذخیــره ارزی و صندوق 
توسعه ملی، فرشید شــکرخدایی- رئیس 
کمیسیون سرمایه گذاری و تأمین مالی اتاق 
ایران - مجموعه ای از پیشنهادهای اجرایی 

برای تعیین تکلیف ایــن بدهی های ارزی 
بخش خصوصی به دولت که علت اصلی آن 
افزایش های ناگهانی نــرخ ارز در طول چند 

سال گذشته بوده را ارائه داد.
بر اساس اظهارات وی، لازم است درباره هر 
کدام از صندوق ها، روش های خاصی اعمال 

شود.
شــکرخدایی خاطرنشــان کرد: تنها پنج 
درصد از ۱۳۳ میلیارد دلار تسهیلات ارزی 
دریافت شــده، متعلق به بخش خصوصی 

واقعی است.

بنا بر نظر اعضای کمیتــه ارزی و تجربه ای 
که از گذشــته وجود دارد، مقرر شد درباره 
تعین تکلیف بدهی هــای ارزی به صندوق 
توســعه ملی، پرونده ها به صــورت موردی 
طی همکاری بیــن صندوق و اتــاق ایران، 

حل وفصل شود.
از سوی دیگر تاکید شد برای تعیین تکلیف 
وضعیــت بدهی های بخــش خصوصی به 
صندوق ذخیره ارزی، همــکاری لازم بین 
سازمان برنامه، کمیسیون سرمایه گذاری و 

انرژی اتاق ایران صورت گیرد.

عدم النفع ۲۰ میلیارد دلاری ناترازی گاز برای صنعت
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 رشد بازار سرمایه ادامه دار خواهد بود؟
پیش بینی مسیر بورس در زمستان

بازار سرمایه در یک ماه گذشته نزدیک به 20 درصد رشد داشته است. 
با توجه به اینکه در ســه ماه پایانی ســال قرار داریم چه سیاست هایی 
این روند صعودی را تقویت می کند و چه مســائلی موجب تهدید بازار 

سرمایه هستند؟
 اگرچه در یک ماه اخیر شــاهد رشــد قیمت دلار و طلا بودیم اما بازار 
ســرمایه با بازدهی نزدیک به 20 درصدی خود در آذر ماه نشــان داد 
که توانســته ســرمایه گذاران را مجاب کند که سهم ســهام را در سبد 

سرمایه گذاری شان بیشتر کنند.
سیاست جدید بانک مرکزی در ایجاد سامانه ارز توافقی، علاوه بر اینکه 
از بار هزینه ای دولت می کاهد باعث جذابیت صادرات برای شرکت های 
صادرات محور می شود. بدین ترتیب این سیاست جدید بانک مرکزی 
می تواند به تداوم روند صعودی بازار ســرمایه در ســه ماه پایانی سال 
کمک کند و موجب رشد بنیادی نماد های صادرات محور بازار سرمایه 

شود.
بعد از افزایش قیمت ۳0 درصدی محصولات خودروســازان که بعد از 
۱۸ ماه موفق به اصلاح قیمت شــدند، تقاضای خوبی در بازار سرمایه به 

سمت شرکت های خودروسازی و قطعات خودرو معطوف شد.
همچنین پس از اینکه دو خودروســاز اصلی کشــور اعــلام کردند که 
قصد دارند دارایی های خود را تجدید ارزیابی کنند ما شــاهد بودیم که 

خودروسازان برای مدتی لیدر بازار سرمایه بودند.
انتشــار خبر عرضه وانت آریســان از محصولات ایران خودرو در بورس 
کالا سبب شده که ســرمایه گذاران به آینده بازار ســرمایه در سه ماه 
پایانی سال خوش بین تر شــوند و این امیدواری نیز ایجاد شده که شاید 
در آینده نزدیک نیز سایر محصولات ایران خودرو در بورس کالا عرضه 

شوند. 
در روز های پایانی پاییز و ابتدای این هفته رشد نماد های خودرویی بازار 
سرمایه کمی کاهشی شــد و به جای آنها صنایع فولادی و پتروشیمی 
سرعت رشد بیشــتری را پیدا کردند ولی مجددا از روز گذشته صنایع 
خودرویی مثبت شــدند. با توجه به افزایش ســرمایه نماد خودرویی 
خپارس و عرضه وانت آریسان ایران خودرو در بورس کالا که پیش بینی 
می شــود حداقل ۵00 میلیارد تومان به سود سالانه ایران خودرو اضافه 
کند، احتمالا در روز های آتی نیز ما شاهد درخشش نماد های خودرویی 

در بازار سرمایه خواهیم بود.
بنا بر گفته شمس الدین حســینی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
در روز گذشــته در بودجه ســال آینده مشــوق های خوبی برای بازار 
سرمایه در نظر گرفته شده اســت. مثل ایجاد مشوق های مالیاتی برای 
افزایش سرمایه از محل سود انباشــته، حذف موانع برای توسعه تأمین 
مالی بخش خصوصی، تجهیز منابــع مالی از ناحیــه وزارت اقتصاد با 
محوریت بازار ســرمایه در برنامه هفتم توســعه و افزایش سهم بخش 
خصوصــی در تأمین مالــی از راه ابزار های بدهی و مشــوق هایی برای 
تأمین مالی از مسیر بازار ســرمایه را از برنامه های مجلس برای حمایت 

از بازار سرمایه برشمرد. 

انتشار همین اخبار مثبت مانند برنامه سیاســت گذار برای حمایت از 
بازار سرمایه بر آینده بازار در سه ماه آینده مؤثر است و سبب امیدواری 
ســرمایه گذاران به بورس می شــود به خصوص که هنوز بیشتر مردم 

همچنان نسبت به بورس بدبین هستند.

بررسی تأثیر نرخ بهره حقیقی بر بازار سرمایه
در هفته گذشــته در جریان دیدار صیدی رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار با مدیران بانک مرکزی، صیدی اعلام کــرد که بانک مرکزی در 
نظر دارد تا از نرخ بهره اســمی بکاهد؛ ولی محمد شــیریجیان، معاون 
سیاســت گذاری پولی بانک مرکزی اعلام کرد که بانک مرکزی چنین 

هدفی را دنبال نمی کند.
فعالان بازار ســرمایه همواره امیدوار به کاهش نرخ بهره اسمی هستند 
اما متغیری که به رشــد بازار ســرمایه کمک می کند کاهش نرخ بهره 
حقیقی است. نرخ بهره حقیقی نیز از تفاضل نرخ بهره اسمی و نرخ تورم 
انتظاری حاصل می شــود. بنابراین اگرچه نرخ بهره اسمی ثابت است 
اما باتوجه به افزایش نــرخ دلار و طلا در هفته گذشــته و افزایش تورم 
انتظاری، نرخ بهره حقیقی هم روند کاهشــی پیدا کرده است. با کاهش 
نرخ بهره حقیقی طبیعتاً شــاهد تاثیرات مثبت بر بازار سرمایه خواهیم 
بود و بدین ترتیب در شــرایط فعلی، پیگیری کاهش نرخ بهره اسمی از 
ســوی فعالان این بازار ضرورتی نخواهد داشــت. همین مسئله عامل 

مثبتی برای رشد شاخص کل در سه ماه پایانی سال به حساب می آید.

خطراتی که بازار سرمایه را تهدید می کنند
دو مسئله مهمی که فعالان بازار سرمایه را نسبت به عملکرد بازار در سه 
ماه پایانی سال جاری می ترساند افزایش ریسک های سیاسی و ناترازی 

انرژی است.
با افزایش ریســک های سیاســی مثل جنگ در خاورمیانه و درگیری 
نظامی ایران و اسرائیل، شاهد آن بودیم که بازار سرمایه از اواخر شهریور 
تا ابتدای آبان دچار ریزش های پیاپی شــد اما با پایان جنگ در لبنان و 
پایان تنش نظامی ایران و اســرائیل، بازار سرمایه با کمک سیاست های 
مثبت دولت چهاردهم توانســت روند صعودی به خــود بگیرد و حتی 

توانست رکوردهای قبلی را بشکند. 
با پیروزی ترامپ، ایران چندین بار سیگنال های مذاکره را به غربی ها از 
جمله به طرف آمریکایی ارسال کرده است. حال مجدداً عباس عراقچی، 
وزیر امور خارجه، آمادگی ایران را برای ازســرگیری مذاکرات بر ســر 

پرونده اتمی ایران را مطرح کرده است.
مســئله بعدی بحث ناترازی انرژی به خصوص برق و گاز اســت که به 
بسیاری از صنایع مهم و حساس کشور آسیب زده و موجب کاهش تولید 
شده است. به گفته کلاهی رئیس کمیســیون صنعت اتاق بازرگانی به 
دلیل قطعی برق صادرات صنایع فلزی کشــور با ۸ میلیارد دلار کاهش 
مواجه شــده و به طور کلی اقتصاد کشــور از محل قطعی برق صنایع، 

متحمل زیان 2۵0 هزار میلیارد تومانی شد.
بنابراین از آنجا که قطع برق بیشــترین آســیب را به صنایع فولادی، 
ســیمانی، لاســتیکی و همچنین خودرویی وارد می کند، در صورت 
تشدید این روند، ســهام این صنایع در بازار سرمایه با افت تقاضا مواجه 

خواهد شد.

نتیجه گیری
با بررسی عملکرد بازار و سیاســت های تیم اقتصادی دولت، شاهد آن 
هســتیم که بازار ســرمایه عملکردی خوب را از خود به ثبت رســانده 
است اما همچنان خطراتی هســتند که این بازار را تهدید می کند. امید 
می رود با هماهنگی تیم اقتصــادی دولت چهاردهم در تصمیم گیری و 
وضع سیاســت های اقتصادی جدید، روند مطلوب فعلی بازار، در ســه 

ماهه پایانی سال نیز ادامه داشته باشد.

ویترین

خریدار   واقعیت تاریخی این اســت که 
فارغ از تحولات و اثرگــذاری عوامل درونی 
و بیرونی، در باور مردم و اذهان عمومی یکی 
از معیارهــای ارزیابی و ســنجش عملکرد 
دولت ها، نوســان های نــرخ دلار در مدت 

زمان فعالیت آن هاست.
در دولت مرحوم هاشــمی رفسنجانی نرخ 
دلار از ۱۱9 تومان به ۴۷0 تومان رســید و 
در پایان دولت آقــای خاتمی این عدد 900 
تومان رسیده بود. دولت آقای احمدی نژاد 
نیز دلار را با قیمــت ۳۶00 تومان به دولت 

آقای روحانی تحویل داد.
در دولت آقای روحانــی دلار به بیش از 2۵ 
هزار تومان رســید. نرخ دلار در ســه سال 
دولت شــهید رئیســی به ۶0 هــزار تومان 
رسید و روزی که دولت چهاردهم امور اداره 
کشور را در دســت گرفت، نرخ دلار در بازار 
آزاد نزدیــک به ۶0 هزار تومــان بود؛ امروز 
پس از گذشت حدود چهار ماه از عمر دولت 
پزشکیان، نرخ دلار در بازار غیررسمی به ۷۸ 

هزار تومان رسیده است.

عوامل اثرگذار بر افزایش نرخ ارز
در هر یک از ایــن دوره ها عاملــی اثرگذار 
باعث التهاب در بازار ارز کشــور شــده اند؛ 
در دوره ای شــدت ناتــرازی، در دوره ای 
تشــدید تحریم ها، در دوره ای کرونا و رکود 
اقتصادی و رشــد تــورم و البته در بیشــتر 
دوره ها نیز رویدادهای سیاسی و تنش های 
منطقه ای، عامل اصلی بوده است. بنابراین 
واقعیت انکار ناپذیر اینکه، ساختار اقتصادی 
ایران با هر تکانه سیاسی و اقتصادی داخلی 
و خارجی می لــرزد و در نتیجه به التهاب در 
بازار ارز منجر می شــود؛ حال اینکه شدت 
نوســان ها در هر دوره ای متفاوت است؛ در 
دوره ای مانند ســال اول دولــت روحانی یا 
دولت خاتمی، اقتصاد مقاوم تر و مدت زمان 

ثبات بازار بیشتر بوده است.
کســی نمی توانــد از توزیع رانــت با چند 
نرخی بودن ارز در کشــور دفــاع کند زیرا 
این عدد بســیار بــزرگ اســت به گونه ای 
که طبــق گفتــه عبدالناصر همتــی وزیر 
اقتصاد، پارســال ۵0 میلیارد دلار واردات 
نیمایی داشــتیم، یعنی ۱000 همت رانت 
داده ایمرشــد حدود ۱۸ هزار تومانی دلار 
در بــازار آزاد در چنــد ماهه اخیــر دلایل 
متعددی داشــته که هر یک از آن ها سهمی 
در این حرکت بازار ارز داشتند. اگر مروری 
بر تحولات و رخدادهای سیاسی و منطقه ای 
داشــته باشــیم، فردای روز تحلیف رئیس 
دولت چهاردهم، »اسماعیل هنیه« رئیس 
دفتر سیاســی حماس در تهران به شهادت 

رسید و پس از آن شاهد شدت حملات رژیم 
صهیونیســتی به غزه و لبنان بودیم که در 
ادامه این جنگ افروزی هــا و حملات رژیم 
اسرائیل، حســن نصرالله دبیرکل حزب الله 
لبنان و سرلشــکر عبــاس نیلفروشــان و 
تعدادی دیگــر از فرماندهان به شــهادت 

رسیدند.
پس از این رخدادهــا، تحولات و تنش های 
منطقه بــه ویــژه رودرویی ایــران با رژیم 
صهیونیســتی در کنار فضای روانی حاصل 
از نتایج انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 
و بازگشــت دونالد ترامپ به کاخ ســفید، 
کسی که در چهار سال دوره نخست ریاست 
جمهوری خود دستور خروج از برجام را داد 
و تحریم ها علیه ایران را تشــدید کرد، بازار 
ارز در بازار آزاد را تحــت تاثیر خود قرار داد. 
هر یک از این تنش های نظامی و سیاســی 
پی درپی در منطقه، در نوسان ها اخیر بازار 
غیررســمی اثرگذار بوده و کسی نمی تواند 
اثر این تحولات منطقه را در بازار ارز کشور 
انکار کنــد. امــا هم زمان با ایــن تحولات 
منطقــه ای، در داخل کشــور نیــز تغییر 
سیاست های اقتصادی و ارزی کلید خورد 
که خود را در افزایش نرخ دلار در ســامانه 

نیما نشان داد.
هر چند برخــی بر این بــاور بودند که علت 
افزایش نــرخ ارز بازار آزاد، رشــد نرخ دلار 
نیمایی بود و این مساله به بازار آزاد علامت 
می داد اما وزیــر اقتصاد بــا رد این تحلیل، 
بارها اعلام کرد که بازار آزاد متاثر از مسائل 
سیاسی و تحولات منطقه اســت. به گفته 
برخی از کارشناســان، افزایش نرخ دلار در 

بازار غیررسمی به دلیل افزایش انتظارهای 
تورمی ناشی از تحولات منطقه و همچنین 
همزمانی با آغاز ســال نو میلادی، چندان 
هم دور از انتظار نبود و در صورت آرام شدن 
منطقه و حرکت به ســمت کاهش تنش ها 
در منطقــه، روند بــازار به ثبــات و تعادل 

بازمی گردد.

هدف دولت از اجرای مصوبه 
مجلس چیست؟

البته تغییر سیاست های اقتصادی را پیش 
از اعلام راه اندازی بــازار توافقی ارز یا همان 
بازار تجــاری، می توان در تغییــرات ارزی 
بودجه سال آینده دید. افزایش نرخ تسعیر 
ارز، احتمــال افزایش نــرخ ارز ترجیحی از 
2۸ هزار و ۵00 تومان بــه ۳۸ هزار و ۵00، 
از جمله ایــن تغییــرات بود. یکــی از این 
سیاســت ها اصلاح نظام یارانه بــود که در 
آن تصمیــم گرفته شــد ارز ۴200 تومانی 
از این پس بــه برخی کالاهــای غیرضرور 
اختصاص نیابد. اما مهمترین سیاســتی که 
دولــت چهاردهم اجــرای آن را آغاز کرده، 
همان مصوبه مجلس در قانون جدید بانک 
مرکزی اســت؛ یعنی تک نرخی شدن ارز و 
شناورسازی قیمت ارز با بازارگردانی بانک 

مرکزی.
دولت، بازار توافقی یا بــازار تجاری ارز را به 
عنوان بســتر اجــرای این سیاســت به راه 
انداخته و قرار اســت تقاضا از بــازار آزاد به 
ســمت این بازار هدایت شــود و خریدار و 
فروشنده ارز، نرخ دلار را بدون دخالت بانک 
مرکزی تعیین کنند، به گونــه ای که گفته 

می شود این روزها نرخ دلار در بازار توافقی 
حدود ۶۳ هزار تومان تعیین شده است.

مهمترین سیاســتی که دولــت چهاردهم 
اجــرای آن را آغاز کــرده، همــان مصوبه 
مجلس در قانون جدید بانک مرکزی است؛ 
یعنی تک نرخی شــدن ارز و شناورســازی 
قیمت ارز بــا بازارگردانی بانک مرکزیدولت 
به دنبال این است که به تدریج تقاضای دلار 
در بازار غیر رسمی که شیوه قیمت گذاری و 
کشف قیمت در آن مشــخص نیست را وارد 
بازار توافقی کند زیرا کشــف قیمت در آن 
واقعی و مبتنی بر معاملات است و در نهایت 
هریک از این دو بازار که معامله بیشــتری 
داشــته باشــد، نرخ مورد قبــول جامعه را 

تعیین می کند.
اما آنچه که در این میــان مبهم باقی مانده، 
ســهم تامین ارز قاچاق و فرار ســرمایه از 
بازار آزاد است که کســی آمار دقیقی از آن 
ندارد. به طور تقریبی گفته می شود چیزی 
نزدیک به ۳0 تا ۴0 درصد و به طور قطع این 
تقاضای غیرقانونی و غیررســمی، وارد بازار 

رسمی توافقی و تجاری نخواهد شد.
این سیاســت جدید ارزی دولــت، مخالف 
و موافقانی دارد اما آنچــه که در کلام هر دو 
طیف دیده می شــود، مســاله زمان اجرای 
این سیاســت اســت که مصادف شــده با 
التهاب های و تنش ها در منطقه از یک ســو 
و رویکرد آینده دولت ترامپ، که در مجموع 
این عوامل، انتظارهای تورمی در کشــور را 

بالابرده است.
موافقان این سیاســت ارزی و بازار جدید بر 
این باورند کــه بازار توافق یــا ارز تجاری به 

صادرکنندگان کمک می کنــد تا به قیمت 
ارز نزدیک به واقعی، معاملــه کنند و تاثیر 
مثبتی بر شــرکت های صادرکننده خواهد 
داشــت؛ همچنین باعث کاهش نارضایتی 
صادرکنندگان در ارتباط با پایین بودن نرخ 
فروش اجباری ارز در نیما می شود. بازار ارز 
تجاری برای واردکنندگان نیــز تغییراتی 
ایجاد خواهد کرد؛ زیرا کالای خود را با نرخ 
منطقی تــر می فروشــند و در نتیجه رانت 
کمتری توزیع می شــود و ایــن تغییرات به 

نفع اقتصاد کشور خواهد بود.
همچنین به طــور قطع کســی نمی تواند 
از توزیع رانت بــا چند نرخی بــودن ارز در 
کشــور دفاع کند زیرا این عدد بسیار بزرگ 
اســت به گونه ای که طبق گفته عبدالناصر 
همتی وزیــر اقتصاد، پارســال ۵0 میلیارد 
دلار واردات نیمایی داشــتیم، یعنی ۱000 
همت رانت داده ایــم و نمی توان ۴ نرخ برای 
ارز وجود داشته باشد؛ زیرا این رقم ها تقریبا 
رانت ۴0 درصــدی دارد که بســیاری ها از 
این رانت اســتفاده می کنند. تجربه نشان 
می دهد هر زمان اختلاف نرخ بــازار آزاد با 
نرخ تعیین شــده زیاد باشد، ســفته بازی و 
فشار برای تقاضا زیادشــده و بانک مرکزی 

نمی تواند کنترل کند.
بنابراین همیــن عــدد ۱000 همت رانت 
ناشــی از دلار چنــد نرخی، باعث شــده 
بســیاری موافــق تغییــر سیاســت های 
ارزی دولت باشــند اما در مقابل، مخالفان 
می گویند این سیاست ارزی به افزایش نرخ 
دلار و به دنبال آن افزایــش نرخ تورم منجر 
می شــود و در نهایت معیشت مردم به خطر 
می افتد و تاوان نبود سیستم قوی نظارت در 

توزیع ارز ترجیحی را مردم نباید بپردازند.
از دیگر نگرانی های مخالفان این اســت که 
چگونه دولــت می تواند جلــوی اثرگذاری 
بازار آزاد و رمزارز تتر روی بــازار توافقی را 
بگیرد؟ زیرا دیگر سقف قیمتی در این بازار 
وجود ندارد و دولت مداخله قیمتی نخواهد 
داشت؛ بنابراین رشــد قیمت ها در بازار آزاد 
تحت هــر عاملی، می تواند قیمــت در بازار 
توافقی را هم بــالا ببــرد و در نهایت کالا و 
خدمات با قیمت بالاتری به مردم می رســد 

و تورم بالا می رود.
اجرای سیاست تک نرخی شدن ارز، رویای 
همه دولت ها بوده که در دولت خاتمی آن را 
به طور مقطعی و کوتاه مدت تجربه کرده ایم؛ 
حالا دولت وعده داده ایــن اصل اقتصادی 
رانت گریــز را که البته مصوبــه مجلس هم 
بــوده، اجرا می کنــد اما مهمترین شــرط 
اجرای آن، اعتماد مــردم و کاهش و کنترل 

انتظارات تورمی است.

یک کارشــناس اقتصادی با انتقاد از افزایش قیمت ارز 
به بهانه سیاســت تک نرخی کردن ارز گفت: نمی توان 
با چشم بسته مثل کشــور چین ارزش پول را کاهش و 

صادرات را فزونی داد.
 مرتضی افقه، کارشناس مســائل اقتصادی با اشاره 
به راه اندازی بــازار توافقی ارز و حــذف ارز نیمایی 

گفت: نمی توان مثل یک کشور اروپایی سراغ ارز آزاد 
برویم.

وی افزود: ما اقدام به صادرات مواد معدنی و محصولات 
پتروشــیمی می کنیم؛ ولی این مواد در داخل باید به 
کالاهای دیگر تبدیل شــود. ما گاز را یک پروســه جلو 
می بریم و به پتروشــیمی تبدیل می کنیم درحالی که 

باید به کالاهای دیگر تبدیل شود تا ارزش افزوده برای 
کشور داشته باشد.

افقه تأکید کرد: با روســیه نیز نمی توان خود را مقایسه 
کرد. این کشور اقتصادی قدرتمند دارد و این مقایسه ها 
شــدنی نیســت؛ البته باید تجارب دیگــران را خواند 
و هرجا لازم بود، از آن اســتفاده کرد امــا نمی توان با 

چشم بســته مثل کشــور چین ارزش پول را کاهش و 
صادرات را فزونی داد.

این کارشناس اقتصادی افزود: ما از پایان جنگ تا امروز 
دست به تقلیدهای نا به جا زده ایم؛ مثل مناطق آزاد که 
صرفاً به یک سری بنادر آزاد تبدیل شدند که خاصیتی 

برای کشور نداشته و ندارند.

ارز

انتقاد افقه از حذف ارز نیمایی؛ تقلید کورکورانه از چین ممنوع

 دلار از برآوردهای سال ۱۴۰۰ فراتر رفت

پیش بینی جنجالی سازمان برنامه محقق شد!

 آرمان زارعی  در هفته های اخیر، قیمت 
دلار از مرز ۷0 هزار تومان عبور کرده است. 
این موضوع کارشناســان اقتصادی را به یاد 
پیش بینی جنجالی نرخ ارز توســط یکی از 
بخش های ســازمان برنامه در سال ۱۴00 
انداخت. فعــالان اقتصــادی معتقدند که 
پیش بینی سه سال پیش ســازمان برنامه 
و بودجه درباره قیمت دلار در ســال ۱۴0۳ 
به واقعیت پیوســته اســت. بر اساس این 
پیش بینی قرار بــود قیمت دلار در ســال 

۱۴0۳ به حدود ۷0 هزار تومان برسد.
روز ســوم دی مــاه، اعضای کمیســیون 
اقتصادی مجلس شــورای اسلامی میزبان 
عبدالناصر همتی  وزیر اقتصاد و محمدرضا 
فرزیــن رئیس بانــک مرکزی بــه منظور 
بررســی وضعیت قیمت دلار بودند. در این 
نشســت، عبدالناصر همتی به مشــکلات 
ناشــی از ثابت نگه داشــتن نرخ دلار اشاره 
کرد و بیان داشت که این وضعیت منجر به 
افزایش فساد و کاهش صادرات می شود. او 
توضیح داد که فاصلــه زیاد بین قیمت دلار 
در بــازار آزاد و نرخ دولتــی، باعث افزایش 

سفته بازی و ناتوانی بانک مرکزی در کنترل 
بازار می گردد.

همتی همچنین به رانت ۴0 درصدی ناشی 
از تفاوت قیمت ها اشــاره کــرد و گفت که 
ســامانه نیما عملًا به یک سامانه غیرعملی 

تبدیل شده و نیاز به اصلاح قیمتی دارد.
او افزود که بر اساس گزارش بانک مرکزی، 
شــاخص قیمت ها از ابتدای سال ۱۴0۱ تا 
پایــان آذر ۱۴0۳، 2.۸ درصــد افزایــش 
یافته و قیمت دلار باید به حــدود ۷۳ هزار 
تومان می رســید.پس از اظهــارات آقای 
وزیر، فعالان اقتصادی و رســانه ها اینگونه 
برداشت کردند که کف قیمت دلار ۷۳ هزار 
تومان است. این موضوع به سرعت در میان 
رسانه ها منتشر شد و واکنش وزیر اقتصاد را 

به همراه داشت.
 البته همتی پس از جلســه با کمیســیون 
اقتصادی، اعلام کرد که به هیچ وجه نگفته 
اســت که کف قیمــت دلار ۷۳000 تومان 
اســت و به پخش فیلم های تقطیع شده در 
فضای مجــازی انتقاد کــرد. او تأکید کرد 
که وظیفه بانک مرکــزی حفظ ارزش پول 

ملی اســت و تعیین حداقل قیمت دلار در 
صلاحیت آنهــا نیســت.امروز نیز مجلس 
نشســتی غیرعلنی با وزیر امور اقتصادی و 
دارایی و فرزین در خصوص نوسانات بازار ارز 
و سیاست جدید دولت در قبال سامانه نیما 
دارد. با این حال این موضوع کارشناســان 
اقتصــادی را یاد پیش بینــی جنجالی نرخ 
ارز توسط یکی از بخش های سازمان برنامه 
در ســال ۱۴00 انداخت. فعالان اقتصادی 
می گفتند پیش بینی ۳ ســال قبل سازمان 
برنامه و بودجه از قیمت دلار در سال ۱۴0۳ 

درست از آب در آمد!
اما این پیش بینی چه بود؟ در واقع چند سال 
قبل بود که گزارشی از »امور اقتصاد کلان« 
سازمان برنامه با عنوان »برآورد بدهی های 
دولت ایران به بخش هــای مختلف در دوره 
۱۴00 تــا ۱۴0۶ تحت دو ســناریوی رفع 
تحریم های اقتصادی و تــداوم تحریم ها« 
منتشر شــد.این گزارش به آمار و اطلاعات 
مربــوط به بدهی هــا و روابــط مالی دولت 
پرداخته بود و شــامل جدولــی جنجالی با 

پیش بینی نرخ ارز تا سال ۱۴0۶ بود.
در این گزارش تأکید شده که این اطلاعات 
نمایانگر نظر ســازمان برنامه نیست و تنها 
دیدگاه امــور اقتصاد کلان این ســازمان را 

منعکس می کند.
طبق این گزارش، نرخ ارز برای ســال های 
۱۴00 تا ۱۴0۶ با فــرض تداوم تحریم ها به 
ترتیب 2۵، ۳۵، ۴۶، ۷0، ۱۱0، ۱۷۸ و 2۸۴ 

هزار تومان پیش بینی شده بود.
این پیش بینی ها در آن زمان با واکنش های 
زیادی مواجه شــد. به ویژه، خود ســازمان 

برنامه در اطلاعیــه ای اعلام کــرد که این 
جدول مربوط به زمان دولت دوازدهم است 
و پیش بینی هــای آن بر اســاس فرضیات 

ادامه سیاست های گذشته تهیه شده است.
در پاســخ به این انتقادات، سازمان برنامه و 
بودجه تأکید کرد که برنامه ها و رویکردهای 
اقتصادی دولت سیزدهم تغییرات بنیادی 
را شامل می شــود که نمونه آن در بخشنامه 
بودجه سال ۱۴0۱ به وضوح قابل مشاهده 
اســت.در همین رابطه علی اصغر سمیعی، 
کارشــناس اقتصادی درباره آینده نرخ ارز 
بــه خبرآنلاین گفت:اگر نرخ تــورم کنونی 
ادامه یابد، ممکن اســت در نیمه اول سال 
آینده شــاهد دلار ۱00 هزارتومانی باشیم، 
مگــر اینکه اقداماتــی برای کنتــرل تورم 
انجــام دهیم. بایــد جلــوی افزایش حجم 
نقدینگی را بگیریم، نــرخ بهره ها را متعادل 
کنیم، بیــکاری را کاهش دهیم و اصلاحات 
اقتصــادی جــدی را پیاده ســازی کنیم. 
در صورت تحقق ایــن مــوارد، امیدواریم 

وضعیت بهبود یابد.
ســمیعی درباره آینده بازار ارز هشدار داد و 
تأکید کرد که تــورم تأثیر زیادی بر این بازار 
خواهد داشت. او با اشــاره به اینکه نرخ ارز 
در ابتدای سال جاری حدود ۶0 هزار تومان 
بوده و نرخ تورم نیز حــدود ۴0 درصد اعلام 
شــده، گفت: با توجه بــه محدودیت های 
صادرات به دلیــل تحریم هــای ظالمانه و 
فشــارهایی که بر توانایی هــای مالی بانک 
مرکزی وجود دارد، قیمت ارز در آغاز ســال 

۱۴0۴ نباید کمتر از ۸0 هزار تومان باشد.
وی همچنین افــزود: اگر نــرخ تورم تحت 

کنترل قرار نگیرد، ممکن است قبل از نیمه 
ســال آینده قیمت دلار به ۱00 هزار تومان 

نیز برسد.
همچنین سجاد بوربور، کارشناس بازارهای 
مالی  در پاسخ به این سوال که در این شرایط 
پیش بینی شــما درباره قیمت دلار تا پایان 
سال چیســت؟ به خبرآنلاین گفت:اگر به 
هر دلیلی ایران وارد جنگ مســتقیم با هیچ 
کشــوری نشــود و ترامپ مانع فروش نفت 
ایران نگردد، احتمالاً قیمــت دلار کاهش 
خواهد یافت و به سمت ۶۱ و ۶2 هزار تومان 
عقب نشینی خواهد کرد. اما در صورت وقوع 
جنگ، هیــچ قیمتی قابل تصور نیســت و 
هرچه بیشــتر تلاش کنیــم، قیمت نقدی 
افزایش خواهد یافت زیرا دیگر قابل تحلیل 
نخواهد بود.یحیی آل اســحاق، رئیس اتاق 
مشــترک بازرگانی ایران و عــراق، درباره 
افزایش اخیــر قیمت دلار بــه خبرآنلاین 
گفت: این افزایش ناشــی از هیجانات بازار 

است و موقتی خواهد بود. 
او توضیح می دهد که در آســتانه ســال نو 
میلادی و نزدیک بــه فصل بهار، تقاضا برای 
دلار به دلیل تســویه حساب های شرکت ها 
و ســفرهای نــوروزی افزایــش می یابد. 
همچنین، عوامل سیاسی منطقه ای و نقش 
دلالان و سفته بازان نیز در این افزایش مؤثر 

بوده است.
 آل اســحاق تأکید می کند که قیمت واقعی 
دلار با توجه به متغیرهای اقتصادی بین ۶0 
تا ۶۳ هزار تومان اســت و فاصله بین نرخ ها 
به دلیل مسائل سیاســی ایجاد شده که در 

آینده کاهش خواهد یافت.



اصفهان-مریم مومنــی  علیرضا کاظمی، 
معاون سرمایه انسانی فولاد مبارکه گفت: بانوان، 
امروز در فولاد مبارکه عامل حرکت بخشی برای 
افزایش بهره وری هســتند، از ایــن رو از بانوان 
درخواست داریم به عنوان ستون های فرهنگساز 
در این زمینه با ما همکاری داشته باشند چرا که 
بانوان می توانند توســعه و تولید را در ســازمان 

شکوفا کنند.

 علیرضا کاظمی، معاون ســرمایه انسانی فولاد 
مبارکه در جشــن ســالروز میلاد حضرت زهرا 
)س( و روز مادر در شــرکت فولاد مبارکه اظهار 
کرد: امروز مفتخریم با ترکیبی از حضور فاخران 

جامعه فولاد مبارکه جشنی را برگزار کنیم.
وی با بیــان اینکه امروز قصــد دارم در خصوص 
مقوله عشــق تا معنــا صحبت کنم، افــزود: در 
این زمینه باید اشــاره ای به مقوله عشق در دین 

مقدس اسلام داشته باشیم، پروردگار در نجوایی 
با حضرت محمــد )ص( فرمودند اگــر به خاطر 
فاطمــه )س( نبود هیچکــس را نمی آفریدم. از 
ســویی زن در نگاه اســلامی در بین صفات حق 
تعالی در جایگاه جمال الهی قرار می گیرد و باید 
توجه داشت که بالاترین ظهور خدای متعال در 

صفت جمال است.
معاون سرمایه انسانی فولاد مبارکه با بیان اینکه 
اهل نظر و اهل فلسفه معتقدند که اساس خلقت 
عالم در خلقت زن اســت، گفت: آنها بر این باور 
هستند که حقیقت عشق هم در خلقت زن نهفته 
است. در این نگاه زن مظهر عشــق و حرکت در 
جامعه است و این نگاه برای ما بسیار مهم است. از 
این جهت »اریک فروم« یکی از روانشناسان بنام 
آمریکایی در کتاب معروفی به نام »هنر عشــق 
ورزیدن« جمله ای را بیان می کند مبنی بر اینکه 
ریشــه همه ناآرامی ها و اضطراب ها در تنهایی و 
خلوت فرد است. اگر می خواهید از این فضا خارج 
شوید و به ســمت آرامش حرکت کنید به مقوله 

عشق بپردازید که حلال هر مشکلی است.
وی تصریح کرد: آنها اعتقاد دارند که عشق، هنر 
آموختن و به کارگیری آن است. عشق می تواند 

انگیزه بخــش و تکان دهنده هر نــگاه و فعالیت 
باشد.

کاظمی بــا بیــان اینکه مــا در فــولاد مبارکه 
جمعیت ۲ درصدی بانــوان را داریم اما نگاه ما به 
این جمعیت، جریان سازی کارآمد هنر استفاده 
از عشق اســت، ادامه داد: ما در همکاری با بانوان 
واژه بهره وری را در منابع انسانی دنبال می کنیم، 
در بهره وری ۲ مطالعه انجام شده که یکی از آنها 
را مؤسسه »مکنزی« منتشر کرده و مبنی از آن 
است که اگر در جامعه آماری خود بتوانید تعادل 
جنســیتی را برقرار کنید و نسبت ســاز باشید، 
می توانید بهره وری در ســازمان را تا ۱۵ درصد 

افزایش دهید.
وی اضافه کــرد: همچنین مجموعه مشــاوره 
مدیریت به نام »کاتالیست« در مطالعه دیگری 
به تعادل جنســیتی در ســازمان ها اشاره کرده 
است، در این مطالعه عنوان شده چنانچه تعادل 
جنســیتی ایجاد شــود می توان ســودآوری و 

بهره وری خود را در سازمان افزایش دهید.
معاون ســرمایه انســانی فولاد مبارکــه با بیان 
اینکه بانــوان، امــروز در فــولاد مبارکه عامل 
حرکت بخشــی برای افزایش بهره وری هستند، 

اضافه کرد: از این رو از بانوان درخواست داریم به 
عنوان ستون های فرهنگســاز در این زمینه با ما 
همکاری داشته باشند. بانوان می توانند توسعه و 
تولید را در سازمان شکوفا کنند. تأثیر این وظیفه 
بانوان از ابتــدای کودکی آغاز می شــود چرا که 
کودکانی را با این روش تربیت می کنند و نتیجه 

این تربیت را در سازمان شاهد هستیم.
وی در ادامه ضمن تبریک ولادت حضرت فاطمه 
زهرا سلام الله علیها و تبریک روز مادر و زن گفت: 
از بانوان فولاد مبارکه به دلیــل تلاش ها و بودن 
در فولاد مبارکه و به فعلیت رســیدن قابلیت ها و 

توانمندی های بانوان قدردانی می کنم.
وی اضافــه کرد: درخواســت داریــم بانوان در 
فولاد مبارکه در امر توســعه فرهنگ در سازمان 
همکاری داشته باشــند تا تغییر این نگرش را در 

محیط پیرامون خود ایجاد کنند.
کاظمی ابراز کــرد: ما در فــولاد مبارکه همواره 
کمیت را مورد توجه قرار می دهیم اما کیفیت را 

نیز مد نظر داریم.
همچنین در این برنامه از بانوان فولادمبارکه که 
در ســال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ مادر شدند، تقدیر 

شد.

معاون سرمایه انسانی فولاد مبارکه در جشن روز مادر مطرح کرد؛

افزایش بهره وری و شکوفایی توسعه و تولید در فولاد مبارکه توسط بانوان

مدیرعامل شرکت گاز گلستان:

کاهش ۷ درصدی مصرف گاز در گلستان

گرگان-مهنازمحمدزمانی  مدیرعامل شرکت گاز گلستان گفت: مصرف 
گاز اســتان در هفته گذشــته با چند روز تعطیلی اداره ها و مدارس و همچنین 
پیوســتن مردم به پویش »کاهش ۲ درجه ای دما«، هفت درصد کمتر شد. علی 
طالبی گفت: هفته گذشــته به طور میانگین روزانه ۸۰۰ هــزار متر مکعب گاز 
در گلســتان صرفه جویی شــد که این کاهش مصرف زمینــه تامین نزدیک به 
۵۰ درصد سوخت واحد های تولیدی و شــهرک های صنعتی از جمله نیروگاه 
علی آبادکتول را فراهم کرد. وی افزود: اثر همراهی مشترکان خانگی برای کاهش 
مصرف گاز و کم کردن دمای وسایل گرم کننده خانه ها از تعطیلی مراکز آموزشی 
و اداره ها بیشتر است.مدیرعامل شرکت گاز گلســتان یادآور شد: رعایت دمای 
آســایش )۱۸ تا ۲۱ درجه( ضمن جلوگیری از تعطیلات، ناتــرازی این انرژی 
را در روز های ســرد باقیمانده ســال کنترل خواهد کرد.طالبــی گفت: رعایت 
استاندارد ها در واحد های صنعتی، جلوگیری از خروج گاز های نسوخته، کنترل 

دودکش ها و موارد مشابه هم در مصرف بهینه گاز اثرگذار است.

مدیر شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران در استان:

 بیش از ۹۴ هزار فقره تسهیلات بانک مهر 
در کردستان پرداخت شد

ســنندج-فاطمه ملایی  مدیر شــعب بانک مهر کردســتان در نشســت 
هم اندیشی با خبرنگاران در سنندج اظهار کرد: بر اســاس آخرین آمار استانداری 
کردســتان، بانک مهر ایران رتبه دوم جذب منابع در میــان بانک های خصوصی 
و دولتی را بعد از بانک ملی داشــته همچنین رتبه ســوم در پرداخت تسهیلات با 
عقد قرض الحسنه بعد از بانک ملی و کشــاورزی را کسب نموده است. حسام الدین 
اسعدی با اشاره به رسالت بانک مهر در راستای مسئولیت های اجتماعی ادامه داد: 
این بانک با رعایت الگوی بانکداری اسلامی، قراردادهای بانکی آن کاملا به صورت 
قرض الحسنه منعقد می شود و در راستای رفع مشکل نیازمندان و ترویج فرهنگ 
قرض الحســنه گام برمی دارد. وی میزان ریســک مطالبات بانک مهر ایران را نیم 
درصد خواند و گفت: این بانک در استان بیش از ۲۲۰ هزار مشتری دارد و ۱۶ درصد 
از سهم نقدینگی استان را هم جذب کرده است. مدیر شعب بانک مهر کردستان  با 
بیان اینکه ۷۳ درصد خدمات پرداخت تسهیلات در بانک مهر، آنلاین است ضمن 
اینکه بروکراسی اداری در این بانک شده اســت  افزود: امسال ۹۰۸ فقره وام ازدواج 
و ۱۲۸ فقره وام اشــتغال خانگی پرداخت شد. اســعدی با بیان اینکه بانک مهر در 
کردستان ۱۴ شعبه و یک باجه فعال با ۲۰۰ تا ۲۲۰ هزار نفر مشتری دارد افزود: ۶۱ 
درصد افتتاح حساب در این بانک به صورت غیر حضوری انجام می شود. مدیر شعب 
بانک مهر کردستان سقف پرداختی تسهیلات به هر متقاضی را ۴۰۰ میلیون تومان 
اعلام کرد و گفت: با همین مبلغ ســهم موثری در رفع مشکلات و کمک به توسعه 
اقتصاد داشته است. اسعدی با اشــاره به اینکه  ۹۳ هزار و ۵۰۰ فقره تسهیلات در ۹ 
ماهه امسال در استان پرداخت شده اســت خاطرنشان کرد: سال گذشته ۹۴ هزار 
فقره پرداخت شده است و تا پایان سال هم پرداخت بیشتری انجام خواهد شد. وی 
از پرداخت ۱۱ میلیارد تومان تسهیلات برای رفع بیش از ۳ هزار متقاضی نیازمند 
خبر داد و افزود: ۷۹۲ فقره معــادل ۱۶ میلیارد تومان تســهیلات هم به بیماران 

خاص پرداخت شده است.
مدیر شعب بانک مهر کردســتان:  با اشــاره به اینکه کالا کارت مناسب افرادی 
اســت که توان ســپرده گذاری را ندارند، افزود: کالا کارت حمایت از کالا ایرانی 
اســت و برای هر فرد به ارزش ۱۵۰ میلیون تومان پرداخت می شــود. اسعدی 
ادامه داد: بانک مهر در کردســتان حدود ۳۰۰ هزار پذیرنده قرارداد دارد که در 
قالب صدور کالاکارت، متقاضیان نسبت به خرید اقدام می کنند. طبق اظهارات 
وی،بانک مهر تنها با عقد تسهیلات قرض الحسنه رتبه اول در تعداد، و رتبه سوم 
در پرداخت تســهیلات و رتبه دوم در جذب منابع بانکی کردستان را دارد. مدیر 
شعب بانک مهر کردستان گفت:۹۰۸ فقره تســهیلات ازدواج، ۵۹۴ فقره سامد 
ریاست جمهوری، ۶۳۶ فقره فرزندآوری، تبصره دو ۳۷۱ فقره، ۳۸۴ فقره تبصره 

۱۸، و ۱۲۸ فقره ماده ۱۸ در ۹ ماهه امسال در کردستان پرداخت شده است.

معاون فنی و عمرانی شهرداری اهواز خبر داد؛

افتتاح ۲ سرای محله جدید در دهه فجر

اهواز – محمد مجدم  معاون فنی و عمرانی شــهرداری اهواز از افتتاح ۲ مرکز 
فرهنگی در دهه فجــر خبر داد و گفت: پروژه های تکمیل ســرای محله جمهوری 
و سرای محله پردیس با پیشــرفت های فیزیکی ۷۵ و ۸۵ درصد، به مراحل پایانی 
خود نزدیک می شوند. به گزارش خبرنگار خریدار به نقل از شهرداری اهواز، مهدی 
مرادحســینی از افتتاح ۲ مرکز فرهنگی در دهه فجر خبــر داد و گفت: پروژه های 
تکمیل ســرای محله جمهوری و سرای محله پردیس با پیشــرفت های فیزیکی 
۷۵ و ۸۵ درصد، به مراحــل پایانی خود نزدیک می شــوند. وی افزود: این پروژه ها 
شــامل مراحل مختلفی از جملــه تخریــب، بتن ریزی، ســنگ کاری نما، نصب 
درب های چوبی و پنجره ها، کاشی کاری و سرامیک کاری سرویس های بهداشتی و 
عایق بندی پشت بام بوده است. معاون فنی و عمرانی شهرداری اهواز تصریح کرد: از 
کار های باقیمانده می توان به تکمیل سقف کاذب، سفیدکاری، رنگ آمیزی، نصب 
تجهیزات آمفی تئاتر، تکمیل تأسیســات برقی و مکانیکی، و محوطه سازی اشاره 
کرد. مرادحسینی بیان کرد: مجموع هزینه این ۲ پروژه فرهنگی ۳۳.۹۰۰ میلیارد 
تومان برآورد شده است و قرار اســت در دهه فجر امسال به عنوان مرکز فرهنگی و 

خدماتی جدید در محله های پردیس و کوی شریعتی به بهره برداری برسند.

ونمایی از 5 مستند در خوزستان  ر

اهواز –محمد مجدم    مدیرکل پشــتیبانی امور دام استان یزد از خرید و ذخیره  
پنج فیلم مســتند تلویزیونی، فرهنگی و اجتماعی در خوزستان رونمایی شد. 
مســتند »باران رحمت« به کارگردانی حمیدرضا بهوندی، مســتند »مسجد 
جامع« بــه کارگردانــی حمیدرضا بهوندی، مســتند »اصحــاب حبیب« به 
کارگردانی علی حردانی، مستند »به رسم بابا« به کارگردانی امید حاصل فروش 
و مســتند »مواکب« به کارگردانی حمیدرضا بهوندی با حضور مجید منادی، 
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی، محمد شهباز گهرویی مدیرکل حوزه هنری 
خوزستان و جمعی از مستندسازان در اهواز رونمایی شدند. مجید منادی در این 
برنامه بیان کرد:عدالت فرهنگی مســاله ای مهم است، آموزش و توانمندسازی 
هنرمندان در عرصه تولید محتوا موضوع مهم دیگر اســت. مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی خوزستان با بیان اینکه در خوزستان چند موضوع وجود داشت که 
مستندسازان مد نظر داشتند کار کنند و شاید کمتر پیش آمده بود که کار شود، 
اظهار کرد: در هر کدام از آثار مستندسازان سعی شده به گوشه ای از مؤلفه های 

هویتی و فرهنگی استان پرداخته شود.

شهر

استاندار تهران:

پرسنل حراست در استان تهران مشورت پذیر و توصیه ناپذیر باشند

ساری-فریبا عزیزپور  اســتاندار تهران بــا اشاره بر لزوم 
هوشیاری همه جانبه مجموعه حراست در انجام مأموریت ها، 
بر ضرورت مشــورت پذیری و توصیه ناپذیری گفت: پرســنل 

حراست در استان تاکید کرد.
 محمدصادق معتمدیان، در همایش آموزشــی »سرمشــق 
فاطمی، حراســت ولایی، وفــاق ملی« که با حضور موســوی 
مشــاور وزیر و رئیس دفتر حراست وزارت کشــور، حمیدی 

معاون حفاظت کارکنان وزارت کشــور در اســتانداری تهران 
برگزار شد، با اشــاره به اهمیت جایگاه حراســت در سازمان، 
برگزاری این نشســت ها را باعث افزایش تعامل و هم افزایی در 
مجموعه حراست دانست و اظهار کرد: وظایف حراست در سایر 
مأموریت های سازمان تأثیر دارد و در صورتی که اعتماد مدیران 
نسبت به حراست افزایش پیدا کند، اگر در طول مدت خدمت 
با مشکل و بن بســتی مواجه شــد برای رفع آن مشکل ابتدا به 

حراست مراجعه می کند.
اســتاندار تهران نقش حراست در ارتقای ســلامت سازمان را 
بسیار مهم و اساسی خواند و گفت: حراســت کارآمد الزاماتی 
دارد که اصلی ترین آن انتخاب همکارانی اســت که در تمامی 

زمینه ها به عنوان یک شاخص و الگو در سازمان مطرح هستند.
معتمدیان با تاکید بر ســخت گیــری در انتخــاب همکاران 
مجموعه حراست افزود: امانت داری، تقوا، صبوری، مسئولیت 
پذیری، قدرت تعامل بالا و همچنین اســتفاده از افراد معتقد و 
ملتزم به نظام و حاکمیت با رویکردی مســتقل و دور از تعصب 
به جناح بندی های سیاسی ویژگی حراست کارآمد بوده و باید 

ملاک انتخاب افراد در حراست باشد.

وی با بیان اینکه افراد شاغل در حراســت باید مشورت پذیر و 
توصیه ناپذیر باشــند، گفت: برخی مواقع ما در مورد سرنوشت 
یک فرد باید تصمیم بگیریم و نمی شــود بدون تحقیق و کسب 
اطلاعات دقیق به یک استعلام پاسخ منفی یا بنا بر توصیه افراد 
یا بخاطر جناح سیاســی نظر مثبت به آن بدهیم چرا که کار ما 
به نوعی قضاوت محسوب می شــود و در قضاوت باید عدالت را 

رعایت کرد.
اســتاندار تهران با بیان اینکه حراست هر دســتگاه باید مامن 
آن ســازمان و محلــی برای آرامــش همکاران باشــد، افزود: 
وظیفه حراست، صیانت از حریم شــخصی همکاران سازمان و 
پیشگیری از وقوع اتفاقات نادرست اســت، و باید بکوشند تا با 

تذکر، از غفلت و انحرافات احتمالی پرسنل جلوگیری کنند.
معتمدیان توجه به مبحث آموزش را یکی از وظایف حراســت 
برشمرد و بیان داشــت: همه مأموریت های ما مبتنی بر قانون 
و شرع مقدس می باشــد نه امیال و اغراض شخصی، لذا باید به 
گونه ای رفتار کنیم که همکاران حس اعتماد خود به مجموعه 

حراست را از دست ندهند.
وی با اشاره به تهدیدهای همه جانبه دشمن بر لزوم هوشیاری 

حراســت در انجام مأموریت هــا تاکید کرد و گفــت: یکی از 
برنامه های دشــمن نفوذ به دســتگاه ها و از نوع رخنه و ایجاد 
نارضایتی بوســیله ســنگ اندازی در انجام امور مردم و ایجاد 
فاصله بین مردم و نظام اســت لذا حراســت باید با هوشیاری 
تمام مانع از ایجاد نارضایتی توســط افرادی شود که خواسته یا 

ناخواسته در زمین دشمن بازی می کنند.
نماینــده عالی دولت در اســتان تهــران ناکارآمــدی، ضعف 
مدیریــت، ســلیقه ای عمل کردن، انفعال را پاشــنه آشــیل 
سازمان در انجام مأموریت ها دانســت و افزود: یکی از وظایفی 
که حراســت ها شناســایی نقاط ضعف و قوت دستگاه، آسیب 
شناســی، و ارائه پیشــنهاد و تصمیم ســازی و انعکاس آن به 

مدیران تصمیم گیر می باشد، که نباید از آن غافل شد.
استاندار تهران گفت: شناسایی گلوگاه های فساد در هر سازمان 
با کمک حراست صورت خواهد پذیرفت و حراست ها می توانند 
ضمن شناســایی آن بــا اتخاذ تدابیــر لازم و انجــام اقدامات 

پیشگیرانه از وقوع تخلف جلوگیری نمایند.
وی در پایان تلاش های مجموعه حراست در استانداری تهران 

تقدیر و تشکر کرد.

کرج-ترنم مظفری  به مناسبت سالروز ولادت باسعادت 
حضرت فاطمه زهرا )س( و روز بزرگداشــت مقام زن و مادر، 
بانوان شــاغل در شــهرداری نظرآباد در مراســمی با حضور 
شهردار، رئیس شورای اســلامی شــهر و جمعی از مدیران 
شــهری تجلیل شــدند و از تلاش ها، حس وظیفه شناســی 
و خدمات شایسته ایشــان در جهت پیشــبرد اهداف عالیه 
مدیریت شهری و جلب رضایت شــهروندان قدردانی به عمل 
آمد. شهردار نظرآباد طی ســخنانی با بیان اینکه امروز بانوان 
در بخش های مختلف کشــور پرچمدار تغییــر و تحول بوده 
و ســرمایه ای بزرگ برای کشــور به شــمار می روند، گفت: 
تجربه ثابت کرده که بانوان مأموریت ها و وظایف ســازمانی 
را با دقت، ظرافت و هنرمندی انجام مــی دهند و اموری که با 
متولی گری بانوان صورت می پذیرد، یقینأ با کیفیت و سرعت 

مطلوب و به بهترین نحو ممکن عملیاتی خواهد شــد.دکتر 
علی صفری ادامه داد: بــا توجه به اینکه مدیریت شــهری با 
شهروندان ســر و کار دارد و در جهت تعالی و توسعه و آبادانی 
شهری فعالیت می کنیم، طبیعتأ نقش محوری همکاران بانو 
در جهت دهی به فعالیتها در حوزه های فرهنگی و اجتماعی، 
خانواده محوری و تقویت هویت و برند شــهری بی بدیل است 
و الحمدلله با ظهور و شــکوفایی انقلاب اسلامی، یک فرصت 
تاریخی برای حضــور بانوان در عرصه هــای اجتماعی ایجاد 
شده است.اکبرزاده رئیس شورای اســلامی شهر نظرآباد نیز 
طی سخنانی با تاکید بر اینکه امروزه زنان عالم با الگو پذیری 
از حضرت فاطمه ســلام الله علیها می تواننــد در عرصه های 
مختلف به خوبی نقــش آفرینی کنند، گفت: بانوان شــاغل 
همانطور که نقش بســزایی در حفظ بنیان خانواده دارند، در 

پیشــبرد اهداف پیش روی مجموعه ی مدیریت شهری نیز 
تاثیرگذار هستند. وی با بیان اینکه حضرت فاطمه زهرا )س( 
الگویی جامع بــرای نقش آفرینی ممتاز بانــوان در خانواده و 
جامعه می باشند و ایشــان چه در جایگاه همسر و مادر و چه 
در فعالیت های اجتماعی، خیریــه و فرهنگی حضوری فعال 
داشــته اند، تصریح کرد: امروز کشــورهای غربی به کرامت و 
شأن بانوان ایرانی حسادت می ورزند و از این رو با طرح مسائل 
انحرافی ســعی در فتنه اندوزی و اختلاف افکنی دارند که این 
ها با جهاد تبیین، بصیرت و آگاهی خنثی شدنی است.در ادامه 
مراسم تعدادی از بانوان شــاغل در شهرداری نظرآباد نیز طی 
سخنانی ضمن قدردانی از تکریم ایشــان، به بیان مطالبات و 
نقطه نظرات خویــش پرداختند که مورد توجه و اســتقبال 

شهردار و رئیس و اعضای شورای اسلامی شهر قرار گرفت.

البرز
خبه مناسبت سالروز ولادت باسعادت حضرت فاطمه زهرا )س(:

بانوان شاغل در شهرداری نظرآباد تجلیل شدند

یزد -سمیه شرف دینی  مدیرعامل شرکت سهامی آب 
منطقه ای یزد از راه اندازی اولین تشــکل آب بران استان در 

دشت بهادران خبر داد.
جواد محجوبی مدیرعامل در نشســت امضــای توافق نامه 
همکاری با تشــکل های آب بــران که با حضــور نمایندگان 
ســازمان جهاد کشــاورزی، منابع طبیعی، تعاون روستایی، 
تشــکل آب بران و خبرگان کشــاورزی برگزار شــد، گفت: 
به منظور حفاظــت و مدیریت منابــع آب زیرزمینی و تعادل 
بخشــی تراز آبخوان و باتوجه به قانون برنامه هفتم توســعه، 
اولین تشکل آب بران استان یزد در دشت بهادران شهرستان 

مهریز راه اندازی شد.
وی با بیان اینکه تلاش این تشــکل در راستای تعادل بخشی 
ســفره آب زیرزمینی دشت بهادران اســت، افزود: واگذاری 
حفاظت از منابع آب زیرزمینی به دست جوامع محلی بهترین 
راه جلوگیری از کاهش آب ســفره های زیرزمینی است واین 
تشــکل ها باید از لحاظ مالی پایدار و مســتقل باشــند تا به 

پایداری آبخوان ها کمک کنند.
محجوبی با اشــاره به اینکه در آینده تصدی گــری ها باید به 
جوامع محلی و تشکل های آب بران واگذار شود تصریح کرد: 
با پیگیری ها و اصلاح دســتورالعمل ها در آینده باید بعضی 

از امور مانند طرح تحویل حجمی در هر دشــت، گروه گشت 
و بازرســی، قرائت پیزومتر ها و مدیریت مصــرف چاه های 

کشاورزی را به خود کشاورزان واگذار شود.
وی هدف از راه اندازی تشکل های آب بران را تلاش در راستای 
ایجاد تعــادل بین منابــع و مصارف آب در راســتای کنترل 
افت آبخوان و جبران تراز منفی آن، اســتفاده بهینه از منابع 
آب زیرزمینی و افزایش بهــره وری آب، کاهش تصدی گری 
دولت در برخی امور به منظور تســریع در روند رســیدگی به 
درخواستها و نظارت مشــترک بر منابع آب دشت مورد نظر 

و همکاری و تعامل در راستای جلوگیری از تخلفات دانست.

یزد
 مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای:

اولین تشکل آب بران استان یزد راه اندازی شد

 ساری –فریباعزیزپور  اســتاندار مازندران بــا بیان این که 
پروژه ها را با نگاه عملیاتی پیگیری می کنیم، گفت: وقتی پروژه ای 
رو کلنگ می زنیم باید برای افتتاح آن به مردم پاســخگو باشیم و 
برای پروژه ها زمانبندی تعیین کنیم. مهدی یونســی رستمی با 
حضور در سازمان نظام پزشکی ضمن دیدار با اعضای این سازمان، 
با عنوان اینکه برق مراکز پزشــکی و مطب ها در ســاعت فعالیت 
کاری شان نباید قطع شود، خاطرنشــان کرد :مدیران حوزه برق 
می بایست این موضوع را در دستور کار خود قرار دهند و همچنین 

در بافت شهری و هسته مرکزی شــهر اجازه ساخت هیچ مطب 
و کلینیک پزشــکی را نخواهیم داد چون به اندازه کافی در هسته 
مرکزی شهر مراکز پزشکی احداث و منجر به ترافیک، اذیت و آزار 
مردم گردیده اســت  . وی با بیان این که پروژه ها را با نگاه عملیاتی 
پیگیری می کنیم، ادامه داد: پروژه ای بــه دلیل ناهماهنگی بین 
بخشــی و اختلافات فردی با ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی حدود 
یک سال و نیم متوقف مانده اســت که باید این روند اصلاح شود 
و برای حل و فصل این مشــکلات مدیران می بایست راهکار ارائه 

دهند. این مسئول تصریح کرد: ۲۷۰۰ پروژه نیمه تمام در استان 
مازندران داریم که ۷۰ پروژه ملی اســت وقتی پروژه ای رو کلنگ 
می زنیم باید برای افتتاح آن به مردم پاسخگو باشیم و برای پروژه ها 
زمانبندی تعیین کنیم. گفتنی اســت در این نشست صمیمی با 
پیگیری و دستور استاندار مازندران ادارات کل مالیات و دانشگاه 
علوم پزشکی، دفتر امور شــهری و شوراها، شــهرداری ساری و 
شــرکت توزیع برق موظف به پیگیری و حل و فصل مشــکلات و 

مطالبات بر زمین مانده نظام پزشکی استان مازندران شدند.

مازندران
استاندار مازندران:

وژه ها را با نگاه عملیاتی پیگیری می کنیم  پر

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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رئیس  دارابی  دکتر  فخارزاده   –حسنا  کرمانشاه 
سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های گوشتی 
شهرداری از احداث هشت میدان میوه و تره بار در سطح 

هشت منطقه شهر کرمانشاه خبر داد.
دکتـر دارابـی گفـت: بـا توجـه بـه اینکـه بسـیاری از 
شـهروندان بـرای تهیـه میـوه و سـبزیجات به مرکز شـهر 
مراجعـه مـی کننـد و همیـن خـود سـبب بوجـود آمـدن 
مشـکلاتی ماننـد ترافیـک ، آلودگـی هـوا و هـدر رفـت 

سـرمایه مـی گـردد بـا حمایـت هـای شـهردار محتـرم و 
شـورای اسـلامی شـهر تصمیـم گرفتیـم در هـر منطقه از 
شـهر کرمانشـاه یک بـازار میـوه و تره بـار جهت رفـاه حال 

شـهروندان احـداث کنیـم .
رییس سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های 
کشاورزی شهرداری افزود: قطعاً در این میادین امکانات 
مناسب جهت رفاه و استقبال شهروندان دیده خواهد شد تا 

با مشکلات میادین مرکز شهر مواجه نگردند.

دکتر دارابی ادامه داد: در کنار احداث این میادین ۱۲ غرفه 
جدید در فاز دو بازار پرندگان خیابان دیزل آباد را هم داریم 

که به صورت مناقصه واگذاری خواهد شد .
وی در پایان به همکاری این سازمان در برگزاری همایش 
پوشاک ایرانی اسلامی اشاره کرد و گفت: در اولین همایش 
پوشاک ایرانی اسلامی که در محل تالار شهدای شهرداری 
کرمانشاه برگزار شد این سازمان نقش مهم و تاثیرگذاری 

را ایفاء نمود.

رئیس سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری:

هشت بازار میوه و تره بار در سطح شهر کرمانشاه احداث می شود



وز مادر با کمک بانک صادرات ایران آزادی ۱۴ بانوی زندانی در ر

بانک و بیمه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه پرداخت شد
بانک تجارت پیشتاز در حمایت از جوانان با 

اعطای بالغ بر ۷۰ هزار فقره وام ازدواج
بانک تجارت با هدف تســهیل ازدواج و معیشــت زوج هــای جوان در 
ابتدای زندگی مشترک از ســال جاری و تا پایان آذرماه تعداد ۶99۸۸ 
فقره وام قرض الحســنه ازدواج و ۶02۵۴ فقره تســهیلات فرزندآوری 

پرداخت کرده است.
به گزارش  خریــدار به نقل از مدیریت روابط عمومی و ارتقای ســرمایه 
اجتماعی بانک تجارت، این بانک در آذرماه ســال جاری تعداد ۶9۳۸ 
فقره تســهیلات ازدواج به متقاضیان پرداخت کرده و بــه این ترتیب 
مجموع تسهیلات قرض الحســنه ازدواج پرداخت شــده به زوج های 

جوان در سال جاری به ۶99۸۸ فقره افزایش یافته است.
بانک تجارت همچنین در راســتای اجرای قانون حمایــت از خانواده 
و جوانی جمعیــت، در آذرماه امســال، تعداد ۵۶۳۴ فقره تســهیلات 
فرزندآوری پرداخت کرده که روند روبه رشدی را نسبت به ماه های قبل 
نشان می دهد و به این ترتیب تعداد تســهیلات پرداختی بانک تجارت 

در این سرفصل تا پایان آذرماه به ۶02۵۴ فقره بالغ شد.
بر اســاس این گزارش، بانک تجــارت از ابتدای ســال ۱۴0۳ تا پایان 
آذرماه جمعاً بیش از 2۳۴ هزار میلیارد ریال تسهیلات ازدواج و ۴9 هزار 

میلیارد ریال تسهیلات فرزندآوری پرداخت کرده است.
بانک تجــارت در ســال ۱۴02 نیز با اعطــای 9۵ هــزار و ۱۸۱ فقره 
تســهیلات ازدواج و ۸9 هــزار و ۵۳۴ فقره تســهیلات فرزندآوری از 

جوانان ایرانی حمایت کرده است.

پادورس؛ نخستین متاورس بانکی ایران توسط 
بانک پاسارگاد رونمایی شد

  بانک پاسارگاد در نوزدهمین سالگرد تأسیس، از اولین پروژه متاورس 
بانکی کشور تحت عنوان “پادورس” رونمایی کرد.

بانک پاســارگاد با بهره گیری از فناوری های نوین، برای نخستین بار در 
ایران از پروژه »پادورس« رونمایی کرد؛ یک دنیای مجازی سه بعدی و 

تعاملی برای ارائه خدمات بانکی و مالی در فضای متاورس. 
هم زمان با نوزدهمین سالگرد تأسیس بانک پاسارگاد، از پروژه نوآورانه 
»پادورس« رونمایی شد. این پروژه، نخستین تجربه متاورس بانکی در 
ایران محسوب می شــود، که از فناوری های پیشرفته ای مانند واقعیت 
مجازی، واقعیت افــزوده و هوش مصنوعی بهره می بــرد. »پادورس« 
فضایی ســه بعدی و تعاملی ایجاد می کند که مشــتریان می توانند در 
محیط شبیه سازی شده شعبه از خدمات متنوع بانک پاسارگاد استفاده 
کنند و از طریق بانکداری ویدئویی با بانکداران تعامل داشــته باشــند. 
علاوه بر ایــن، در آینده ای نزدیــک خدمات و ســرویس های جدید و 
همچنین دوره های آموزشی و سمینارهای مجازی در دنیای پادورس 
برای مشتریان ارائه خواهد شــد. با رونمایی از پادورس، بانک پاسارگاد 
به عنوان بانکی پیشرو در صنعت بانکداری ایران، یک گام مهم در تحول 
دیجیتال برداشته و تجربه ای جدید برای مشــتریان خود فراهم کرده 

است.
گفتنی است این محصول حداکثر تا 2 ماه آینده، جهت بهره برداری در 

اختیار عموم مشتریان گرامی قرار خواهد گرفت.

وگاه ها در آذر وئیل نیر  میانگین تحویل گاز
وز رسید  به ۵۱ میلیون لیتر در ر

معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی از ثبت بالاترین رکورد تحویل نفت گاز )گازوئیل( به نیروگاه ها در 

دولت چهاردهم خبر داد.
به نقل از شــرکت ملــی پالایــش و پخــش فرآورده هــای نفتی، 
محمدصادق عظیمی فــر با اعلام ایــن خبر گفت: به اســتناد آمار 
ســامانه برق حرارتی وزارت نیرو، با تلاش شــبانه روزی و جهادی 
کارکنــان و متخصصــان صنعــت پالایــش و پخش و به پشــتوانه 
افزایش تولید گازوئیل در کشــور، در آذر ماه ســال جاری در ادامه 
رکوردشــکنی های قبلی، به طور میانگیــن ۵۱ میلیون لیتر در روز، 

گازوئیل تحویل نیروگاه ها شده است.

معاون وزیر نفت تحویل تجمیعــی گازوئیل بــه نیروگاه ها در ۴ ماهه 
نخست استقرار دولت چهاردهم )ابتدای شهریور تا ابتدای دی ۱۴0۳( 
را ۴.2 میلیارد لیتر اعلام کرد و گفت: این رقم در مقایســه با بازه مشابه 
سال گذشته و ســال ماقبل آن )۱۴0۱( به ترتیب ۵0 و ۳0 درصد رشد 

داشته است.

شعبه

و نیر

مدیرعامل بانک ملی در ویژه برنامه تکریم و بزرگداشت 
مقام زن گفت: لازم اســت فرهنگ ســازمانی در بانک 
ملی ایران تغییر کند و انتصابات منطبق بر شایستگی و 

توانمندی افراد فارغ از جنسیت انجام شود.
به گــزارش خریدار،  به نقــل از روابــط عمومی بانک 
ملی ایران، ابوالفضل نجــارزاده مدیرعامل این بانک با 
تاکید بر شایســتگی و توانمندی بانوان برای پذیرش 
مســئولیت های مهم در بانک گفت: ما به دنبال ایجاد 
تعادل در انتصابات هســتیم و این سیاســت بر اساس 
شایســتگی، توانمندی و با نگاهی غیر جنسیتی انجام 

خواهد شد.
نجار زاده با اشــاره به اینکه حضــور بانوان 
در پســت های مدیریتی حلقــه مفقوده در 
انتصابات بانک اســت، تصریــح کرد: حتی 
در برخــی مشــاغل نیازمند این هســتیم 
که اولویــت بیشــتری برای خانم هــا قائل 
باشیم؛ باید فرهنگ ســازمانی در بانک ملی 

ایران تغییر کنــد و انتصابات منطبق بر شایســتگی و 
توانمندی افراد فارغ از جنســیت انجام شود و این نگاه 

کارشناسی در صنعت بانکداری باید تغییر کند.

وی با بیان اینکه باید حقــوق برابر در تمام 
موضوعات برای بانوان و آقایان رعایت شود، 
اذعان کرد: هیچ توجیهــی ندارد که بین آقا 
و خانمی که یک وظیفه مشــخص و یکسان 
را انجام می دهند تفاوت قائل شــویم. بانوان 
با نگاه جدی و مادرانه ای که به مســئولیت و 
انجام وظایف خود دارند می توانند با تعامل 
و همکاری مشــاوره های کمک رســانی به ما داشته 

باشند.
مدیرعامل بانک ملی ایران ادامه داد: با توجه به ظرفیت 

و پتانســیل کارشناســی که به عنوان بانک پیشرو در 
بانک ملی ایران وجود دارد؛ لازم اســت بــه یمن این 
روز بــزرگ و تکریم و بزرگداشــت مقــام والای زن، 
تا ســال آینده محصول ویژه ای برای رفع مشــکلات و 

گره گشایی از امور بانوان سرزمین داشته باشیم.
گفتنی اســت این مراســم بــا حضور زهرا ســعیدی 
مبارکه عضو فراکسیون زنان مجلس شورای اسلامی، 
ابوالفضل نجــارزاده مدیرعامل بانک عباس شــفیعی 
رئیس هیأت مدیره و صمد عزیز نژاد عضو هیأت مدیره 

و کارکنان خانم بانک ملی ایران، برگزار شد.

ملی

خریدار   همزمان با سالروز ولادت حضرت 
زهــرا)س( چک 20 میلیــارد ریالی کمک 
نقدی مدیــران و کارکنان بانــک صادرات 
بــرای آزادی ۱۴ بانوی زندانــی غیرعمد، 
در قالب طــرح »مــادر آمد« به ســازمان 

زندان های کشور تحویل شد.
از  نقــل  بــه  بــه گــزارش خریــدار، 
روابط عمومــی بانک صــادرات ایران، در 
جشــنی که به مناســبت میلاد حضرت 
فاطمه زهرا سلام الله علیها و گرامیداشت 
مقام زن و مــادر با حضور بانوان شــاغل 
این بانک برگزار شــد، از محل کمک های 
نقــدی کارکنــان بانک صــادرات ایران 
مســئولیت های  بودجــه  همچنیــن  و 
اجتماعــی ایــن بانــک، چکی بــه مبلغ 
20 میلیارد ریال بــرای آزادی ۱۴ بانوی 
زندانی جرایــم غیرعمــد در قالب طرح 
»مادر آمد« به مدیرکل اقدامات حمایتی 
ســازمان زندان های کشــور تحویل داده 
شد.محسن ســیفی با تأکید بر لزوم توجه و 
رفع مشکلات زندانیان غیرعمد به خصوص 
بانوان گفت: بانک صــادرات ایران همواره 
تلاش کرده اســت بــا اجــرای طرح های 
حمایتی و انسان دوســتانه، نقش مؤثری در 
ارتقای ســطح زندگی اقشار مختلف جامعه 

ایفا کند. آزادی این زنــان، نه تنها نمادی از 
اهمیت مســئولیت اجتماعی اســت، بلکه 
نشان دهنده توجه ویژه این بانک به خانواده 

و ارزش های انسانی است.
وی با اشاره به اهمیت این اقدام در راستای 

اهداف متعالــی بانک افــزود: کار و تلاش 
هدفمند، دقت در اجرای درســت و مناسب 
کارها و تکریم مشــتریان، سه عامل کلیدی 
در پیشبرد برنامه های بانک صادرات ایران 
هستند. این رویکردها به ما کمک می کنند 

تا علاوه بــر موفقیت اقتصادی، در مســیر 
مســئولیت های اجتماعــی نیــز گام های 

مؤثری برداریم.
مدیرعامل بانک صادرات ایــران ادامه داد: 
مادران ستون های اصلی خانواده هستند. با 

آزادی این زنان، نه تنها زندگی آنان متحول 
می شــود، بلکه خانواده هایشان نیز آرامش 
و ثبات خود را بازمی یابنــد. بانک صادرات 
ایران افتخار می کند که بخشی از این تغییر 

مثبت باشد.
این کمــک مالــی در قالب طــرح »مادر 
آمد« و بــا هدف آزادی زنــان زندانی ای که 
به دلیــل جرایــم غیرعمد در بنــد بودند، 
صورت گرفت. این زنــان که عمدتاً مادرانی 
با مشــکلات مالی و اجتماعی هســتند، با 
این اقــدام خیرخواهانه، فرصت بازگشــت 
به آغــوش خانواده هــای خــود را یافتند. 
آزادی این مادران نه تنها شــادی و آرامش 
را به خانواده های آنــان بازمی گرداند، بلکه 
تأثیرات مثبتــی بر جامعه و فرزندانشــان 

خواهد داشت.
بانک صــادرات ایران بــار دیگر بــا اقدام 
خیرخواهانه خود، نشــان داد که اقتصاد و 
انسان دوســتی می توانند در کنار هم معنا 
پیدا کننــد. آزادی ۱۴ زن زندانی در قالب 
طرح »مادرآمد«، نه تنهــا نقطه عطفی در 
تاریخ فعالیت هــای اجتماعــی این بانک 
محسوب می شود، بلکه نویدبخش آینده ای 
روشــن تر برای این زنان و خانواده هایشان 

است.

خریدار  مدیــر هماهنگی و نظــارت بر 
تولید شرکت ملی گاز گفت: تعهدات روزانه 
تحویــل گاز در وزارت نفــت ۸۴۵میلیون 
مترمکعب است اما اکنون با توان حداکثری 
در حال تولید ۸۶۵میلیــون مترمکعب گاز 
شیرین در روز هستیم و بیش از یک میلیارد 

مترمکعب گاز غنی در روز تولید می شود.
محمدرضا جولایــی، مدیــر هماهنگی و 
نظارت بر تولید شــرکت ملی گاز ایران در 
جمع خبرنگاران اظهار داشــت: ۷0درصد 
گاز کشــور در زمان حاضر از پارس جنوبی 
تأمین می شــود؛ از مجمــوع ۸۵0 تا ۸۶0 

میلیــون مترمکعــب گازی کــه روزانه به 
شبکه سراسری تزریق می شود، حدود ۵90 
میلیون مترمکعب در مجتمع گازی پارس 

جنوبی تولید می شود.
وی افزود: مجتمع ۷00 هزار بشــکه در روز 
میعانــات گازی و 20 هزار تــن گاز مایع، 
۱۵00 تن گوگرد و نزدیک به ۵ تا ۶ هزار تن 
اتان تولید می کند و این اعداد نشان دهنده 
نقش بــالای مجتمع گازی پــارس جنوبی 

است.
مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شــرکت 
ملی گاز ایران تصریح کــرد: گاز تولیدی در 

پارس جنوبی، معادل ۳.۵ میلیون بشــکه 
نفت خام است.وی ادامه داد: ۱۳ پالایشگاه 
گازی در قالب 22 فاز در پارس جنوبی داریم 
که تأمین قطعات آنهــا با تکنولوژی خاص و 
های تکی کــه دارد، پیچیدگی های خاص 
خود را دارد؛ ایــن قطعات اغلــب از داخل 
کشور تأمین می شــود و پیمانکاران متعدد 

داخلی در حال فعالیت هستند.
جولایی با بیان اینکه هر دو یا سه روز یک بار 
یک مناقصه جدید در مجتمع گازی پارس 
جنوبی اجرایی می شــود، گفــت: اهمیت 
پارس جنوبی در تأمین گاز کشــور بســیار 
زیاد اســت و جلســات فشــرده و اقدامات 
متعددی روزانه در اینجا در حال انجام است 
که از نظر پیچیدگی و حجم کاری، با کمتر 

جایی قابل مقایسه است.
وی افــزود: تعهدات روزانــه تحویل گاز در 
وزارت نفت ۸۴۵ میلیون مترمکعب اســت 
اما اکنون با توان حداکثــری در حال تولید 
۸۶۵ میلیون مترمکعب گاز شیرین در روز 
هستیم و بیش از یک میلیارد مترمکعب گاز 

غنی در روز تولید می شود.

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شــرکت 
ملی گاز ایران خاطرنشــان کرد: ۷۵درصد 
ســبد انرژی کشور گاز اســت و منابع دیگر 

همه با هم 2۵ درصد سهم دارند.
وی ادامه داد: در تابســتان مصارف خانگی، 
تجاری و صنایع جزء حــدود ۱۵0 میلیون 
مترمکعب اســت، اما اکنون به ۶00 تا ۷00 
میلیــون مترمکعب رســیده اســت و این 
افزایش شــدید مصرف در ایــن بخش ها، 
فشــار به تأمین گاز بقیــه بخش ها از جمله 

نیروگاه ها و صنایع می آورد.
جولایی با اعلام اینکه حــدود 29 میلیون 
مشترک گازی در کشــور داریم، گفت: باید 
نســبت به تنوع بخشی ســبد انرژی کشور 
اقدام کنیــم و تا زمانی که ۷۵ درصد ســبد 
انرژی کشور وابســته به گاز است، به شدت 

تحت تأثیر ناترازی گازی خواهیم بود.
وی اضافه کرد: نیروگاه هــا گاز حداکثری 
می خواهند که در شرایط فعلی نمی توان گاز 
حداکثری برای نیروگاه ها تأمین کرد، باید با 
مصرف سوخت مایع، نیاز خود را به سوخت 

معادل تأمین کنند.

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شــرکت 
ملی گاز ایران با بیان اینکه نیروگاه ها اولویت 
آخر شــرکت ملی گاز بــرای تخصیص گاز 
هســتند، گفت: با وجود این، همین الآن با 
وجود محدودیت هــای گازی و ناترازی آن، 
بیش از یکصد میلیون مترمکعب در روز گاز 

برای نیروگاه ها تأمین می شود.
جولایــی در خصــوص تأخیــر تعمیرات 
پالایشــگاه های گازی کشور در سال جاری 
گفت: تعمیرات پالایشگاه های گازی پارس 
جنوبی هم امسال با تأخیرات مواجه شد، در 
نیمه نخست سال، دســتورالعملی از سمت 
دولت وقت صادر شد که به خاطر تأمین برق 
تابستانی، تعمیرات پالایشگاه های گازی به 
تأخیر بیفتد که ایــن تعمیرات تا آبان ماه به 

طول انجامید.
وی افــود: وضعیــت کســری گاز را دیگر 
نمی توان ناتــرازی نامید، ما با کســری گاز 
مواجه ایم و در طول ســال این کسری گاز را 
داریم؛ در تابســتان گاز برای نیروگاه ها کم 
داریم و در زمســتان، برای تمامی مصارف 

غیرخانگی، با محدودیت مواجه ایم.

وم طراحی محصول ویژه بانوان ایرانی در بانک ملی ایران لز

مدیرعامل شــرکت ملــی گاز گفت: در حــال حاضر 
صادرات گاز به کشــورهای ترکیه و عــراق به صورت 

حداقلی و برای انجام تعهدات در حال انجام است.
ســعید توکلی مدیر عامل شــرکت ملی گاز با اشاره 
به اینکه وضعیت ســوخت رســانی به نیروگاه ها به 
صــورت مطلوب در حــال انجام اســت، اظهار کرد: 

روز گذشــته ۸۵۵ میلیون متر مکعب به شــبکه گاز 
تزریق شده اســت اما طی روزهای گذشته و شدت 
گرفتن مصــرف ۸۶2 میلیــون متر مکعــب گاز به 

شبکه گاز تزریق شده است.
معاون وزیر نفت خاطر نشان کرد: پیش بینی می کنیم 

مصرف گاز در هفته آینده روند افزایشی به خود بگیرد.

وی ادامه داد: اولویت ما بخش خانگی، تجاری و صنایع 
جز ســپس از آن نیروگاه هــا با اولویــت نیروگاه های 

شمالی کشور و پس از آن صنایع است.
توکلی خاطر نشان کرد: روز گذشته ۱۱۸ میلیون متر 
مکعب گاز به نیروگاه ها اختصاص یافته اســت که رقم 

قابل توجهی است.

وی ادامــه داد: میــزان تحویل ســوخت معــادل به 
نیروگاه ها روند نسبت به سال گذشــته افزایش یافته 

است.
معاون وزیر نفت در خاتمه اضافــه کرد: در حال حاضر 
صادرات گاز به کشــورهای ترکیه و عــراق به صورت 

حداقلی و برای انجام تعهدات در حال انجام است.

گاز

مدیرعامل شرکت ملی گاز:صادرات گاز به صورت حداقلی در حال انجام است

 تولید روزانه ۸65میلیون مترمکعب

تولید گاز کشـور رکـورد زد

انرژی

معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری گفت: امروز 
با رونمایــی از اولین مرکز WRFM نفت کشــور، 
گام اساســی عبور از هوش تجاری و ورود به هوش 

مصنوعی در نفت برداشته شد.
 حســین افشــین در مراســم رونمایی از مرکز 
WRFM )مرکز مدیریــت همزمان چاه، مخزن، 
تاسیســات( اظهار کرد: ســال آینده اولین چاه 
نفتی کشــور که مجهز به هوش مصنوعی خواهد 
بــود در میــدان نفتی ســپهر و جفیــر رونمایی 

می شود.
به گفته وی، همچنین اولین پالایشــگاه هوشمند 

کشور در قشم در حال آماده سازی است.
معــاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری با اشــاره به لزوم توجه به ورود 
هوش مصنوعــی به صنعــت نفت گفــت: برای 
رســیدن به هوش مصنوعی، نیاز اســت ابتدا به 

هوش تجاری برسیم.
وی با بیــان اینکه یکــی از مهم تریــن هوش های 
تجاری را افتتاح می کنیم، اظهار کرد: تا یک ســال 
آینده هوش مصنوعی به این مرکــز اضافه خواهد 
شد تا با بهره گیری از آن راهکارهای مورد نیاز ارائه 

شود.
او با بیان اینکه این پروژه بزرگی در کشــور اســت، 
اظهار کــرد: این گونــه پروژه ها را در کشــورهای 
همسایه با اســتفاده از توان شرکت های بین المللی 
انجام می دهنــد، اما در ایران با تــوان داخلی انجام 

شده است.
افشــین با بیان اینکه شــرکت گسترش انرژی 
پاســارگاد با راه اندازی این مرکز سدشــکنی 
کرد و سایر شــرکت ها مسیر آســان تری برای 
رســیدن به این اهداف دارند، گفت: نخســتین 
پالایشــگاه هوشــمند نیــز به همت شــرکت 

گســترش انرژی پاســارگاد در قشــم احداث 
می شود.

 مرکــز مدیریت همزمــان و برخــط عملیات های 
مرتبط با چــاه، مخزن و تأسیســات روســطحی 
)WRFM( گروه انرژی پاســارگاد یک ســاختار 
مدیریتی و فناورانه در بخش بالادستی صنعت نفت 
و گاز است که با استفاده از ابزارهای مختلف عملیات 
نظارت، انتقال، تحلیل و پردازش هوشــمند داده ها 
را برای مدیریــت همزمان و برخــط عملیات های 
مرتبط با چاه ها، مخزن و تأسیســات روســطحی 

به عهده دارد.
این مرکز از فناوری های نوینی نظیر حســگرهای 
پیشــرفته سیســتم های مدیریــت داده هــوش 
مصنوعی و تحلیل داده های برخط بهره می گیرد تا 
اطلاعات جامعی از وضعیت چاه ها، جریان مخزن و 

عملکرد تأسیسات ارائه دهد.

ونمایی اولین چاه نفتی ایران با تجهیز هوش مصنوعی ر

اگهی فقدان سند
شناسه آگهی: 1852437 م الف: 29

بشرح ذیل جهت  اصلی  از 1۷۷  فرعی  مالکیت پلاک 2082  سند 
انتشار با هزینه خود متقاضی ارسال میگردد خواهشمند است یک 
نسخه روزنامه حاوی انتشار آگهی فقدان مذکور را جهت ضبط در 
پرونده ثبتی و اقدامات قانونی به این اداره ارسال فرمایید. آگهی فقدان 
سند مالکیت نظر به اینکه سند مالکیت ششدانگ یک قطعه زمین به 
مساحت یکهزار متر مربع قطعه سی وشش تفکیکی پلاک 2082 فرعی 
مفروز از 9 فرعی از 1۷۷ اصلی جز حوزه ثبتی شهرستان ساوجبلاغ 
ذیل دفتر شماره ۶83 صفحه 105 سند مالکیت دفترچه بشماره چاپی 
2/۷892۶۷ بنام فروغ السادات میر محمد صادقی ثبت و صادر و تسلیم 
شده است سپس آقای نوذر سلوکانه وکالتا به موجب وکالت نامه شماره 
٤٣٦٠٦ مورخ 1403/9/8 دفتر خانه 520 تهران ضمن تسلیم دو برگ 
استشهادیه تصدیق شده اعلام نموده است که سند مالکیت فوق الذكر 
به علت سهل انگاری مفقود گردیده و درخواست صدور سند مالكیت 
المثنى نموده است . لذا مراتب به استناد به ماده 120 آیین نامه قانون 
ثبت در یک نوبت اگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ 
انتشار این اگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه سند مالکیت 

به این اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد .
بشير نعيم زاده

رئيس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ از طرف 
کریم انصاری



جشنواره های فرهنگی و هنری کنگره ملی 
شهدای غواص تمدید شد

دبیر سومین کنگره ملی شــهدای غواص، از تمدید مهلت ارسال اثر به 
جشنواره های ملی رسانه، ادبی، پوستر و دانش آموزی خبر داد و افزود: 
طبق برنامه ریزی انجام و اعلام شــده، روز ۱۸ دی ماه همزمان با شــب 
عملیات کربلای پنج، در آئین اختتامیه  کنگــره، میزبان خانواده معزز 
شــهدا و فرماندهان گردان های غواصی و برگزیدگان جشــنواره ها در 

کیش خواهیم بود.
به گزارش روابط عمومی ســومین کنگره ملی شــهدای غواص، بهرام 
عرب وند، دبیر ایــن کنگره در گفت وگو با خبرنــگاران از تمدید مهلت 
ارسال آثار فرهنگی و هنری به جشنواره های این رویداد ملی خبر داد و 
تصریح کرد: استقبال از جشنواره ها تاکنون بسیار خوب بوده و با توجه 
به درخواست متقاضیان، هر چهار جشنواره تا پایان هفته  آینده، هفتم 

دی ماه تمدید شد.
وی با اشــاره به داوری جشــنواره ها در تاریخ دهم دی مــاه، ادامه داد: 
طبق برنامه ریزی انجام شــده که پیش تر نیز اعلام شــده بود، همزمان 
با شــب عملیات کربلای ۵ در آئین اختتامیه ی کنگره میزبان مهمانان 

عزیزمان خواهیم بود.
عرب وند مــدت میزبانی را ســه روز اعلام و خاطرنشــان کرد: رضایت 
حداکثری خانواده های معزز شهدا و مهمانان دو کنگره قبلی، انگیزه ما 
را برای ادامه این مسیر صد چندان کرد تا باز هم افتخار میزبانی خانواده 
و همرزمان شــهدای مظلوم غواص در این رویداد ارزشمند را با جان و 

دل پذیرا باشیم.
دبیر کنگره شــهدای غواص، با بیان این مطلب که که دبیران و عوامل 
اجرایی کنگره، احکام مسئولیت خود را از سردار سرتیپ آزادی، رئیس 
مرکز حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس دریافت کرده اند، تصریح 
کرد: خدمت گزاران ایــن کنگره به عنوان مهم تریــن رویداد فرهنگی 
کیش و تنها کنگره ملی شــهدای غواص در کشــور، تلاش جهادی را 
معنا کرده و بی چشم داشــت مالی تمام توان خود را در برگزاری هرچه 

باشکوه تر این کنگره به کار برده و خواهند برد.
عرب وند با تاکید بر این که ســرمایه گذاران و خیّرین بخش خصوصی 
جزیره کیش، حامیان اصلی مالی نخســتین و دومین دوره  کنگره ملی 
شهدای غواص بودند، از حمایت معنوی و مادی ســازمان منطقه آزاد 
کیش در دو دوره ی پیشــین تقدیر و ابراز امیدواری کرد: این دوره هم 
ســازمان، نهاد امام جمعه کیش، ناحیه مقاومت بســیج سپاه کیش و 

دیگر نهادها حمایت خود را دریغ نکنند.
بهرام عرب وند در پایان با اشــاره به میزبانی از  ۷0 نفر پدر، مادر و همسر 
شــهدای غواص و همرزمان ایشــان، تاکید کرد: علی رغم وجود تمام 
مشکلات و موانع که هرسال افزوده نیز می شود، شوق این خانواده های 
معزز که نورچشم ما هســتند و انتظارشــان  برای دوره های بعدی هر 
کنگره، ما را نیز به سر شــوق آورده و انگیزه و توان مضاعف برای تلاش 

دوباره می دهد.
 

گفتنی اســت کنگره ملی شــهدای غواص، به همت جمعی از اصحاب 
رسانه کیش، در حال برگزاری ســومین دوره  خود می باشد و دبیرخانه  
دائمی آن با هدف فعالیت مســتمر فرهنگی، هنری و پژوهشی در طول 

سال، در حال شکل گیری است.
علاقه مندان به اطلاع از اخبار کنگره، جزئیات جشنواره ها و بارگذاری 
 Www.mabareshghkish.ir  آثار می توانند به آدرس تارنمــای

مراجعه فرمایند.
آئین برگزاری سومین کنگره ملی شهدای غواص، شانزدهم تا هجدهم 
دی ماه با حضور سرداران ســپاه و فرماندهان نظامی و انتظامی کشور، 
خانواده معزز شــهدا و برگزیدگان جشــنواره های ملی رسانه، ادبی و 

پوستر در جزیره کیش برگزار خواهد شد.

 بهروز شعیبی مدیرعامل انجمن سینمای
 جوانان ایران شد

طی حکم رئیس سازمان سینمایی، بهروز شعیبی به عنوان مدیرعامل 
انجمن سینمای جوانان ایران منصوب شد.

به نقل از اداره کل روابط عمومی ســازمان ســینمایی، طی حکمی از 
سوی رائد فریدزاده رئیس سازمان ســینمایی، بهروز شعیبی به عنوان 

مدیرعامل انجمن سینمای جوانان ایران منصوب شد.
در حکم رائد فریــدزاده خطاب به مدیرعامل جدید انجمن ســنیمای 
جوانان آمده اســت: »امید اســت در پرتو عنایات الهــی و تلاش های 
خالصانه و اقدامات موثر شــما مســیر خدمت به جوانان علاقه مند به 
ســینمای پویا و نجیب ایران اســلامی هموار شود و شــاهد شکوفایی 

هرچه بیشتر آنان در عرصه ملی و بین المللی باشیم.«
فریدزاده همچنین از تلاش ها و خدمات مهــدی آذرپندار مدیرعامل 
سابق انجمن ســینمای جوانان ایران طی دوران مسئولیتش قدردانی 
کرد.پیش از این نیز در احکام دیگری از سوی رئیس سازمان سینمایی 
و رئیس هیئت امنای انجمن، زهرا بهروزآذر، سید محمود رضوی، سید 
رضا میرکریمی و ســید محمدحســین نواب به عنوان اعضای هیئت 

امنای انجمن سینمای جوانان ایران منصوب شدند.
بهروز شــعیبی متولد ۱۳۵۸ در مشهد، ســال ها به عنوان کارگردان، 
بازیگر، دســتیار کارگردان و برنامه ریز فعالیت داشته است که از جمله 
آثار سینمایی او می توان به »بدون قرار قبلی«، »دارکوب«، »سیانور«، 
»دهلیز« و »آغوش باز« اشــاره کرد.وی علاوه بر داوری در جشــنواره 
های متعدد، در سال های گذشته به عنوان یکی از اعضای هیئت امنای 

انجمن سینمای جوانان ایران حضور داشته است.

 اعلام جزییات ویژه برنامه شب موسیقی
ود ایثار  و سر

ویژه برنامه »شــب موسیقی و ســرود ایثار« روز یکشــنبه نهم دی با 
محوریت رونمایی از آثار موســیقایی اداره کل امور هنری بنیاد شهید 
و امــور ایثارگران در تالار ســوره حوزه هنری انقلاب اســلامی برگزار 

می شود.
مراسم »شب موسیقی و ســرود ایثار« با رونمایی از آثار موسیقی اداره 
کل امور هنری بنیاد شــهید و امور ایثارگران و قدردانی از چند هنرمند 

موسیقی یکشنبه 9 دی  در تالار سوره حوزه هنری برگزار می شود.
رونمایی از ۵ آلبوم موسیقی )شامل ۴ آلبوم سرود و یک آلبوم موسیقی 
پاپ ارکســترال(، رونمایی از پوستر سومین جشــنواره ملی موسیقی 
نوای مهر، اجرای موســیقی )۳ قطعه از آثار تولید شــده این مرکز( از 

برنامه های این مراسم خواهد بود.
همچنین در مراسم »شب موسیقی و سرود ایثار« از چند هنرمند فعال 
در حوزه موسیقی ایثار و شهادت )آهنگساز، خواننده و شاعر( نیز تقدیر 

و تجلیل به عمل می آید.

تراموای نمایشی مناسب پایتخت نیست
رییس کمیسیون عمران و حمل و نقل شــورای اسلامی شهر تهران با 
تاکید بر اینکه بحث شــورا بر سر تراموا سیاســی نیست، گفت: به هیچ 
عنوان نباید چنین نگاهی به مساله وجود داشــته باشد اگر توضیحات 
شــهرداری تهران درباره اســتفاده از تراموا اقناع کننده باشــد حتما 

می تواند مدل حمل و نقلی مناسبی برای پایتخت باشد.
سیدجعفر تشکری هاشــمی اظهار کرد: اگر قرار باشد کارهای نپخته و 
نمایشی به انجام برســد، حق نداریم برای کارهای نمایشی از پول های 
مردم هزینه کرد و ســپس بلااســتفاده آن را رها کرد، بنابراین منتظر 

گزارش های مطالعاتی شهرداری تهران خواهیم ماند.
وی در تشریح موضوع خرید و بکارگیری تراموا در تهران افزود: معتقدم 
اگر شــهرداری بدون مطالعه و ارائه ندادن هیچ گزارشــی به شــورای 
شهر تهران بخواهد از این مُد حمل و نقلی اســتفاده کند به طور یقین، 
شــورا واکنش نشــان داده و با این نوع تخلفات برخورد جدی می کند، 
امیدواریم مسیر به شــیوه ای پیش نرود که شــورا مجبور به برخورد با 

تخلفات شهرداری در این باره شود.
این عضو شورای شهر تهران اضافه کرد: معتقدم شهرداری تهران بیش 
از آنکه تلاش کند تا یــک رام قطار تراموا را که به نوعی هدیه از ســوی 
کشور چین اســت را وارد ناوگان شــهری کند که البته این موضوع هم 
خود دارای ابهام است، بهتر است مستندات و مطالعات خود در این باره 
کامل کرده و ارایه کند زیرا اینگونه نیســت که کشوری اینقدر جان فدا 

برای مشکلات مردم ما باشد که بخواهند تراموا هدیه بدهد.

با تخلفات شهرداری تهران برخورد قاطع می شود
وی با بیان اینکه امیــدوارم گزارش مطالعاتی شــهرداری درباره تراموا 
قانع کننده باشد، گفت: به هر شکل تراموا را چه هدیه بگیریم، یا بخریم، 
چه ارزان باشــد و چه گران؛ بایــد بدانیم که بیش از هر چیــزی نیاز به 
ارائه مســتندات مطالعات متقن و بعد تصمیم مناســب دارد، امیدوارم 
گزارش های شهرداری تا حدودی قانع کننده باشد که ابهامات در شورا 
نیز رفع شــود و تراموا به عنوان یک مُد حمل و نقدی وارد پایتخت شود 
و هیچ اشکالی هم در آن صورت نخواهد داشــت.این عضو شورای شهر 
تهران در پاســخ به این ســوال که ترامواهای وعده داده شده چه زمانی 
وارد تهران می شود؟ افزود: براساس آخرین گزارش و اطلاعات از طریق 
رسانه ها، قرار اســت شــهرداری یک یا دو رام قطار تراموا وارد پایتخت 
کند؛ هر چند هرازگاهی مدیریت شــهری اظهار می کند با طرف چینی 
توافق کرده تا یک یا دو رام را به صورت امانتــی یا هدیه وارد تهران کند؛ 
گاهی هم گفته می شود که این قطارها رسیده و در گمرک است، گاه هم 
می گویند روی آب اســت و به تازگی هم من دیدم سخنگوی شهرداری 
تهران اعلام کرده که تا پایان سال می رســد. به هر شکل حرف های ضد 
و نقیض آنان اهمیتی ندارد مهم این اســت که ما بــه داده های متقنی 

برسیم و تصمیم مناسب و درستی برای تهرانی ها گرفته شود.
وی تاکید کرد: منصفانه نیســت که پولی که مردم با سختی در اختیار 
شــهرداری قرار می دهند، به این شیوه هزینه شــود. ما مکلف هستیم 
که بهترین اســتفاده را از این منابع داشــته و نبایــد تصمیم غلطی در 
این زمینه گرفته شود، بنابراین منتظر می مانیم و اگر بخواهند خلافی 

صورت گیرد حتما جدی و قاطع خواهیم بود.

پیگیری جدی برای ورود تراموا در این دوره مدیریت شهری
تشــکری هاشــمی با بیان اینکه موضوع تراموا در ایــن دوره مدیریت 
شهری با شــدت بیشــتری پیگیری می شــود، افزود: همیشه تاکید 
کرده ایم که هرآنچه برای حمل و نقل عمومی شهر تلاش شود، مطلوب 

است و حتما مورد اقبال مردم و نمایندگان مردم قرار خواهد گرفت.

وی با بیــان اینکه هر طرحی بــرای کاهش دغدغه مــردم و نیاز کمتر 
آنها به خودروی شخصی مورد حمایت شــورا خواهد بود، تصریح کرد: 
طرح ها و نیز مُدهای حمل و نقلی پیشــنهادی خوب، باید ویژگی های 
خاص خودش را داشته باشــد؛ وقتی قرار باشد سامانه جدیدی در شهر 
مستقر شود به طور طبیعی میزان جابجایی مســافر، افزایش ظرفیت 
آن، امکانــات و زیرســاخت های موردنیاز و نیز قیمــت آن مُد حمل و 
نقلی مورد توجه قرار می گیرد.تشکری هاشــمی همچنیــن با تاکید 
بر انجام مطالعات اقتصادی، اجتماعی، فنــی و ترافیکی مُدهای حمل 
و نقلی جدید در تهران گفت: تاکید می شــود اگر قرار باشد طرح هایی 
که مدیریت شــهری پیشــنهاد دارد به اجرا درآید باید از ویژگی های 

مطالعاتی برخوردار باشد. و تراموا هم از همین قاعده مستثنی نیست.
وی تاکید کرد: همواره این موضوع در مصوبات شــورای اسلامی شهر 
تهران تاکید شده است، شــهرداری تهران مکلف است تا این مطالعات 
را کامل کند و گزارش آن را به صحن شــورای اســلامی شهر ارایه دهد 
تا اطمینان حاصل شــود که طــرح موردنظر از لحاظ فنــی، ترافیکی، 
اقتصادی، زیرســاختی و مبلمان شــهری انتخابی برتر است.به گفته 
رییس کمیســیون عمران و حمل و نقل شورای شــهر تهران، ظرفیت 
یک رام تراموا برابر با سه دســتگاه اتوبوس یا کمتر از 2 دستگاه اتوبوس 

بی آرتی است یعنی ظرفیتی برابر با یک رام قطار با سه واگن است.

تراموا یک مُد حمل و نقلی بسیار پرُهزینه است
تشکری هاشــمی گفت: اگرچه تراموا ظرفیتی جدیدی در حمل و نقل 
ایجاد می کند اما به لحاظ زیرســاختی دارای مسایل بسیار پیچیده ای 
اســت؛ معتقدم اگر بخواهند مدل های قدیمی و ســنتی وارد ناوگان 
حمل و نقل شود این کار به شــبکه برق نیاز دارد، منظر شهری را زشت 
می کند، همانطور که در گذشــته تجربه این نوع مُد حمل و نقلی یعنی 
اتوبوس های برقی وجود داشته به دلیل تحمیل جلوه ای زشت برای به 
معابر شهری، زیبایی های شــهر را تحت تاثیر قرار می دهد؛ کابل های 
برق این اتوبوس ها جمع آوری و کنار گذاشــته شــد، ایده ای پذیرفته 

نشده مربوط به دهه ۷0 شمسی است.
وی ادامه داد: اگر هم بخواهیم از مدل ریلی اســتفاده کنیم باز این هم 
پذیرفته نیســت چرا که در خیابان های تهران نمی توانیم ریل گذاری 
کنیم. ممکن است در برخی از کشــورها این تجربه وجود داشته باشد 
اما اگر به تاریخچه این مُدهای حمل و نقلی بازگردیم این فناوری ها به 
حدود ۱00 ســال پیش بازمی گردد که بر همین اساس گذشته خود را 

حفظ کرده است البته بخشی از آنها جنبه توریستی دارد.
تشکری با اشاره به تراموهای چرخ لاستیکی هم یادآور شد: در صورتی 
که اصل موضــوع تراموا مورد تاییــد قرار گیرد و بــدون وجود ریل در 
خیابان ها از این مُد حمل و نقلی اســتفاده شــود، این موضوع می تواند 
یک گام رو به جلو باشد.این عضو شورای شهر تهران، مبحث هزینه را در 
خرید تراموا موضوع مهمی برشمرد و افزود: برآوردهای چندین کشور 
حکایت از آن دارد که مبالغ بســیار بالایی برای ســاخت تراموا در دنیا 
هزینه می شود، گزارش ارسالی شهرداری تهران به شورا نشان می دهد 
که در مقایســه با میزان جابجایی مســافر تراموا یک مُد حمل و نقلی 

بسیار پرُهزینه خواهد بود.
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ونا تکرار نشود  دعا کنیم پاندمی کر
پرستار نداریم!

خریدار  نیروهای پرستاری را باید »گرانیگاه« 
مراکــز درمانی دانســت که در صــورت کمبود، 
مراقبت از بیماران دچار اختلال خواهد شد و می 

تواند با آسیب ها و خسارات فراوانی همراه باشد.
کمبود نیروی پرســتاری در کشــور، یک معضل 
قدیمی است که هر از گاهی در رسانه ها برجسته 
می شــود. اما، واقعیت این است که معضل کمبود 
نیروی انســانی در بالین، همواره با آســیب هایی 
برای بیماران و نظام سلامت همراه بوده است و اگر 
قرار باشد همین امروز، پاندمی کرونا تکرار شود؛ 
دیگر نمی تــوان امیدوار بود که بیمــاران بتوانند 
از خدمات مراقبتی در بیمارســتان ها برخوردار 

شوند.
با نگاهی به گزارش های رســمی ســازمان نظام 
پرستاری و وزارت بهداشــت، متوجه این واقعیت 
می شویم که کمبود نیروی پرســتاری در مراکز 
درمانی کشــور، به شــدت نگران کننده است و 
متأســفانه برای جبران این کمبود، از اهرم اضافه 
کاری های اجباری اســتفاده کــرده ایم که دیگر 
جواب نمی دهد. زیرا، پرســتاران مدعی هستند 
با حق الزحمــه ای که برای اضافــه کاری در نظر 
گرفتــه اند، نمی توانیــم هزینه ایــاب و ذهاب را 
جبران کنیم. بنابراین، بهتر است که اضافه کاری 

نداشته باشیم.
شــهلا جهانگیرفر رئیــس هیأت مدیــره نظام 
پرستاری بوشــهر، با اشــاره به وضعیت بحرانی 
کمبود نیروی پرســتاری در بوشــهر، گفت: اگر 
مجدد یک ویــروس دیگــر مانند کرونــا بیاید، 
نمی توان نیروی پرســتاری مورد نیــاز را تأمین 

کرد.
وی افزود: دانشــگاه علوم پزشــکی بوشــهر، به 
پیگیری های ما برای احقاق حقوق پرســتاران، 

رسیدگی نمی کند.جهانگیرفر ادامه داد: در همه 
شیفت ها، به خصوص در شیفت شب که طولانی 
است، در بخش داخلی با ۱۸ تخت فقط 2 پرستار 

حضور دارند.
وی اضافه کرد: امروز دیگر پرســتاران با ترغیب 
به نــگاه انســانی بــرای کار بیش از حــد قانع 
نمی شوند، فرقی هم نمی کند پرستار بخش باشد 
یا آی ســی یو. یا باید تعداد تخت هــا را کم کرد یا 
موظفی پرســتاران ساماندهی شــود. با وضعیت 
فعلی نمی شود ادامه داد. باید مطالبات پرستاران 

حداقل کمی جلوتر بیاید.
جهانگیرفــر گفت: ســال های گذشــته به دلیل 
فرهنگ ســنتی و خونگرمــی مردم بوشــهر، با 
موضــوع مهاجرت پرســتاران چنــدان درگیر 
نبودیم، اما امســال مهاجرت به خصوص در کادر 
اتاق عمل رشد داشــته اســت. حدود ۱0 نفر از 
پرســنل اتاق عمل و حــدود ۶ نفر از پرســتاران 
بیمارستان مهاجرت کردند. مقصد اکثر پرستاران 

هم کشورهای آلمان و نروژ بوده است.
در همین حال، عباس عبادی معاون پرســتاری 
وزارت بهداشت، گفت: بر اســاس فرمول جدید 
اضافــه کاری، یک پرســتار تازه کار بــه ازای هر 
ســاعت اضافه کاری ۵۵ هزار تومان، پرســتار با 
۱۵ سال سابقه هر ســاعت ۸۵ هزار تومان و یک 
پرستار با 29 سال سابقه به ازای هر ساعت اضافه 

کاری ۱20 هزار تومان دریافت می کند.
سیدمحمد جمالیان عضو کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس گفت: افزایــش مبلغ اضافه کاری 
پرســتاران نیازمند بودجه دولتی است و باید در 
بودجه ســال آینده ۳.000 میلیارد تومان اعتبار 

برای این موضوع مصوب شود.
وی افــزود: اگر قــرار باشــد این مبلغ از ســوی 

بیمارستان ها تأمین شود، پیش بینی ما این است 
که زمان پرداخت مطالبات پرســتاران طولانی تر 

خواهد شد.
در همین حال، احمد نجاتیان رئیس کل سازمان 
نظام پرســتاری، گفت: بر اســاس اعلام وزارت 
بهداشت در یک ســال حدود ۱۵00 پرستار که 
اســتخدام دولت بودنــد، ترک خدمــت کردند، 
اگر پرســتارانی که مهاجرت کردند را به این آمار 
اضافه کنیم، رقم نگران کننده تر می شــود. برای 
مثال در هر ســال به اندازه دو بیمارســتان امام 
خمینی تهران از پرســتار خالی شــده است. این 
آمار رسمی اســت، به طور قطع آمار غیر رسمی 

بالاتر از این است.
وی افزود: کمبود پرســتار باعث شــده با پدیده 
نامبارک اضافه کار اجباری روبه رو شــویم. اضافه 
کاری اجباری آن هــم با مبلغی کــه قابل قبول 

نیست.
محمد شریفی مقدم دبیرکل خانه پرستار، گفت: 
یکی از خواسته های پرستاران این است که اضافه 
کار اجباری به دلیل نرخ پایین نباید باشــد. این 
رقم آن قدر پایین اســت که هزینــه رفت و آمد 
پرستاران را هم جبران نمی کند. پرستار می گوید 
اگر بخواهم با تاکســی اینترنتــی بیایم و برگردم 

هزینه رفت و آمد من 200 هزار تومان می شود.
در چنین شــرایطی که با کمبود پرســتار برای 
خدمت در بیمارستان های دولتی مواجه هستیم 
و از سوی دیگر، میل به مهاجرت نیز در این گروه از 
کادر درمان رو به افزایش است، باید دعا کنیم که 
پاندمی مثل »کرونا« تکرار نشود؛ تا مبادا گرفتار 
بحران وخیم تــر از بیماری شــویم و آن، کمبود 
نیروی پرستاری برای مراقبت از بیماران خواهد 

بود.

مهیار عیار

آتش تقی پــور بازیگر ســریال 
»داریوش« عنــوان کرد به دلیل 
حواشی که این ســریال داشته، 

ترغیب شده آن را تماشا کند.
آتش تقی پــور بازیگر ســریال 
»مهیار عیــار« که این شــب ها 
از شبکه ســه ســیما روی آنتن 
مــی رود درباره اینکــه چقدر از 
این ســریال بازخــورد می گیرد 

به خبرنــگار مهر گفــت: مردم 
»مهیار عیــار« را مــی بینند اما 
انگار بیشتر ســریال های شبکه 
خانگی را می بیننــد و از من می 
پرســند چرا در تلویزیون نیستم. 
البته سازندگان در شبکه خانگی 
بهتر کار می کنند. کیفیت قصه، 
و  کارگردانــی  فیلمبــرداری، 
بازی ها هم بهتر است.وی اضافه 

کرد: نسبت به ســریال هایی که 
اخیراً داشته ام یا پخش شده است 
باز هم فکر می کنم »مهیار عیار« 
بیشــتر دیده می شــود. کیفیت 
ســریال ها اهمیت زیادی دارد. 
کارهایی که برایشان هزینه شود 
و قصه داشته باشند مثل »مهیار 
عیار« الان کمتر وجود دارد.این 
بازیگر ســینما و تلویزیون درباره 

تغییر فیلمنامه هــا و نقش ها در 
سال های اخیر بیان کرد: قبلًا به 
نقش های کوچک هــم اهمیت 
می دادند و ارزش قائل می شدند. 
برای مــن اندازه نقــش اهمیتی 
ندارد و بیشــتر این مهم است که 
نقش مفید و باکیفیتی باشد ولی 
الان کمتر بــه نقش های کوچک 

یا فرعی اهمیت می دهند.

»مهیار عیار« قصه دارد

قابدیوار  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
شماره تماس سازمان آگهی شهرستان:
۶۶9۷۳۶۷۸ -۶۶9۷۳۷۱۴

 روابط عمومي-  شركت توزیع نیروي برق استان كرمانشاه

آگهي  مناقصه عمومي دو مرحله ای آگهي  مناقصه عمومي دو مرحله ای 
همراه با ارزیابی کیفی  )نوبت اول( همراه با ارزیابی کیفی  )نوبت اول( 

  شركت توزیع نيروی برق استان کرمانشاه در نظر دارد  کالای مشروحه ذیل را از طریق مناقصه عمومي خریداري نماید. لذا کلیه فروشندگان 
و تولید کنندگان واجد شرایط مي توانند جهت دریافت اسناد مناقصه پس از درج نوبت دوم این آگهي مورخ   1403/10/08 در روزنامه خریدار به مدت 
۶ روزکاری به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند .لازم بذکر است برگزاری مناقصه های فوق 
از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت انجام می پذیرد ، لذا کلیه مراحل برگزاری تجدید مناقصه ها از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران 
و بازگشایی پاکت ها از این طریق انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت 

امضای الکترونیکی جهت شرکت در مناقصه را محقق سازند.
مبلغ تضمین شرکت در مناقصه )ریال(مبلغ برآورد اولیه )ریال(شرح مناقصهشماره مناقصه

خرید یک دستگاه بالابر تلسکوپی 18 متری با قابلیت نصب بر 403/30-1
37,000,000,0002,900,000,000روی خودروی بنز 6 تن )از محل اعتبارات داخلی(

توضيحات : 
نوع تضمین شركت درمناقصه)ضمانت نامه بانكي ،  واریز وجه نقد و . . . به شرح مندرج در اسناد مناقصه( 

مهلت و مکان تسلیم پیشنهاد تا ساعت 11:00 روز شنبه مورخ  1403/10/29 ، دبیر خانه شرکت )پاکت الف( و بارگذاری در سامانه ستاد
زمان و مکان بازگشایی پاکات د ساعت 12:00 روز شنبه مورخ   1403/10/29 ، اتاق کنفرانس شرکت در سامانه ستاد

به پیشنهادهاي فاقد سپرده ، سپرده مخدوش ، سپرده هاي كمتر از میزان مقرر ، چك شخصي و نظایر آن مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد .
به پیشنهادهاي فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتي كه بعد از انقضاء مدت مقرر در اسناد مناقصه واصل مي شود ، مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد 

شد .
سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است .

جهت کسب اطلاعات بیشتر باشماره  382555۷5-083 تماس حاصل فرمایید .
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/10/05 تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/10/08
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